
المسلمین محمدجعفر سعیدیان فر  حجت الاسلام و 
یک عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم گفت: 
مورد  به دقت  باید  بود  احمدی نژاد  پشتیبان  که  جریانی 

بررسی قرار گرفته و روشن شود چه اقداماتی باعث روی کار 
آمدن آن شد و چه بلاهایی در زمینه های مختلف اقتصادی-

سیاسی و... در آن ۸ سال بر کشور ایران وارد شد ..
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سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری اذعان کرد:

شکست اصولگرایان در انتخابات

انتخاب آگاهانه مردم مسئولیت خطیری را متوجه منتخبین ملت می کند

پیام »عارف« 
به مردم ایران

یک فعال سیاسی اصولگرا بررسی کرد:

آرایش سیاسی مجلس دهم

کاهش سن مصرف سیگار در ایران 

حجت الاسلام سعیدیان فر:

جریان پشتیبان احمدی نژاد  
باید برای مردم روشن شود
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روزنامه صبح ایران

رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری با اشاره به فضایل اخلاقی شهید مطهری به 
خصوص در بعد هدایت جوانان و راهنمایی های آنها گفت که در حال حاضر وضعیت به 

گونه ای است که تا پول به حساب وعاظ نریزند و قبض وصول نشود، نمی آیند!
المسلمین علی اکبر ناطق نوری طی سخنانی در مراسم سالگرد  حجت الاسلام و 
شهادت شهید آیت الله مرتضی مطهری که در مسجد احمدیه نارمک برگزار شد، تصریح 
کرد: شخصیت شهید مطهری به گونه ای بود که حتی با آن مقام علمی و بالایشان برای 
10 نفر موعظه می کردند و اصلا بحث پول هم مطرح نبود. ایشان فقط می خواستند که 
صحبت هایشان در آن جمع اثرگذار باشد اما متأسفم که اکنون تا پول به حساب نریزند 

و قبض برای برخی فرستاده نشود و وصول نکنند، نمی آیند. آنگاه آنها می خواهند با قال 
الصادق و قال الباقر اثرگذار باشند. این حرف ها دیگر چیست؟!

وی ادامه داد: شهید مطهری به چنین چیزهایی اعتنایی نداشت و فقط برایش 
تأثیرگذاری مهم بود و تهمت و توهین مهم نبود و بسیار آزاده بود. پسر 

ایشان علی مطهری نماینده تهران و سایر آقازاده هایشان نیز چنین 
خصوصیات اخلاقی دارند. به خصوص علی مطهری که 
با اخلاص، آزاده و همچون پدرش بی اعتنا به دنیاست؛ 

نماینده ای آزاد، متدین و بی حاشیه. ..

حجت الاسلام و المسلمین ناطق نوری:

برخیتاپولنگیرندوعظنمیکنند

8
7

7

از آگاهی مردم خوشحالم
آیت الله هاشمی رفسنجانی:

منتخب اول مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در پیامی به مردم ایران، از حضور آنان در مرحله دوم انتخابات دهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی قدردانی و خطاب به مردم، تصریح کرد: انتخاب آگاهانه شما مسئولیت خطیری را متوجه 

منتخبین ملت می کند...

دکتر روحانی در مراسم روز جهانی کارگر:

مردمبهترینها
رابرایمجلس
دهمبرگزیدند

مقتدا صدر و نوری مالکی، خودسر عمل می کنند

روزهایسخت
درانتظارعراق

 این روزها عراق روزهای خوبی را نمی گذراند. بعد 
که  شدیدی  امنیتی  و  اجتماعی  و  اقتصادی  بحران  از 
نزدیک به یک سال است بر این کشور حاکم شده، حالا 
بحران سیاسی نیز بر مشکلات عراق افزوده شده است. 
حیدر العبادی، نخست وزیر عراق وعده تشکیل دولت 
تکنوکرات به دور از سهم بندی های سیاسی و طایفه 
ای داده اما در این میان عده ای تلاش می کنند در کار 
اند که  او اخلال ایجاد کنند و تا امروز نیز اجازه نداده 
دولت او در مجلس رای اعتماد بگیرد. یاران مقتدا صدر و 
نوری مالکی پیشتاز سنگ ندازهای تشکیل دولت جدید 
تکنوکرات حیدر العبادی هستند. آنها جلسات پارلمان را 
تعطیل کرده اند، در صحن علنی مجلس تحصن برگزار می 
کنند و اجازه نمی دهند جلسات عادی مجلس تشکیل 
شود و با سر دادن شعار و اخلال های مکرر نمی گذراند 
سلیم الجبوری، رئیس مجلس، جلسات مجلس را برگزار 
کند و حیدر العبادی به صحن علنی مجلس بیاید و برای 

دولت جدیدش رای اعتماد بگیرد...

رئیس جمهور گفت: در انتخابات مردم با آمدن در پای 
صندق های رای بهترین ها را برای مجلس دهم برگزیدند.

حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی در 
مراسم گرامیداشت روز گذشته در مراسم گرامیداشت روز 
جهانی کارگر اظهار داشت: در 7 اسفندماه سال گذشته 
با آمدن در پای  و 10 اردیبهشت ماه سال جاری مردم 
صندق های رای بهترین ها را برای مجلس دهم برگزیدند. 
وی افزود: مجلس آینده از خرداد ماه شروع به کار می کند، 
امیدواریم دولت و منتخبین مجلس دهم با هماهنگی به 
وعده های داده شده، عمل کنیم. رئیس جمهور کشورمان 
با بیان اینکه امیدواریم در مجلس دهم دولت و ملت دست 
به دست یکدیگر بتوانیم مشکلات کشور را حل کنیم، 
تصریح کرد: برای اولین بار در مجلس شورای اسلامی 1۸ 
نماینده زن حضور دارند که به عنوان یک رکورد محسوب 

می شود ...

2

2

مناقصه گزار: شرکت مخابرات استان قم

موضوع مناقصه یک مرحله ای: توزیع قبوض تلفن ثابت و همراه سطح 

استان قم

مهلت خرید اسناد: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت اداری روز شنبه 

مورخ 95/02/1۸ 

مهلت تحویل اسناد: تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 95/02/2۸ 

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: 216/000/000 ریال

تاریخ بازگشایی پاکت های الف و ب و ج: راس ساعت 10 صبح روز چهارشنبه 

مورخ 95/02/29 

طریقه تهیه اسناد مناقصه:

روش اول: واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام به شماره 1343343331 

بانک ملت مرکزی قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این 

شرکت واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده به فلکه شهید محلاتی، طبقه اول - 

اتاق 207

 www.tcq.ir روش دوم: مراجعه به سایت اینترنتی

محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شرکت به آدرس فوق می باشد.

متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 

تلفن 37234555)واحد قراردادها( تماس حاصل و یا به آدرس اینترنتی 

ذیل مراجعه فرمایند. بدیهی است این شرکت در رد یا قبول یک یا کلیه 

پیشنهادات مختار است.

EMAIL:TADAROKAT@TCQ.IR

WWW.TCQ.IR

شرکت مخابرات استان قم

شرکت مخابرات استان قم

آگهی مناقصه عمومی - شماره 812 ق 95 )نوبت دوم(
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خواست مشترک مردم
نتایج دومین دور انتخابات دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی حاوی یک پیام روشن است؛ اینکه اکثریت مردم 
کشور خواست های مشترک دارند. این خواست هادر کیفیت 
حضور پای صندوق های رأی و نیز انتخاب کسانی است که 

باید این رویکرد فراگیر را در خانه ملت نمایندگی کنند.
انتخاب قریب به 75 درصد نامزدهای همسو با گفتمان 

غالب در قوه اجرایی در انتخابات جمعه گذشته خلاف برخی ادعاهاست که مردم تهران 
را متفاوت از دیگر مردم کشور قلمداد می کند. در 21 استان، 121 شهر و 55 حوزه 
انتخابیه مردم همان رویکردی را نشان دادند که تهرانی  ها با اکثریت قاطع در هفتم اسفند 
و نخستین دور انتخابات مجلس انتخاب کردند. این درحالی است که شدت حملات به 
گفتمان محبوب مردم از اسفند ماه گذشته تاکنون مورد ضرب انواع حملات و اتهام ها 
بوده است. حملاتی که بیش از هرچیز می کوشد گفتمان اعتدال را ناکارآمد کرده و یا آن 
را از کار بیندازد. آخرین این حملات مربوط به بلوکه شدن 2 میلیارد دلار از پول کشور 
در امریکاست. جنجال هایی درباره این اتفاق در عرصه ای نابرابر از ابزارهای تبلیغاتی دنبال 
می شود. در حالی که عوامل اصلی بلوکه شدن پول کشور در بانک های امریکایی، خود 
مدعی شده اند و دولت یازدهم را شماتت می کنند برای ناتوانی در بازپس گیری آنچه خود 
در کمال بی تدبیری در اختیار بیگانگان قرار دادند. آنان همچنین هر روز برجام را به تیغ 
می کشند و با سیاه نمایی مغرضانه، رکود اقتصادی؛ آمار بیکاری؛ ناتوانی در جذب سرمایه 
برای جان بخشی به صنعت کشور را مصداق شکست برنامه های دولت یازدهم می خوانند. 
نتایج دور دوم انتخابات مجلس دهم باردیگر بطلان تلاش هایی را نشان داد که در رفتاری 
انفعالی برای جبران عقب ماندگی اش در این رقابت سخت،  از هر وسیله ای دربی اعتبار کردن 
گفتمان غالب جامعه امروز ایران استفاده می کند؛ حتی اگر منافع ملی هم در این میان 
هزینه شود. پیروزی 75 درصدی نامزدهای همسو با گفتمان اعتدال در انتخابات جمعه 
گذشته تأکید دوباره ای است براین واقعیت که جامعه ایرانی _ آنهم نه فقط در تهران، بلکه 
سراسر کشور _ متفاوت از گذشته ای است که مخالفان همچنان طالب آن هستند. اکنون 
مردم با درک واقعی از ریشه مشکلات و موانع برون رفت از آن دریافته اند که غوغاگری های 
مغرضانه برای حل مشکلات نیست بلکه تلاش جریانی است که می خواهد در برهمان 
پاشنه ای بچرخد که پیشتر بود. همه مشکلاتی که اکنون جامعه ایران با آن روبروست، 
عریان و ملموس است. بدیهی است چاره اندیشی خردمندانه در این باره اصلی ترین خواست 
مردمی است که به رویکرد اعتدال رغبت نشان داده اند؛ اما در این میان دو نکته حائز توجه و 
تذکر است؛ نخست اینکه لازم است جریان های اقلیت به جای فرافکنی کم حاصل، چرایی 
نتایج حاصل از انتخاب مردم را تحلیل منطقی و واقعی کنند. آنان با قبول نتایج انتخابات به 
بازخوانی گذشته و حال خود پرداخته و همه تغییرات و اصلاحات لازم در خود را شجاعانه 
بپذیرند. این تذکر از این روست که اقلیت امروز می تواند اکثریت فردا باشد اگر سخت سرانه 

بر قالب های رفتاری خود اصرار نکند. 
دوم؛ دولت یازدهم اکنون با توجه به حمایت اکثریت بدنه اجتماعی از آن ، اعتماد به 
نفس بیشتری یافته و لازم است در تحقق مطالبات مردم، کارآمدی بیشتری را در همه 
عرصه ها نشان دهد. اعتماد مردم اصلی ترین سرمایه و نقطه اتکای دولت و مجلس آینده 

است. پاسداری از آن وظیفه همه منتخبان است.

بهروز نعمتی:

عارف و لاریجانی تاکنون جلسه ای نداشته اند
اگرچه سیدحسین نقوی از انحلال فراکسیون رهروان ولایت پس از انتخابات مجلس 

دهم خبر داده بود اما نایب رئیس این فراکسیون، این موضوع را تکذیب کرد.
به گزارش خبرآنلاین، بهروز نعمتی در جمع خبرنگاران پارلمانی در راهروهای مجلس 
با تاکید بر اینکه فعالیت فراکسیون رهروان ولایت تا آخر مجلس نهم ادامه دارد، افزود: 
بعد از مرحله اول انتخابات مجلس، یک جلسه داشتیم و در به زودی هم یک جلسه دیگر 
خواهیم داشت و اساسا انحلال فراکسیون کذب محض است. وی گفت: آقای نقوی حسینی 
حتما می دانند که تشکیل هر فراکسیون مختص به یك دوره از مجلس است. البته باید 
یادآوری کنم که ایشان عضو فراکسیون رهروان بودند و در جایی اشتباهی کردند اما اعضای 

فراکسیون اشتباه او را بخشیدند و لغو عضویت نشدند. 
وی درباره جلسه روز شنبه منتخبان مجلس دهم نیز اظهار کرد: قرار است جلسه ای 
با حضور تعدادی از دولتی ها و تمامی منتخبین مجلس دهم برگزار شود و طی آن است 
درباره موضوعات اقتصادی و معیشتی صحبت شود. وی با تاکید بر اینکه این جلسه ازسوی 
آقای لاریجانی هماهنگ نشده است،  بیان کرد: دعوت برای حضور در این جلسه با پیامك 
روابط عمومی مجلس صورت گرفته است. این جلسه روز شنبه ساعت 8 و 30 دقیقه صبح 
در ساختمان مجلس قدیم برگزار می شود. او توضیح داد: جلسه لیست امید تهران هر سه 
شنبه برگزار می شود. البته میان این افراد کمیته ای تشکیل شده که شنبه ها تشکیل 

جلسه می دهند.
فراکسیون سومی با مشی اعتدال تشکیل می شود

نعمتی درباره رایزنی های صورت گرفته برای ریاست مجلس نیز گفت: من از روی 
صداقت می گویم که تاکنون هیچ جلسه ای درباره اینکه چه کسی رئیس باشد برگزار 
نشده است. منتخب مردم تهران در مجلس دهم تاکید کرد: اینکه عده ای بیرون از مجلس 
برای مجلس تصمیم بگیرند و بگویند چه کسی رئیس شود و چه کسی نایب رئیس و چه 
کسی رئیس کمیسیون، وهن مجلس است و بعید می دانم هیچ نماینده ای اعم از اینکه 
اصلاح طلب، اصولگرا یا اعتدالی باشد، این موضوع را قبول کند. نماینده تا به حجت شرعی 
نرسد به کسی رای نمی دهد و بعید است کسی روی آنها اثرگذار باشد. منتخب لیست 
امید در مجلس دهم، در واکنش به خبرسازی رسانه ها درباره دیدارها و مذاکرات عارف و 
لاریجانی، نیز گفت: این آقایان تا کنون نشستی درباره ریاست مجلس با یکدیگر نداشته 
اند، اما چندین بار تلفنی با هم صحبت کرده اند؛ اما گویا رسانه ها نسبت به تلفن های اخیر 

آنها حساس شده اند.
عضو فراکسیون رهروان ولایت در مجلس نهم درباره شکل گیری فراکسیون فراگیر 
اصولگرایان نیز گفت: همه تلاش ما این است که تمام کسانی که دل در گروی نظام دارند، 
معتدل هستند و تندروی ها را کنار گذاشته اند کنار هم بنشینند و این اتفاق می افتد چه 
ما برای آن برنامه ای داشته باشیم و چه نداشته باشیم. بالاخره این افراد حتی در گوشه ای 

یکدیگر را پیدا می کنند. 
وی با بیان اینکه تفکر رهروان در مجلس آینده نیز ادامه خواهد داشت اما ممکن است 
نامش دیگر رهروان ولایت نباشد، گفت: دوستان اصرار دارند مجلس دهم با دو فراکسیون 

تشکیل شود اما به من نظر در مجلس دهم سه فراکسیون خواهیم داشت.
لاریجانی رئیس فراکسیون اصولگرایان نمی شود

او در پاسخ به این سوال که او که از اعضای اصلی رهروان بوده اما با حمایت لیست 
امید وارد مجلس شده، عضو کدام فراکسیون خواهد شد،  بیان کرد: مشی من رهروانی بوده 
و خواهد بود. در فراکسیون رهروان ما هم اصولگرا،  هم اصلاح طلب و هم اقلیت مذهبی 
داشتیم. که مصداق اعتدال بود. نعمتی گفت: نمایندگان انقلابی که مشی انقلابی و اعتدالی 

دارند در این مجموعه جمع می شوند. 
وی تصریح کرد: کار اعتدالی در کشور هم توسط فراکسیون رهروان شروع شد و فکر 
نمی کنم کسی مخالف این تفکر باشد. او تاکید کرد که در فراکسیون سوم که مشی اعتدالی 
دارد، عضو خواهد شد و گفت: ممکن است آقای لاریجانی عضو این فراکسیون اعتدالی باشد 

کما اینکه قبلا هم عضو فراکسیون رهروان بود.
نعمتی درباره مذاکرات کمیته هفت نفره با رئیس مجلس نیز بیان کرد: من نشنیدم 
که آقای لاریجانی با اصولگراهای تندرو برای تشکیل یك فراکسیون فراگیر به توافق رسیده 

باشد. آقای لاریجانی رئیس این فراکسیون نمی شود.

موسی قربانی:

نباید نگران تشتت در مجلس دهم بود
یک نماینده پیشین مجلس گفت: به نظر می رسد وزن اصولگرایان و اصلاح طلبان برای 
مجلس دهم به هم نزدیک باشد،  بنابراین در این شرایط ضلع سوم در وضعیت سیاسی و 

ترکیب مجلس تعیین کننده خواهد بود.
حجت الاسلام والمسلمین موسی قربانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: مستقلین یا 

اعتدالیون می توانند نقش فعال و بارزی در وضعیت سیاسی مجلس دهم ایفا کنند.
وی افزود: در شرایطی که یک گروه و جناح در مجلس اکثریت قاطع را به دست نیاورد 
تصمیمات جناحی کمرنگ می شود و مجلس در موضوعات مختلف بر اساس کارشناسی 

تصمیم گیری خواهد کرد.
این فعال سیاسی با اشاره به اینکه در عمده مجالس در ایران تعامل میان اکثریت و 
اقلیت وجود داشته است،  تصریح کرد: غیر از مجلس ششم که در آن اکثریت نسبت به 
اقلیت بی رحم بودند، در بقیه مجالس در ایران جناح ها با هم تعامل داشته اند، حتی در 
مجلس فعلی گرچه در میان اصولگرایان گروهی بودند که معتقد به تعامل نبودند اما اکثریت 
اصولگرایان به نوعی با جناح مقابل تعامل داشته اند که در مواردی مثل بحث هسته ای 

شاهد آن بودیم.
وی با بیان اینکه در کشور ما اکثراً نمایندگان موضوع تکلیف و منافع کشور را مدنظر 
دارند، گفت: در مواردی که راهنمایی و ارشادی از مقامات بالاتر صورت می گیرد تعامل 
بین جناح ها در مجلس به راحتی اتفاق می افتد و نیاز نیست نگران عدم تعامل و تشتت 

در مجلس بود.
این نماینده پیشین مجلس با بیان اینکه ریاست مجلس دهم متعین به آقای لاریجانی 
است،  اظهار کرد: به نظرم فرد دیگری نباید برای ریاست مجلس دهم ادعایی کند، البته 
تنها فردی که برای این مسئولیت مطرح است آقای عارف است که به نظر میرسد در 
میان دوستانشان هم اتحاد نظری نسبت به ریاست آقای عارف وجود ندارد چرا که حتی 

کاندیداتوری ایشان قطعی نیست چه رسد به رأی آوری شان.
قربانی تصریح کرد: اگر اصلاح طلبان می خواهند در مجلس برای خود سهمی بگیرند 
باید غیر از ریاست مجلس فکر کنند و به نظرم در محدوده ریاست مجلس اصلاح طلبان 

نمی توانند سهمی داشته باشند.

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری اذعان کرد:

شکست اصولگرایان در انتخابات
سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری به شکست اصولگرایان در انتخابات اذعان 
کرد گفت: اصولگرایی و اصولگرایان نیاز به یک پوست اندازی دارند و باید ببینیم کجای کار 
ما اشتباه بود که نتوانستیم رقیب خود را ببریم، رقیبی که بعد از مدتها به میدان آمده بود  

و راحت می توانستیم شکستش بدهیم.
کمال سجادی، در گفتگو با »انتخاب«، اظهار داشت: انتخابات این دوره یکی از پرشکوه 
ترین انتخابات بعد از پیروزی انقلاب اسلامی بود که می توان به جرات گفت مردم به خیلی 
از افراد و مسائل نه گفتند که از همین موضوع می توان فهمید ملت به چه درک مهمی 
رسیدند. وی ادامه داد: ما اصولگرایان باید بپذیریم که در این انتخابات همچون انتخابات 
سال 92 شکست خوردیم که دلیل اصلیش هم خود ما اصولگرایان بودیم که نتوانستیم با 
برنامه و طبق ان میثاقی که قبل از لیست بسته بودیم رفتار کنیم که همین موضوع باعث 
شکست ما شد. سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری با اشاره به ریاست مجلس گفت: 
با توجه به ترکیبی که مجلس به خود گرفته است که مجلس اصلاح طلبی و معتدل است 
می توان گفت: ریاست باید به نام اقای عارف باشد ولی این موضوع را هم عنوان کنم که 
آقای لاریجانی چهره خوبی از خود در بین اصلاح طلبان حاضر در مجلس و هم در خارج 
از مجلس به جا گذاشته است که نمی توان به راحتی از این موضوع عبور کرد. وی تصریح 
کرد: ما باید ببینیم این مجلس چه اقدامات مهمی را می خواهد انجام بدهد و دولت به 
دنبال چه جیزی از مجلس است که طبق آن ریاست را مشخص کنند، گرچه خیلی ها 
براین باور هستند که با توجه به این موضوع که ترکیب مجلس اصلاح طلبی است قاعدتا 
ریاست نیز باید آقای عارف باشد، خیر، ما نباید به این دید نگاه کنیم ما باید ببینیم جامعه 
چه خواسته هایی دارد. سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری درباره آینده اصولگرایان 
گفت: ما نیاز به یک بازبینی اساسی داریم، ما داریم نام اصولگرایی را یدک می کشیم آن 
هم فقط به خاطر منافع شخصی. انسان از منافع شخصی سیرمونی ندارد ما باید ببینیم چه 
چیزی باعث شده است که اصولگرایان دچار چنین وضعی شدند ما نباید به راحتی از این 
مقوله عبور کنیم. اصولگرایان واقعی ما خودشان را کنار کشیدند که همین موضوع دچار 

اسیب به بدنه اصولگرایی شد.

اشرفی اصفهانی:

بهتر است لاریجانی رئیس مجلس دهم شود
فعال سیاسی اصلاح طلب پیشنهاد داد که هر سال یکی از دو چهره مطرح یعنی 

لاریجانی و عارف ریاست مجلس را برعهده گیرند.
حجت الاسلام والمسلمین محمد اشرفی اصفهانی، در گفتگو با انتخاب درباره ترکیب 
مجلس آینده گفت: با توجه به انتخابات دوره دوم مشخص شد که اصلاح طلبان جلوتر 
از اصولگرایان هستند و با توجه به اینکه اصلاح طلبان در صدر مجلس هستند مشخص 
است که ریاست نیز به عهده آقای عارف است. وی ادامه داد: باید اضافه کنم که هم آقای 
لاریجانی و هم آقای عارف هر دو اشخاص خوبی هستند، مدیریت و عملکرد آقای لاریجانی 
در مجلس خوب بوده و از همه مهمتر مورد حمایت رهبری و رئیس جمهوری هستند. در 
بحث برجام نیز آقای لاریجانی با مدیریتی که از خود به جا گذاشت نشان از آن داشت که 
با برنامه های دولت موافق است. ایشان امتحان خودش را پس داده است. حجت السلام 
اشرفی اصفهانی با ارائه این پیشنهاد که »هر سال یک نفر از این بزرگان ریاست را به عهده 
بگیرد« تاکید کرد: نظر شخصی من، این است؛ چون انتخابات ریاست مجلس سال به سال 
است، یک سال آقای لاریجانی رئیس مجلس شود و یک سال آقای عارف که  حق هر دو از 
این سمت احیا شود. با این کار  اعتبار هر دو نفر نیز حفظ می شود. رییس هیات بدوی یک 
رسیدگی به تخلفات اداری نهاد ریاست جمهوری در پاسخ به این سوال که چه کسی بهتر 
می تواند در یکسال باقی ماند از دوره ریاست جمهوری حسن روحانی، در مجلس، نقش 
بهتری ایفا کند، گفت: یکی از بارزترین خصوصیات اخلاقی آقای لاریجانی است که هم 
می یتواند اردوگاه اصولگرایان و هم اصلاح طلبان را جذب کند. با توجه به اینکه سال آخر 
دولت آقای روحانی است و برای آینده باید برنامه ریزی و سازماندهی شود خیلی می تواند 
در موفقیت آقای روحانی برای دور آینده موثر باشد. وی در ادامه افزود:  اگر این مسائل که 
مطرح شد پیاده شود مطمئنا موفقیت آقای لاریجانی از آقای عارف بیشتر خواهد بود. اگر 
سال آخر نبود می توانستیم روی مدیریت آقای عارف حساب باز کنیم ولی چون سال آخر 
است این کار ریسک بزرگی بشمار می آید. این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: در 
مجموع من فکر می کنم، اکثر آرای اصولگرایان و اصلاح طلبان را آقای لاریجانی می تواند 
به دست بیاورد و با توجه به این موقعیتی که ایشان به دست آورده و امتحانی که ایشان پس 

داده، احتمال موفقیت ایشان از آقای عارف بیشتر است.

دبیر کل حزب موتلفه:

به رأی ملت احترام می گذاریم
 دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: ما به رأی ملت احترام می گذاریم و آن را یک میزان 

برای صیانت از اقتدار و امنیت ملی می دانیم.
محمدنبی حبیبی، در پایان نشست دبیران حزب موتلفه اسلامی با اشاره به موضع صریح 
رئیس جمهوری علیه آمریکا در جلسه هیئت دولت تصریح کرد: اینکه رئیس جمهوری تصریح 
کند که آمریکا خوی استکباری خود را حفظ کرده و این دو میلیارد دلار لقمه ای نیست 
که از گلوی آمریکا پایین برود یک گام به جلو برای تغییر لحن دیپلماسی دولت ایران در 
پسابرجام است. وی همچنین افزود: همانطور که رئیس مجلس نیز گفتند ما باید در برابر نقض 
تعهدات آمریکا پاسخ های پشیمان کننده آماده کنیم. دولت و مجلس باید بدانند که ملت برای 
پاسخ های پشیمان کننده علیه آمریکا آمادگی دارند و بیش از این به دشمن مهلت ندهند. 
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی نامه ظریف به دبیر کل سازمان ملل را یک حرکت معقول نامید 
و اظهار کرد: ما باید فهرستی از خسارت های مالی آمریکا در ایران که همراه با خیانت و جنایت 
بوده آماده کنیم و بر اساس همین رویه دادگاه های آمریکا در داخل دادگاه هایی را برقرار و احکام 
مالی آن را قابل اجرا کنیم و این پاسخ را بخشی از اقدامات مقابله به مثل تلقی کنیم. اگر به 
هشدارهای رهبری در گفتگوهای هسته ای توجه می شد شاید به این وادی نمی رسیدیم اما 
گذشته ها گذشته است باید همگی یک صدا ویک مشت علیه آمریکا باشیم و خسارت های 
برجام را به حداقل برسانیم. حبیبی همچنین درباره نتایج انتخابات دور دوم انتخابات مجلس 
شورای اسلامی گفت: ما به رأی ملت احترام می گذاریم و آن را یک میزان برای صیانت از اقتدار 
و امنیت ملی می دانیم. اخبار رسیده حکایت از توفیق نسبی اصولگرایان دارند. ان شاءالله به 
زودی مجلس دهم تشکیل می شود و اخبار مربوط به توفیق جریانات سیاسی در این انتخابات 

در شکل گیری هیئت رئیسه مجلس محک می خورد.

سخنگوی وزارت کشور:

نمی گویم اتوبوس های توقیف شده 
در دور اول متعلق به کدام کاندیدا بود

 سخنگوی وزارت کشور گفت: »نمی گویم« اتوبوس های انتقال رأی دهندگان برای چه 
کاندیدایی یا جریانی بوده است.

حسینعلی امیری، در گفت وگو با آنا در پاسخ به این پرسش که »در دور اول انتخابات 
مجلس دهم شورای اسلامی چند اتوبوس نزدیکی تهران به دلیل رفتارهای غیرانتخاباتی و 
انتقال رأی دهنده توقیف شدند؛ آیا در مرحله دوم نیز چنین اتفاقی رخ داده است یا خیر؟«، 
اظهار کرد: خیر، گزارش خاص یا چنین اتفاقاتی در دور دوم انتخابات مجلس دهم شورای 
اسلامی اعلام نشده است. وی در پاسخ به این سؤال که »این اتوبوس ها و افراد برای چه 
کاندیدا و جریانی بوده است؟«، گفت: بهتر است این موضوع فراموش شود چراکه امروز در 
شرایطی به سر می بریم که به وحدت، انسجام و اتحاد نیاز داریم. با توجه به وضعیتی که 
در اطراف کشور وجود دارد پاسخ دادن به سؤال شما به هیچ وجه به مصلحت ملی نیست.

قائم مقام وزیر کشور در این باره تأکید کرد: نباید به مباحث اختلاف برانگیز دامن بزنیم یا 
در کشور منازعات سیاسی بی نتیجه را ترویج دهیم. افرادی که چنین رفتارهای غیرانتخاباتی 
را در دور اول مرتکب شدند به قوه قضاییه معرفی کردیم و برای تعدادی از آن ها کیفرخواست 
صادر شده است. امیری در پاسخ به دیگر سؤال خبرنگار آنا مبنی بر اینکه »چرا برای افکار 
عمومی روشن نمی کنید که این اتوبوس ها برای کدام کاندیدا و جناحی بوده است؟«، افزود: 
نمی گویم اتوبوس های انتقال رأی دهنده برای چه کاندیدایی یا جریانی بوده است زیرا پاسخ 
به این پرسش دیگر فایده ای ندارد. همانطوری که پیش تر گفتم طرح چنین مباحثی جز 
بگو مگوهای سیاسی در برنخواهد داشت؛ بنابراین در شرایط کنونی به وحدت و اتحاد نیاز 

داریم نه اختلافات سیاسی.

حجت الاسلام والمسلمین ابوترابی فرد:

مجلس ایران از حق بلوکه شده مردم
 در آمریکا دفاع می کند

نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت: رای بی پایه، بی منطق، غیر اصولی و ناعادلانه 
دادگاه آمریکا برای مصادره 1.8 میلیارد دلار از دارایی های بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

تهدید جدی علیه نظم و حقوق بین المللی است.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمدحسن ابوترابی فرد در نطق قبل 
از دستور مجلس شورای اسلامی، گفت: سران آمریکا فکر می کنند در عصر حجر زندگی 
می کنند. آنان خیال می کنند با تکیه بر قدرت می توانند منافع ملت ها را به نفع خویش به 
یغما ببرند. نماینده مردم تهران در مجلس نهم روند صدور حکم برداشت 1.8 میلیارد دلار از 
دارایی های بانک مرکزی کشورمان توسط محاکم آمریکا را خارج از کلیه قوانین بین المللی، 
جعلی، ساختگی، غیرمستند و اقدامی متقلبانه بین المللی دانست و خاطرنشان کرد: ملت ایران 
نسبت به این حکم در برابر کنگره و مسئولان آمریکایی با همه قوا می ایستد. مجلس شورای 
اسلامی از تمام توان خود برای احقاق حق ایران برای استیفای دارایی های بلوکه شده خود در 

آمریکا استفاده خواهد کرد.
وی تاکید کرد: رژیم آمریکا بداند همان طور که در سایر عرصه ها از جمهوری اسلامی 
شکست خورد در این عرصه نیز طعم تلخ شکست را تجربه خواهد کرد و مشت محکمی بر 

دهان یاوه گویان خواهد کوبید.

یادداشت

اخبــار

رئیس جمهور گفت: در انتخابات مردم با 
آمدن در پای صندق های رای بهترین ها را 

برای مجلس دهم برگزیدند.
دکتر  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
حسن روحانی در مراسم گرامیداشت روز 
گذشته در مراسم گرامیداشت روز جهانی 
کارگر اظهار داشت: در 7 اسفندماه سال 
گذشته و 10 اردیبهشت ماه سال جاری 
رای  صندق های  پای  در  آمدن  با  مردم 
بهترین ها را برای مجلس دهم برگزیدند. 
وی افزود: مجلس آینده از خرداد ماه شروع 
به کار می کند، امیدواریم دولت و منتخبین 
مجلس دهم با هماهنگی به وعده های داده 
شده، عمل کنیم. رئیس جمهور کشورمان 
با بیان اینکه امیدواریم در مجلس دهم 
یکدیگر  دست  به  دست  ملت  و  دولت 

بتوانیم مشکلات کشور را حل کنیم، تصریح کرد: برای اولین 
بار در مجلس شورای اسلامی 18 نماینده زن حضور دارند 
که به عنوان یک رکورد محسوب می شود. بانوان کشورمان 
در همه صحنه های سیاسی، اجتماعی، اقتصادی حضور دارند 
و ما از این بابت خرسندیم، چرا که این هم یکی از آثار بعثت 
پیامبر )ص( است. روحانی با تاکید بر اینکه تقوا معیار بزرگ 
یک انسان است، اظهار داشت: هیچ گاه فرقی میان زن و مرد 
نیست و باید به هر دو جنس با یک نگاه توجه ویژه ای کرد 

تا مشکلات کشور یکی پس از دیگری حل و فصل شود.
با برجام سد بزرگی از پیش پای مردم برداشته شد

روحانی اظهارداشت: امروز پس از آن که یك سد بزرگ 
توسط ملت و با تلاش دیپلمات ها از پیش پای مردم برداشته 
شد و برجام راه را برای حرکت به سمت تعالی برای ملت 
ما باز کرد، آنگاه که می گفتیم پای میز مذاکرات می توان 
مشکل را حل کرد، بدبین ها و بدگمان ها می گفتند امکان 
پذیر نیست. وی ادامه داد: آن روز که با 6 قدرت جهانی 
توانستیم به توافق برسیم، باز هم بدبین ها و بدگمان ها 
گفتند که درست است به توافق رسیدیم اما این قابل اجرا 
نیست. آن روز، که به روز اجرا و برجام رسیدیم باز هم بدبین 
ها و بدگمان ها گفتند آنچه به شما وعده داده اند، عمل 
نخواهند کرد و شما در این مذاکرات به موفقیت نرسیده اید. 
رییس دولت تدبیر و امید گفت: چرا کار یك ملت بزرگ را 
کوچك نشان می دهید؟ این کار دولت نیست بلکه کار یك 

ملت بزرگ، قدرتمند و مقاوم است. این کار، کاری است که 
توسط همه مردم ما با هدایت های رهبر معظم انقلاب انجام 
گرفت و هر جا نیاز به تصویب بود برای بحث و بررسی ارجاع 
شد و از شورای عالی امنیت ملی گرفته تا مجلس شورای 
اسلامی کار انجام شد. روحانی اظهارداشت: گفتیم که برجام 
را تصویب و اجرا کردیم. بدبینان گفتند در عمل برجام را نمی 
بینیم، اگر صادرات نفت و میعانات از یك میلیون و 200 هزار 
بشکه به 2 میلیون و 300 هزار بشکه رسیده، بدبینان گفتند 
این که چیزی نیست؛ دو برابر شده و تنها یك میلیون و 100 
هزار اضافه شده که مهم نیست. وی ادامه داد: ما می گوییم 
امروز در سایه برجام برای نقل و انتقال پول دست شما باز 
شده که می گویند، این که مهم نیست. ما می گوییم در سایه 
برجام به جای این که کشتی های بزرگ در ساحل کشور 
همسایه پهلو بگیرند و با قایق و لنج به ساحل ایران برسند و 
برای هر کانتینر 700 دلار اضافه از جیب مردم پرداخت شود، 
می گویند 700 دلار چیزی نیست ما در سایه تحریم زندگی 

خوبی داشتیم چرا زندگی خوب ما را برهم زدید؟
تورم را تا پایان سال تك رقمی خواهیم کرد

رییس جمهوری گفت: بسیار خوشحالیم که در دولت 
تدبیر و امید، حقوق کارگران و کارمندان از نرخ تورم بالاتر 
بوده است و این قدم بسیار مهمی است که این دولت برداشته 
است. در طول 50 -60 سال گذشته در برخی سال ها، تورم 
پایین آمده است اما متاسفانه یکی دو سال بعد دوباره تورم 
بالا رفته و یك مسیر ثابت کاهشی برای تورم در اقتصاد ما 

این  در  یادآور شد:  روحانی  است.  نبوده 
دولت، تورم مسیر کاهش مداوم و مستمر 
کاری  نخست  روزهای  و  است  داشته 
دولت تدبیر و امید تورم بالای 41 درصد 
بود و خوشبختانه شب عید 94 به حدود 
15 درصد رسید. در سال 94 که وضع 
اقتصادی همه کشورهای تولید کننده نفت 
بسیار بد بود، وضع اقتصادی ما خوب بود و 
در عین حال به مردم وعده دادیم که تورم 
کمتر از 15 درصد خواهد شد که شب عید 
سال 94 تورم ما به 12 درصد رسید. وی 
ادامه داد: امروز تورم ما طبق آمار و شاخص 
های مرکز آمار به ز یر 11 درصد رسیده 
است و تا پایان سال تك رقمی خواهد شد. 
رییس شورای عالی اقتصاد اضافه کرد: اگر 
می خواهیم اقتصاد ما رو به پیشرفت باشد 
و کارگر ما امنیت فکری و شغلی داشته باشد، باید شاخص 
های کلان اقتصادی کشور در مسیر درست قرار گیرد. اقتصاد 
ما درست نمی شود مگر اینکه قدرت جذب سرمایه داشته 
باشیم که امروز این شرایط فراهم شده است. روحانی یادآور 
شد: امروز از کشورهای مختلف، فقط روسای جمهور بهمراه 
معاونان خود به ایران نمی آیند بلکه 50، 100 یا 200 شرکت 
مهم کشور خود را هم می آورند، با کارآفرینان داخلی ما 

جلسه می گذارند و قرارداد امضا می کنند. 
وی با اشاره به سفر رییس جمهری قزاقستان به ایران 
گفت که در این سفر، بخش های خصوصی دو کشور 53 
سند امضا کردند. فردا رییس جمهوری کره جنوبی با تعداد 
زیادی از شرکت های این کشور به ایران می آید. وی افزود: 
در سال 95 شرایط کشور برای فعالیت اقتصادی از سال 
گذشته بهتر خواهد بود و امسال را با هدف گذاری رشد 5 
درصدی آغاز کرده ایم. گارگران عزیز! اگر بتوانیم تورم کاهنده 
را ادامه دهیم، رونق اقتصادی داشته باشیم و سرمایه داخلی 
وخارجی را جذب کنیم، می توانیم به افتخار بزرگ قدرت 

اقتصادی برسیم. 
روحانی با بیان اینکه تکیه دولت تدبیر از لحاظ اجتماعی و 
سیاسی به قشر کارگر است خاطر نشان کرد: همه ما به حول 
و قوه الهی روز به روز در مسیر پیشرفت کشور عزیزمان تلاش 
خواهیم کرد و به آینده ای آبادتر پررونق تر برای اقتصادمان 

امید داریم.

دکتر روحانی در مراسم روز جهانی کارگر:

مردمبهترینهارابرایمجلسدهمبرگزیدند
اخبار

رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری 
با اشاره به فضایل اخلاقی شهید مطهری 
و  جوانان  هدایت  بعد  در  خصوص  به 
راهنمایی های آنها گفت که در حال حاضر 
به  تا پول  به گونه ای است که  وضعیت 
حساب وعاظ نریزند و قبض وصول نشود، 

نمی آیند!
و  حجت الاسلام  ایسنا،  گزارش  به 
طی  نوری  ناطق  علی اکبر  المسلمین 
سخنانی در مراسم سالگرد شهادت شهید 
آیت الله مرتضی مطهری که در مسجد 
احمدیه نارمک برگزار شد، تصریح کرد: 
شخصیت شهید مطهری به گونه ای بود که 
حتی با آن مقام علمی و بالایشان برای 10 
نفر موعظه می کردند و اصلا بحث پول هم 

مطرح نبود. ایشان فقط می خواستند که صحبت هایشان 
در آن جمع اثرگذار باشد اما متأسفم که اکنون تا پول به 
حساب نریزند و قبض برای برخی فرستاده نشود و وصول 
نکنند، نمی آیند. آنگاه آنها می خواهند با قال الصادق و قال 

الباقر اثرگذار باشند. این حرف ها دیگر چیست؟!
علی مطهری همچون پدرش آزاده است

وی ادامه داد: شهید مطهری به چنین چیزهایی اعتنایی 
نداشت و فقط برایش تأثیرگذاری مهم بود و تهمت و توهین 
مهم نبود و بسیار آزاده بود. پسر ایشان علی مطهری نماینده 
تهران و سایر آقازاده هایشان نیز چنین خصوصیات اخلاقی 
و  آزاده  با اخلاص،  به خصوص علی مطهری که  دارند. 
همچون پدرش بی اعتنا به دنیاست؛ نماینده ای آزاد، متدین 
و بی حاشیه. مطهری زنده است و نمی میرد. این عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در ادامه با گرامیداشت روز معلم و 
سالروز شهادت استاد عالی قدر، متفکر و بزرگ اسلامی شهید 
آیت الله مطهری گفت: شهید مطهری حق بزرگی به گردن 
همه  ما ملت ایران، انقلابیون قبل و بعد از پیروزی انقلاب 
و همه اشخاص به خصوص جوانان متفکر و تحصیل کرده 
کشور دارد. ایشان علاوه بر این حق عام بر گردن بنده حق 
ویژه ای دارد و من خود را مدیون او می دانم. ناطق نوری ادامه 
داد: مطهری در دهه  40 به عنوان استاد بنده در دانشگاه 
تهران در رشته  فلسفه بودند و در میدان مبارزه و انقلاب و 
در جامعه  روحانیت مبارز در خدمتشان تلمذ می کردم و بنده 
خود را مدیون این شخصیت می دانم. وی با بیان اینکه خود را 
مدیون دو شخصیت روحانی و انقلابی می دانم، اظهار کرد: در 
وهله اول تحت تاثیر اندیشه و رفتارهای استاد مطهری بودم 
که اگر اکنون به توفیق رسیده و نسبتا رشدی در مسیر مبارزه 

و کارهای انقلاب داشتم مرهون رهبری ها و هدایت های این 
استاد بزرگ به خصوص در بخش اعتقادی، فکری، عقیدتی 
و اندیشه های ایشان هستم. رئیس دفتر بازرسی مقام معظم 
رهبری افزود: شخصیت دوم، شهید بهشتی است که نگاه 
وسیع اجتماعی، شرح صدر، تعامل با اندیشه های مختلف و 
بالاخره در بعد مدیریتی تحت تأثیر این شخصیت بزرگوار 
بودم. از همین رو همواره خود را مدیون این دو بزرگوار 
می دانم و آنها الگوی من بوده اند. ناطق نوری با اشاره به 
شخصیت استاد مطهری گفت: شخصیت شهید مطهری در 
ابعاد گوناگون فلسفی، فکری، اندیشه ای، اجتماعی، معلمی، 
استادی، مبارزاتی و انقلابی می گنجند که پرداختن به تمامی 
آنها امکان پذیر نیست؛ از همین رو بنده در این جلسه مقام 
معلمی ایشان را واکاوی می کنم چون مقام معلم مقام بسیار 
بالایی است به طوری که اولین معلم این عالم به استناد قرآن 
و آموزه های دینی خداوند و بعد از آن رسول اکرم )ص( و 
حضرت علی )ع( هستند. وی در تبیین جایگاه معلم گفت: 
بعد از پیروزی انقلاب طبیعی بود برای استفاده از نیروها 
در وزارت خانه ها، سازمان ها و دستگاه ها به سراغ نیروهایی 
که در سیستم رژیم گذشته حضور داشتند برویم چون ما 
می خواستیم از نیروهای همین کشور استفاده کنیم. بنده آن 
زمان که به وزارت کشور رفتم برای انتخاب نیرو به سراغ 
افراد از آموزش و پرورش رفتیم چون سالم ترین نیروها در 
آموزش و پرورش حضور دارند که این به خاطر مقام معلمی 
است. این رویکرد در سایر وزارت خانه ها نیز اتخاذ شد. وی در 
بخش دیگری از سخنان خود به موضوع لعن حضرت علی 
)ع( در زمان معاویه اشاره و اظهار کرد: در آن زمان معاویه 
مغزها را آن طور شست و شو داده بود که اگر در نمازشان 
حضرت علی را لعن کنند به بهشت می روند. شست و سوی 

مغز اثرگذاری عجیبی دارد. الان جریان های 
افراطی به وجود آمده از وهابی ها و داعشی ها 
مغز جوانان را شست و شو می دهند و به 
جایی می رسانند که اگر فلان کار را انجام 
ببرند شب به  انسان را  دهند یا سر 10 
ملاقات رسول خدا می روند. آنها به خاطر 
شست و شوی مغز این کار را انجام می دهند. 
البته بنده نمی خواهم به دلایل رشد این 
جریان ها و تلاش برای اسلام هراسی بپردازم 
که این در مجال دیگری می گنجد. وی با 
اشاره به چگونگی از بین رفتن لعن حضرت 
علی با تدبیر عمر ابن عبدالعزیز اشاره و اظهار 
کرد: عمر ابن عبدالعزیز در زمان کودکی و با 
آموزه ای از استادش به این نتیجه رسید که 
لعن حضرت علی درست نیست و حتی با 
خود گفت که اگر در آینده کاره ای شود می داند که چطور 
این لعن بر علی را بردارد. البته اکنون برخی از ماها وقتی 
از اداره ای بیرون می آییم و تحویلمان نمی گیرند عصبانی 
می شویم که اگر کاره ای شویم همه  مردم را تحویل می گیریم 
که بیایند که به کارشان برسد اما بعد که کاره ای می شویم 
همان روند قبلی ها را ادامه می دهیم و باز مردم را تحویل 
نمی گیریم اما عمر ابن عبدالعزیز این کار را نکرد و به یاد 
معلم دوران کودکی اش تدبیری اتخاذ کرد که دیگر حضرت 
علی را در نمازها و ذکرهایشان لعن نکنند. این عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام همچنین با اشاره به چگونگی حضور 
شهید مطهری در دانشگاه برای تدریس به جوانان گفت: 
شهید مطهری در مقطعی قم را رها کرد و به تهران آمد، 
آن هم برای آنکه در قم نماند و رسوب نکند و اندیشه و 
فکر اسلامی ناب را به جوانان دانشگاهی بیاموزد. ایشان در 
این راه زحمات بسیاری کشید تا راهی برای ورود به دانشگاه 
پیدا کند. کما اینکه اگر در قم می ماند قطعا از نسبت به بقیه 
مراجعی که بعدا آمدند، والاتر می شد. وی در پایان با بیان 
اینکه شهید مطهری در تمامی این دوران به دنبال شأن و 
منزلت نبود، گفت: هدف شهید مطهری این بود که جوانان 
را هدایت کند. شهید مطهری کتاب های فرقان را می خواند 
تا برای جوانان اثراتش را بگوید و به طرف مقابل خط به خط 
پاسخ دهد. ایشان در جلساتی حضور پیدا می کرد که حتی 
10 نفر بیشتر حضور نداشتند چون برایش شأن و منزلت 
مهم نبود و مهم اثرگذاری در دل افراد و هدایت آنها بود اما 
متاسفانه اکنون برخی آنقدر برایشان شأن و منزلت مهم است 
که حاضر نمی شوند به یک هیئت 10 نفره  بروند یا اینکه به 

دیگران سلام کنند یا در فلان جلسه  حضور یابند.

حجت الاسلام و المسلمین ناطق نوری:

برخی تا پول نگیرند وعظ نمی کنند

مجلس  در  تهران  مردم  اول  منتخب 
شورای اسلامی در پیامی به مردم ایران، از 
حضور آنان در مرحله دوم انتخابات دهمین 
و  قدردانی  اسلامی  شورای  مجلس  دوره 
خطاب به مردم، تصریح کرد: انتخاب آگاهانه 
شما مسئولیت خطیری را متوجه منتخبین 

ملت می کند.
محمد رضا عارف در این پیام ضمن 
قدردانی از استقبال مردم نقاط مختلف 
اکثریت  به  رای  نیز  و  وی  از  کشور 
نامزدهای فهرست امید تاکید کرد: وظیفه 
منتخبین مردم در برابر مردم فهیم و با 
صلابت ایران بسیار سنگین است و باید 
در پاسخگویی به مطالبات به حق آنها از 

هیچ کوششی دریغ نکنند.
پیام  در  گزارش  این  اساس  بر 
آمده  مردم  به  خطاب  عارف  محمدرضا 
کشور  شرایط  درك  با  دیگر  بار  است: 
نظام  برابر  در  ملی  وطیفه  احساس  و 
جمهوری اسلامی ایران به مانند دور اول 

انتخابات مجلس دهم حماسه دیگری در 
10 اردیبهشت خلق کردید.

واجب  خود  بر  کرد:  خاطرنشان  وی 
می دانم ضمن سپاس فراوان از شما مردم 
خوب و حماسه ساز کشورم که با حضور 
انتخابات  با صلابت در دور دوم  و  پرشور 
مجلس شورای اسلامی برگ زرین دیگری 
بر افتخارات نظام جمهوری اسلامی ایران 
افزودید مراتب قدردانی خودم را از مردمان 
خونگرم استانهای تهران، گلستان، کردستان، 
مرکزی، همدان، گیلان، زنجان، آذربایجان 
شرقی، فارس و خوزستان که در سفرهای 
استانی ام من را مورد محبت و عنایت خود 
قرار دادند و به دعوت اینجانب و دیگر بزرگان 
جبهه  اصلاحات برای رای به کاندیداهای 
محترم لیست امید پاسخ مثبت دادند اعلام 
کنم. عارف اضافه کرد: از هموطنان عزیز 
سایر استانها نیز که بدلیل محدودیت زمانی 
توفیق زیارت آنها نصیبم نشد یك بار دیگر 

پوزش می طلبم.

مجلس  در  تهران  مردم  اول  منتخب 
شورای اسلامی تصریح کرد: بی شك انتخاب 
آگاهانه شما در انتخابات دور اول و دور دوم 
مجلس شورای اسلامی مسئولیت خطیری 
را متوجه منتخبین ملت می کند و وظیفه 
شرعی و اخلاقی همه منتخبین است که در 
پاسخگویی به مطالبات بحق شما که ولی 
نعمتان مسئولین نظام جمهوری اسلامی 
ایران محسوب می شوید از هیچ کوششی 

دریغ نکنند.
وی ابراز امیدواری کرد: با تشکیل مجلس 
دهم و اولویت قرار دادن شعارهای اصلی 
اصلاح طلبان بویژه رونق اقتصادی با تاسی 
از سیاست های اقتصاد مقاومتی و کاهش 
آسیب های اجتماعی و مقابله با فقر و فساد 
و تبعیض گام های موثری در حل مشکلات 

مردم فهیم کشورمان برداشته شود.
مرحله دوم انتخابات مجلس دهم برای 
تعیین سرنوشت 68 کرسی این مجلس، 10 

اردیبهشت جاری برگزار شد.

انتخاب آگاهانه مردم مسئولیت خطیری را متوجه منتخبین ملت می کند

پیام »عارف« به مردم ایران

یک عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم گفت: جریانی که پشتیبان 
احمدی نژاد بود باید به دقت مورد بررسی قرار گرفته و روشن شود چه اقداماتی باعث روی 
کار آمدن آن شد و چه بلاهایی در زمینه های مختلف اقتصادی-سیاسی و... در آن 8 سال بر 

کشور ایران وارد شد.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر سعیدیان فر با اشاره به تحرکات 
اخیر احمدی نژاد در فضای سیاسی ایران، اظهار داشت: مطرح کردن شخص احمدی نژاد 
خیلی مفید نیست چرا که او یک فرد اصیل نیست و خودش هم همین را می خواهد که 

نامش بر سر زبان ها بیاید.
وی افزود: بحث روی شخص او به دلیل اینکه از اصالت برخوردار نیست و فایده ای برای 
مردم ندارد، وقت گیری از مردم و جریان های سیاسی است اما به نظر بنده باید دولت 8 ساله 

گذشته و جریان سیاسی که پشتیبان آن بود برای مردم تحلیل و روشن شود.
این استاد حوزه و دانشگاه خاطرنشان کرد: نقد دولت احمدی نژاد باید به صورت اصولی 

انجام شود چرا که خیلی از مسائل در این دولت اتفاق افتاده و نباید برای روشن گری در مورد 
آن محافظه کاری کرد؛ مردم حق دارند که بدانند در زمان 8 سال دولت قبل چه بلاهایی بر 

سر ایران آمد و مخصوصا چه فسادهایی در آن زمان رخ داد.
این عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم گفت: شخص احمدی نژاد یک 
مسئله است و دولت او و جریانی که پشتیبان آن بود یک مسئله دیگر؛ شخص احمدی نژاد 
که به دلیل نداشتن اصالت سیاسی،   خیلی دوست دارد و به دنبال این است به هر ترتیب 
ممکن در رسانه ها مطرح شود و اصولا به دلیل وقت گیری و بی فایده بودن این بحث 
نباید به آن دامن زد اما دولت او و جریانی که پشتیبان آن بود باید به دقت مورد بررسی 
قرار گرفته و برای مردم روشن شود که چه اقداماتی باعث روی کار آمدن آن شد و چه 
بلاهایی در زمینه های مختلف اقتصادی-سیاسی و... در آن 8 سال بر کشور ایران وارد شد 
تا انشاءالله در آینده این جریان نتواند با استفاده از روش های پوپولیستی یا عوام فریبانه، 

به اهداف خود برسد. 

حجت الاسلام سعیدیان فر:

جریان پشتیبان احمدی نژاد  باید برای مردم روشن شود

جلال خوش چهره



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,529,000یک مثقال طلا

1,045,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,220,000سکه بهار آزاد ی

10,240,000سکه امامی

5,400,000نیم سکه

2,890,000ربع  سکه

1,970,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

مدیرکل دفتر غلات و محصولات اساسی وزارت جهاد کشاورزی :

برنج ایرانی شناسنامه دار می شود 
مدیرکل دفتر غلات و محصولات اساسی وزارت جهاد کشاورزی از پیشنهاد این وزارتخانه 

به استان های شمالی کشور برای شناسنامه دار شدن برنج تولید داخل خبر داد. 
کاوه خاکسار در گفت وگو با ایرنا ، هدف از این پیشنهاد را جلوگیری از اختلاط بی رویه 
برنج با کیفیت محلی با ارقام داخلی ، وارداتی و برند سازی تولید داخل اعلام کرد. وی اظهار 
کرد که استان های شمالی تولیدکننده اصلی برنج )مازندران- گیلان( با تشکیل کارگروه 
مبارزه با اختلاط، طرح شناسنامه دار شدن و صدور کد 16 رقمی برای این محصول 

راهبردی داخلی را پیگیری کنند.
وی افزود:درشرایط فعلی بیشترین اختلاط برنج درداخل کشور مربوط به اختلاط برنج 
محلی با ارقام پرمحصول داخلی است.خاکسار گفت که اختلاط برنج با کیفیت محلی با 
مشابه خارجی به دلیل اختلاف ظاهری و کیفیتی برای مصرف کنندگان قابل مشاهده 
است و این کار کمتر از سوی متخلفان انجام می شود.مدیرکل دفترغلات و محصولات 
اساسی وزارت جهادکشاورزی افزود : اختلاط برنج با نگاه کاهش قیمت برای جلب مشتری 
در صورت اطلاع خریدار مانعی ندارد.خاکسار گفت: با وجود برخی نابسامانی ها در بازار 
برنج داخلی، اقبال مصرف کنندگان از ارقام داخلی رو به افزایش است که با بهینه سازی 
مصرف آب و ارتقای سطح تولید باید نیاز مردم از تولید داخل تامین شود.مدیرکل غلات 
و محصولات اساسی وزارت جهادکشاورزی میزان نیاز کشور به برنج را با سرانه مصرف 37 
کیلوگرم حدود سه میلیون تن اعلام کرد و گفت : هم اکنون بیش 50 درصد از نیاز کشور 
از تولید داخلی و مابقی از محل واردات تامین می شود.وی میزان تولید برنج داخل را یك 
میلیون و 700 هزارتن اعلام کرد و افزود : برای تنظیم بازار برنج باید حدود یك میلیون 
200 هزار تن از نیاز کشور از محل واردات ارقام خارجی تامین شود.وی مهمترین مشکل 
در این حوزه را واردات بی رویه و بیش از نیاز داخل در سنوات گذشته دانست و اضافه 
کرد : درسنوات گذشته ) سال 92 و قبل از آن ( تا سقف دو میلیون تن برنج از خارج وارد 
شده بود که این مازاد واردات برنج خارجی تا حد زیادی بازار داخلی را تحت تاثیر قرار 
داد.خاکساراظهار داشت: وزارت جهاد کشاورزی برای تنظیم بازار در سال گذشته میزان 
واردات را تا 50 درصد کمتر از نیاز کشور انجام داد. وی میزان واردات برنج خارجی را در 
سال قبل حدود 750 هزار تن اعلام کرد.مازندران 220 هزار هکتار اراضی زیرکشت برنج 

دارد که سالانه 900 هزار تن برنج سفید در این اراضی تولید می شود.
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سال گذشته بالغ بر 528 میلیون دلار انواع محصولات و 
فرآورده های لبنی از شیر خشک تا پنیر، ماست، دوغ و غیره 
به 22 کشور مختلف صادر شد که علی رغم اضافه شدن 
مشتریانی مانند روسیه، صادرات این محصولات از نظر وزنی و 

ارزشی با کاهش مواجه شدند. 
به گزارش ایسنا، شیر و فرآورده های لبنی از جمله شیر 
محصولات  جزو  غیره  و  پنیر  کره،  دوغ،  ماست،  خشک، 

کشورهای  به  را  آن  سال هاست  ایران  که  است  صادراتی 
مختلف می فروشد، اما سال گذشته متفاوت از سال های دیگر 
بود، چرا که ایران در پی افزایش مشتریان خود، روسیه را به 
جمع مشتریان لبنیات اضافه کرد و از طرفی روس ها که با 
آمریکا و کشورهای اروپایی روابط شان تیره و تار شده بود، 
اصرار داشتند انواع فرآورده های لبنی و دیگر محصولات غذایی 
خود را از طریق ایران و دیگر کشورهای آسیایی تامین کنند.  

اما با وجود این که روس ها در جلسات متعدد خواهان خرید 
محصولات لبنی ایران بودند و حتی چهار کارخانه لبنی ایرانی 
مورد تایید هیات بازرسی و ارزیابی روسیه قرار گرفت، ایرانیان 
نتوانستند از این فرصت خوب استفاده کنند و حجم صادرات 
محصولات لبنی خود را افزایش دهند.  چراکه با وجود تایید 
شدن چهار شرکت ایرانی از ابتدای بهمن  سال گذشته، هیچ 
یک از کارخانه های لبنی نتوانستند در دو ماهه پایانی پارسال 
لبنیات خود را به روسیه صادر کنند و طی بیش از 40 روز 
ابتدای امسال تنها چند محموله جزیی به این کشور صادر 
شد.  براساس آمار رسمی منتشر شده از سوی گمرک سال 
گذشته 354 هزار و 100 تن انواع محصولات لبنی به ارزش 
528 میلیون و 300 هزار دلار به 22 کشور مختلف صادر شد 
که از نظر وزنی 6.2 درصد و از نظر ارزشی 8.4 درصد نسبت 

به سال 1393 کاهش داشته است. 
پاکستان، آذربایجان، آلمان، اتریش، ازبکستان، افغانستان، 
تاجیکستان، ترکیه، ترکمنستان، سوریه،  امارات، بحرین، 
سنگال، عراق، عربستان، غناء، روسیه، قرقیزستان، قزاقستان، 
قطر، کویت و مالزی مشتریان شیر و فرآورده های لبنی ایران 

در سال گذشته هستند. 
به گفته کارشناسان، یکی از دلایل ناتوانی تاجران در صادرات 
محصولات لبنی، گرانی این محصولات بوده که ناشی از بالا 
بودن قیمت تمام شده آنهاست و در این میان کشورهایی 
مانند ترکیه به راحتی می توانند بازار های منطقه را قبضه کنند 

و سهمی برای ایران قائل نشوند. 
اما باید دید در سال جاری با باز شدن راه صادرات لبنیات 
ایران به روسیه و وجود پتانسیل 500 میلیون دلاری برای بازار 
لبنیات، می توان صادرات این محصولات را افزایش داد یا خیر؟ 

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور معتقد است: اگر آیین نامه تبصره 
2 ماده 7 قانون کار به تصویب برسد دیگر امنیت شغلی به دغدغه ای برای کارگران تبدیل 

نمی شود. 
هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا، تنها راه باز شدن گره وضعیت کارگران را در اجرای درست 
قانون کار دانست و گفت: اگر عزم جدی برای اجرای مواد قانون کار وجود داشته باشد مشکلات 

جامعه کارگری به حداقل می رسد. 
وی افزود: در مورد امنیت شغلی کارگران حرف داریم و معتقدیم که فقدان امنیت شغلی 
یعنی ماهیت کار دائم و غیر دائم مشخص نیست به همین دلیل بر تدوین و تصویب آیین نامه 

تبصره دو ماده 7 قانون کار تاکید داریم. 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور متذکر شد: امنیت شغلی نیروی کار 
باید حفظ شود تا دیگر هیچ کارگری نگران اتمام قرارداد کار و تمدید دوباره قرارداد کوتاه مدت 

خود توسط کارفرما نباشد. 
ابوی با اشاره به پیامدهای پایین بودن دستمزد،  گفت: اولین تاثیر پایین بودن دستمزد، روی 
تولید است؛ وقتی نیروی کار دستمزد عادلانه و در خور شأن و تلاش خود دریافت نکند انگیزه 

ای برای ادامه کار ندارد و از کیفیت کار می زند. 
وی با تاکید بر تعیین دستمزدی منصفانه برای کارگران اظهار کرد: برای تعیین دستمزدی 
عادلانه و واقعی یک پژوهش صحیح نیاز است تا مشخص شود کارگری که 812 هزار تومان 

حقوق می گیرد ولی خرج زندگیش از مرز دو میلیون تومان گذشته از کجا باید این هزینه را 
تامین کند؟ 

این مقام مسوول کارگری متذکر شد: امروز بخش اعظمی از کارگران در کنار شغل رسمی خود 
به شغل غیر رسمی مشغولند و تلاش می کنند تا درآمدی به دست بیاورند و اجاره بهای مسکن 

یا هزینه های درمان خود را از طریق آن پوشش بدهند. 
به گفته وی، با نقض قانون کار کارفرمایان هم نیروی کار ارزان قیمت و بدون بیمه به کار 

می گیرند و همین مساله تعادل بازار کار را به هم می ریزد. 

مصوبه اخیر مجلس در زمینه وام ازدواج از جمله موضوعی 
است که این روزها برای داشتن و یا نداشتن منابع برای تامین 
آن بحث هایی وجود دارد در همین زمینه حیدر مستخدمین 
حسینی معتقد است بانک ها می توانند تا زمانی که منابع مالی 
لازم را از محل منابع قرض الحسنه  در اختیار دارند، به میزانی 
که مجلس تعیین کرده وام ازدواج را ارایه کنند و پس از اتمام 
منابع مالی اعلام کنند که دیگر از ادامه روند ارایه وام ناتوان 
هستند.  حیدر مستخدمین حسینی، اقتصاددان در گفت وگو 
با ایسنا، درباره مصوبه افزایش سه برابری سقف وام ازدواج به 
زوجین گفت: در خدمت مردم قرار گرفتن نظام بانکی کشور 
یک اصل است و قرار بر این بوده که این خدمت در قالب 
طرحی مانند تامین مالی پروژه های اقتصادی از طریق بازار 
سرمایه  صورت گیرد که در شرایط فعلی با توجه به اینکه هنوز 
اقتصاد ما بانک محور است و گرایشی از انتقال تامین منابع 
مالی از بازار پول)بانک ها( به سمت بازار سرمایه )بورس(، شکل 

نگرفته است، این خدمت آنگونه که باید ارایه نمی شود. 
او ادامه داد:همچنین از خدمات دیگری که باید نظام بانکی 
ایران طبق قانون بانک داری بدون ربا به مردم ارایه کنند این 
است که بانک هایی که سپرده های قرض الحسنه  دریافت 
می کنند وجوه دریافتی قرض الحسنه که اعداد و ارقام آن کاملا 

مشخص است را باید برای مصارف قرض الحسنه مانند ازدواج 
جوانان، هزینه ی درمان بیماری ها و فعالیت های ضروری مورد 
نیاز مردم بکار ببرند.  این اقتصاد دان همچنین گفت:اگر بانکی 
از محل این منابع برای پرداخت تسهیلاتی که با نرخ های بالا 
پرداخت می شود استفاده کند، اقدام آن بانک تخلف خواهد 
بود و این اقدام توسط بانک مرکزی و دستگاه قضایی قابل 
پیگیری خواهد بود.  او ادامه داد:به نظر من با توجه به مصوبه 
اخیر مجلس که در آن سقف وام های ازدواج را تا سه برابر 
افزایش داده است، بانک ها می توانند به همان میزانی که 
سپرده قرض الحسنه دریافت کرده اند، وجوه را به بخش های 
مورد نیاز - در این مورد وام ازدواج- اختصاص دهند و بعد 
که موجودی آن ها تمام شد پرداخت وام ها را متوقف کنند.  
مستخدمین حسینی همچنین گفت: مجلس نمی خواهد 
بانک ها از محل سپرده های بلند مدت و کوتاه مدت خود این 
وام ها را پرداخت کنند، بنابراین بانک ها می توانند وام دهی را تا 

زمانی ادامه دهند که منابع لازم را در اختیار دارند. 
او همچنین در بخشی از سخنانش درباره اخذ مالیات از 
سود سپرده های بانکی، با توجه به کاهش نرخ تورم، که به 
تازگی از سوی برخی مقامات اقتصادی بیان شده است، اظهار 
کرد:اگر نرخ تورم کاهش پیدا کرده است باید دولت ابتدا نرخ 

سود سپرده های بانکی را متناسب با تورم کاهش دهد. اکنون 
نرخ سود بانکی و نرخ سود تسهیلات با نرخ تورمی که اعلام 
می شود، متناسب نیست و در واقع فاصله  این دو از هم بسیار 
زیاد است.  او ادامه داد: در اقتصاد هیچ کشور دنیا نمی توانیم 
چنین فاصله ای که در اقتصاد ایران بین نرخ سود بانکی و 
تورم وجود دارد، بیابیم. اگر دولت واقعا معتقد است که تورم 
کاهش یافته باید نرخ سود بانکی را متناسب با تورم تنظیم 
کند. نه اینکه نرخ سود را بالا نگه  داشته و از آن مالیات بگیرد 
و این اقدام بیشتر به این دلیل مد نظر قرار گرفته است چون 
دولت در شرایط کنونی با کسری منابع مالی مواجه است و 

نیاز به درآمد دارد. 
معاون وزیر پیشین وزیر اقتصاد بیان کرد: در حوزه اقتصاد 
کشور باید به گونه ای عمل شود که تعادل لازم شکل بگیرد. 
اکنون اقتصاد ما نامتعادل و غیر فعال است در چنین شرایطی 
مالیات گرفتن از سود سپرده های بانکی به غیر از فرار سپرده ها 
از بانک ها ممکن است آثار نامناسبی را بر سایر بازارها هم 
فراهم کند.  او ادامه داد:اکنون باید مقامات اقتصادی اقدام به 
تدوین بسته ی سیاستی کرده و همه بازارها را در نظر بگیرند 
و در مجموع برای آن ها تصمیم گیری و سیاست های لازم را 

اجرا کنند. 

کاهش صادرات شیر و لبنیات

 روسیه هم کارساز نشد 

گره وضعیت کارگران چطور باز می شود؟ 

مستخدمین حسینی اقتصاددان :

بانک ها با توجه به منابع خود وام ازدواج دهند 

گزارشی از عدم توازن عرضه و تقاضای مسکن؛ 

اقتصاد مسکن در باتلاق عرضه مازاد 

با اینکه دست اندر کاران بخش مسکن امیدوارند 1395 سال خروج از رکود بخش 
ساختمان باشد برآوردها نشان می دهد این پیش بینی ها خوشبینانه تر از واقعیات موجود 

در اقتصاد مسکن است.
  به گزارش جماران، بر اساس آخرین تحقیقات حدود 3.6 میلیون واحد مسکونی مازاد 
در کشور وجود دارد که اقتصاد طرف عرضه را به چالش کشانده است. علاوه بر آن مهاجرت 
های روستایی کاهش یافته و روند رشد جمعیت کند شده است. این در حالی است که 
بررسی ها از تسهیلات ارائه شده در بخش مسکن طی سال 1393 حاکی از آن است که 
تقاضا برای ساخت مسکن 22 درصد بیش از تقاضای خرید است که با توجه به مازاد تولید، 

سیگنال امیدوارکننده ای برای اقتصاد مسکن محسوب نمی شود.
 در سال 90 در مناطق شهری کشور 16.2 میلیون واحد مسکونی عرضه شده که 
این ارقام طی سال های 91، 92، 93 در حدود 18، 19.9 و 21.8 میلیون واحد بوده و 
موجودی عرضه مسکن تا نیمه اول سال 94 به بیش از 23.2 میلیون واحد مسکونی در 

کشور رسیده که این رقم 3.6 میلیون بیش از تقاضای کل است. 
طبق برآورد انجمن علمی اقتصاد شهری، از مازاد عرضه مسکن، در سناریوی اول 
)واحدهای خالی از میزان عرضه مسکن حذف شده اند( میزان مازاد عرضه طی سال های 
90 تا 94 افزایش داشته است؛ به طوری که از 1.3 میلیون واحد در سال 90 به حدود 3.6 
میلیون واحد مسکونی در سال 94 رسیده است. در سناریوی دوم )میزان عرضه و تقاضای 
کل در نظر گرفته شده( نیز میزان مازاد عرضه سیر صعودی داشته و محاسبه مسکن خالی 
از سکنه و نیز واحدهای مسکونی قدیمی در این شاخص، باعث افزایش مازاد عرضه از 4.3 
میلیون در سال 90 به 620 هزار واحد در سال 94 رسیده که هر دو سناریو نشان از مازاد 

عرضه در کشور دارد. 
همچنین بر اساس آمارهای مرکز آمار ایران، حدود 1.7 میلیون واحد مسکونی خالی 
از سکنه در کل کشور وجود دارد که برآورد می شود 20 درصد از این میزان در مناطق 
روستایی و مابقی در مناطق شهری باشد. از این رو می توان به اندازه 1.3 میلیون واحد 
مسکونی خالی از سکنه در مناطق شهری و حدود 330 هزار واحد مسکونی خالی از سکنه 
در مناطق روستایی برآورد کرد که به نوعی عرضه پنهان مسکن در بازار مسکن کل کشور 

محسوب می شوند.
 تعداد خانه های خالی استان تهران نیز بنا به گفته حسام عقبایی رئیس اتحادیه املاک 
تهران بین 200 تا 250 هزار واحد مسکونی است. لذا با توجه به جهش یکباره قیمت 
مسکن در سال 91 یافتن مشتری برای 250 هزار واحد استان تهران به دغدغه این روزهای 

دفاتر مشاور املاک تبدیل شده است.
 بی تعادلی در عرضه و تقاضای مسکن در شرایطی است که عده ای از کارشناسان 
معتقدند دیگر شاهد جهش های ادواری قیمت مسکن نخواهیم بود. محمد عدالتخواه در 
این باره می گوید: بخش مسکن طی 5 دهه درصد بالایی از اشتغال بخش خصوصی را 
به خود اختصاص داد؛ تا جایی که 300 صنعت را به خود مشغول کرد، 1300 نوع شغل 
درگیر آن شدند و به نوعی  70 درصد اشتغال کشور را در دست گرفت، اما این شرایط در 

حال افول است؛ چرا که مسکن هم اکنون دچار بی تعادلی در عرضه و تقاضا شده است.
 عدالت خواه با طرح این سؤال که شرایط سوداگری مسکن تا کجا باید ادامه یابد، گفت: 
چرا باید بخش ساختمان تا این حد در اقتصاد کلان تاثیرگذار باشد که با رکود مسکن، 
اشتغال کشور دچار چالش های اساسی شود؛ آن هم به نفع عده ای خاص و به ضرر 

عده ای کثیر؟ 
وی تصریح کرد: در حال حاضر به دلیل ضعیف بودن بنیه متقاضیان مسکن، این بخش 
دچار کسادی سه ساله شده و سنگین ترین رکود خود پس از انقلاب اسلامی را تجربه 
می کند. از یک طرف ساخت و ساز و از طرف دیگر خرید و فروش توجیه اقتصادی ندارد. 
به موازات آن بهره های بانکی با وجود کاهش، هنوز زیاد است و کمکی به افزایش توان 

متقاضیان نمی کند.
 این کارشناس مسکن با بیان اینکه سرمایه گذاران مسکن در حال حاضر امیدی به 
رونق آن نمی بینند به همین دلیل وارد این بخش نمی شوند، گفت: سازندگان مسکن 
در گذشته بدون اینکه به تقاضا باندیشند تولید می کردند تا جایی که 1.7 میلیون خانه 
خالی روی دست اقتصاد کشور ماند. به همین دلیل زمان آن فرا رسیده که کالاهای 
مورد نیاز جامعه تولید شود و سرمایه گذاران از بخش مسکن به پروژه های زیربنایی 

نقل مکان کنند.
 این شرایط بازار مسکن یعنی عرضه زیاد و تقاضای کم که البته باعث رکود در بخش 
مسکن و وجود چند میلیون واحد خالی از سکنه در تهران، کشور و همچنین بخش های 
روستایی شده است، باعث فرو رفتن این بازار در باتلاق عرضه مازاد شده است، اما با این 
وجود سازندگان و فروشندگان مسکن به دلیل هزینه های بالا در ساخت و همچنین 
داشتن قدرت اقتصادی با وجود رکود بی سابقه در این بخش، حاضر به کاهش قیمت ها 
نیستند به نحوی که قیمت در بخش فروش مسکن ثابت مانده، اما در بخش اجاره، هر روز 

شاهد افزایش میزان اجاره خانه ها هستیم.

کارشناسان اقتصادی با اشاره به عبور حجم نقدینگی از مرز هزار 
هزار میلیارد تومان در سال 94، هشدار دادند که اگر بمب ساعتی 

نقدینگی فعال شود، برای اقتصاد ایران فاجعه آفرین خواهد شد. 
از رسیدن  مرکزی  بانک  گزارشات  مهر، جدیدترین  به گزارش 
نقدینگی به مرز هزار هزار میلیارد تومان در پایان بهمن ماه سال 
گذشته حکایت دارد. برآوردهای اقتصادی بانک مرکزی از وضعیت 
نقدینگی در بهمن سال گذشته حاکی از رسیدن نقدینگی به عدد 

975 هزار میلیارد تومان است.  
برهمین اساس، نقدینگی در بهمن 94 نسبت به بهمن 93 معادل 
28.7 درصد و نسبت به اسفند 93 معادل 24.7 درصد رشد داشته 
است. طی 11 ماه منتهی به بهمن 94 معادل 193 هزار میلیارد تومان 

به نقدینگی اضافه شده است.
گزارش بانک مرکزی نشان می دهد که نقدینگی در پایان دی ماه 
94 به حدود 9 تریلیون و 500 هزار میلیارد ریال رسید که نسبت 
به دی ماه سال 93 معادل 27.2 درصد و نسبت به اسفندماه 21.3 

درصد رشد داشت.
کارشناسان اقتصادی می گویند که با روندی که بانک مرکزی 
اعلام کرده است، حجم نقدینگی از مرز هزار هزار میلیارد تومان در 
پایان اسفندماه عبور کرده است. گرچه این نقدینگی به خودی خود 
نامطلوب نیست اما اگر در جهت تولید نباشد، خطرآفرین است. آنها 
هشدار می دهند که باید مراقب بود که این نقدینگی به سمت بازارهای 

غیر مولد حرکت و اقتصاد ایران را دچار آسیب و خطر نکند.  
اخیرا نیز مسعود نیلی مشاور اقتصادی رئیس جمهور درباره نقدینگی 
گفته است: در حال حاضر اقتصاد ایران روی دو بمب ساعتی بزرگ 
قرار گرفته است. یك بمب ساعتی حجم بالای جمعیت غیر فعال 

نسبت به جمعیت فعال است که نسبت بسیار بالایی است.
وی، بمب دوم را بمب نقدینگی عنوان می کند و می گوید که این 
دو بمب ساعتی هنوز فعال نشده اند و زمان انفجار را نشان نمی دهند. 
نقدینگی که بمب دوم است، اگر فعال شود، فاجعه درست می کند و 

نیازمند اتخاذ سیاست های بلندمدت تر است.
نقدینگی پایان 94 بیش از هزار هزار میلیارد تومان  

با  مهر درباره رسیدن  حیدر مستخدمین حسینی در گفتگو 
نقدینگی به مرز هزار هزار میلیارد تومان در پایان بهمن ماه 94 بر 
اساس جدیدترین آمارهای بانک مرکزی گفت: سال گذشته نسبت به 
اینکه نقدینگی در پایان بهمن ماه 94 به رقم هزار هزار میلیارد تومان 
می رسد هشدار داده و این موضوع را پیش بینی کرده بودم، اما در 
همان زمان مسئولان مربوطه در بانک مرکزی نسبت به این موضوع 
واکنش نشان دادند و آن را تکذیب و اعلام کردند که به هیچ عنوان 

اینگونه نیست و این موضوع صحت ندارد.
معاون اسبق بانک مرکزی و وزارت اقتصاد افزود: آمارها در حالی 
نقدینگی در پایان بهمن ماه سال 94 را هزار هزار میلیارد تومان نشان 
می دهد که بدون شک ماه پس از آن یعنی اسفندماه هم با حجم 
زیادی از نقدینگی مواجه هستیم. تولید نقدینگی در دو ماه پایانی هر 
سال یعنی بهمن و اسفندماه افزایش می یابد، بنابراین رقم نقدینگی 

در پایان سال 94 قطعا بیش از هزار هزار میلیارد تومان خواهد بود.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی و بانکی با بیان اینکه در حال حاضر 
50 درصد نقدینگی هزار هزار میلیارد تومانی در نظام بانکی قفل است 

و در گردش نیست، تصریح کرد: بخشی از این نقدینگی به تسهیلات 
اعطایی به انبوه سازان، ساختمان و مستغلات اختصاص یافته اما هنوز 
املاک ساخته شده از طریق این وام ها بفروش نرفته و بنابراین دریافت 

کنندگان این وام ها هنوز بازپرداختی به بانک ها نداشته اند.
و  معوق  مطالبات  درصد،   50 این  از  بخشی  کرد:  اضافه  وی 
بدهی های پرداخت نشده دولت به بانک مرکزی و بانک ها را شامل 
می شود. بخشی نیز به مطالبات معوق تولیدکنندگان باز می گردد، 
تولدیکنندگانی که به دلیل رکود حاکم بر تولید و اقتصاد کشور، 
نتوانستند تولیدات خود را بفروش برسانند و بدهی های خود را به نظام 
بانکی بازگردانند و بنابراین هنوز از این جهت تاثیری بر روی اقتصاد و 

تورم مشاهده نمی شود.  
500 هزار میلیارد تومان نقدینگی قفل است

مستخدمین حسینی با اشاره به قفل شدن 500 هزار میلیارد تومان 
از رقم کل نقدینگی هزار هزار میلیارد تومانی، عنوان کرد: بنابراین هنوز 
نقدینگی مذکور اثری بر روی تورم نگذاشته است. واژه بمب ساعتی 
نقدینگی به این معنا است که اگر نقدینگی به سمت و سوی تولید 
نرود و خروج از رکود شکل نگیرد، آسیب های جدی در سال 95 از 

این حیث متوجه اقتصاد کشور خواهد شد.
وی ادامه داد: حدود 150 هزار میلیارد تومان از نقدینگی مذکور 
به صورت کالاهای تولیدی در انبارها است که تولیدکنندگان آن، از 
طریق وام بانکی آنها را تولید کرده اند و هنوز بازپرداختی به جهت 
عدم فروش کالاهایشان به بانکها نداشته اند. حدود 3 میلیون تن فولاد 
در انبارها دپو شده و 40 هزار مترمربع کاشی و سرامیک درانبارها 
خوابیده است. 150 هزار میلیارد تومان هم میزان بدهی دولت به 

بانکها و بانک مرکزی است که پرداخت نشده است.
این اقتصاددان درباره تبعات آزادسازی نقدینگی هزار هزار میلیارد 

تومانی عنوان کرد: اگر این رقم در خدمت تولید باشد، کمترین اثر 
تورمی و مشکل زا را خواهد داشت، اما اگر در خدمت واردات و یا 

خدمات باشد، به طور قطع آثار منفی دارد.  
وی درباره پیش بینی نقدینگی سه ماه ابتدای امسال هم اظهارداشت: 
معمولا پس از آغاز سال و در ماه های فروردین و اردیبهشت، مردم از 
سفرها باز می گردند و فشار روی نقدینگی کمتر است و بخشی از 
نقدینگی به صورت سپرده به بانک ها باز می گردد، اما به هر حال همه 
چیز به سیاست های دولت بستگی دارد. به عنوان مثال اگر قرار باشد 
که از سپرده های بانکی مالیات اخذ شود، به طور حتم آثار زیانبار و 

مخربی خواهد داشت و نقدینگی را به حرکت درخواهد آورد.
معاون اسبق بانک مرکزی و وزارت اقتصاد خاطرنشان کرد: اما به 
هر حال نقدینگی در دو ماه اول هر سال تحت کنترل است. زیرا بازار 
تولید، سرمایه و غیره فعال نشده اند و سرمایه ها به بازارهای پول و 
سرمایه باز می گردد و بازار با یک آورده مواجه است، بنابراین طی این 
دو سه ماه ابتدای سال نباید منتظر افزایش چشمگیر حجم و رشد 

نقدینگی در کشور باشیم.  
نقدینگی در حال حاضر در کجاست؟ 

ابوالقاسم حکیمی پور استاد دانشگاه و اقتصاددان در گفتگو با  مهر 
درباره روند افزایش نقدینگی به هزار هزار میلیارد تومان در پایان بهمن 
ماه که بانک مرکزی آن را اعلام کرده است، اظهارداشت: کارشناسان 
و اقتصاددانان پیش بینی کرده بودند که نقدینگی در پایان بمن ماه 
سال 94 به رقم مذکور خواهد رسید و بر این اساس به نظر می رسد 
که تا پایان سال جاری حجم نقدینگی از مرز هزار هزار میلیارد تومان 

عبور کرده باشد.
وی با اشاره به اینکه وزراء و دولتمردان نیز علاوه بر اقتصاددانان 
نسبت به این موضوع اذعان می کردند، تصریح کرد: در دولت یازدهم 

حجم نقدینگی از رقم 430 هزار میلیارد تومان به رقم هزار هزار 
میلیارد تومان رسیده است، این در حالی است که یکی از شاخص های 

تورم، رشد نقدینگی محسوب می شود.
حکیمی پور با ذکر این مطلب که نقدینگی فی نفسه بد نیست و 
در اقتصاد خرد، نقدینگی مثبت تلقی می شود اما به شرط اینکه در 
جهت تولید و حمایت از بخش تولید کشور باشد نه اینکه حرکت 
آن لجام گسیخته باشد، افزود: رشد نقدینگی در حد 20 درصد در 
سال مطلوب ارزیابی می شود و باعث بهبود فضای کسب و کار، بهبود 

وضعیت تقاضا در جامعه و کاهش نرخ بیکاری می شود.
وی با اشاره به نگرانی هایی که نسبت به افزایش حجم و رشد 
نقدینگی در کشور وجود دارد و برخی ها آن را به بمب ساعتی تشبیه 
می کنند، عنوان کرد: اگر رشد نقدینگی به صورت لجام گسیخته به 
سمت بخش های غیر مولد حرکت کند می تواند به یک بمب ساعتی 

تبدیل شود و بسیار خطرناک خواهد بود.
به گفته این اقتصاددان، در حال حاضر آمارها نشان می دهد رشد 
صنایع مختلف منفی بوده و فقط اندکی رشد در بخش کشاورزی 
حاصل شده است، همچنین آمارها می گویند که با رشد تولید ناخالص 

داخلی به دلیل فروش نفت خام مواجه بوده ایم.  
حکیمی پور با طرح این سوال که باید بررسی شود نقدینگی در حال 
حاضر در کجاست؟ گفت: یکی از مشکلات اساسی اقتصاد کشور به 
بانک ها باز می گردد، سیستم بانکی نیازمند بازنگری و یک انقلاب 
اساسی است. منابع بانک ها در حال حاضر در راستای تولید نیست و 

لازم است که منابع باید در جهت تولید حرکت کند.
منابع بانک ها »فریز« شد

به گفته وی، سیستم بانکی بدهی سرسام آوری به بانک مرکزی دارد 
و بانک ها حتی به هم پول قرض می دهد و اوضاع آنها بسیار آشفته 
است و در واقع بانکها ورشکسته هستند. در کنار آن هم سیاست های 
انقباضی دولت و بانک مرکزی به آنها فشار می آورد که مجبور به 
بنابراین تسهیلات   و  منابع خود می شوند  از  فریز کردن بخشی 

پرداختی شان کاهش می یابد.
این کارشناس و تحلیلگر مسائل اقتصادی بر انجام یک حسابرسی 
وضعیت  شدن  مشخص  برای  بانکها  مالی  صورت های  از  دقیق 
بدهی های سرسام آور و وضعیت ورشکستگی آنها تاکید و بیان کرد: 
در طول این سالها هنوز نتوانسته ایم سیستم بانکی مان را متحول 
کنیم، زیرا مدیران بانکی و اعضای هیئت مدیره آنها هیچ راهکاری 

برای تحول نظام بانکی ندارند.
وی افزود: بانک ها در حال حاضر با وجود اینکه بخشی از منابعشان 
فریز شده است، به دنبال بخش هایی که تولید محور نیست، حرکت 
می کنند. شاید بر این تصور هستند که قیمت تمام شده خود را 
کاهش دهند و به سمت سرمایه گذاری هایی بروند که بازگشت 
پولشان را تضمیین کند. بانک مرکزی باید یک نظارت اساسی و دقیق 

نسبت به این وضعیت انجام دهد.
حکیمی پور خاطرنشان کرد: اما هنوز خط مشیء مشخصی برای 
سیستم بانکی وجود ندارد و دولت همواره به بانک ها به چشم یک 
قلک نگاه می کند. تا جائیکه بدهی سنگین دولت به نظام بانکی به 
100 هزار میلیارد تومان رسیده است. اگر دولت بخواهد این بدهی را 

تسویه کند باید فقط در جهت تزریق به بخش های مولد باشد.

بمب نقدینگی در آستانه انفجار

سونامی نقدینگی به کدام بازار می رود؟
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صداوسیما از چه دفاع می کند؟
تبادل مالی سازمان صداوسیما و فوتبال بیشتر شبیه جاده ای یک طرفه است که عواید 

حاصل از آن تنها به جیب یکی از طرفین سرریز می شود.
پانزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران حدود دو هفته دیگر به اتمام 
می رسد اما مدیران تصمیم گیرنده درخصوص حق پخش تازه به این نتیجه رسیده اند که 
شاهکار عجیب شان در مورد حق پخش با عنوان IPTV به مرحله بهره برداری نرسیده و 

زیرساخت های لازم را ندارد.
فوتبال ایران تنها به تیم ملی و پرسپولیس و استقلال خلاصه نمی شود بلکه مجموعه ای 
از تیم های مختلف است که برای حیات به منابع مالی نیاز دارند، اما باید پرسید که سازمان 

صداوسیما چه میزان از مطالبات 14 تیم دیگر لیگ برتر را پرداخت کرده است؟
در ادامه این گزارش به نکات درخور توجهی که از سوی برخی مسئولان سازمان 

صداوسیما به عنوان بیانیه این سازمان منتشر شد، اشاره می کنیم.
1( "صداوسیما به عنوان دستگاه حاکمیتی از نظر قانون محاسبات عمومی، یک شرکت 
دولتی محوسب می شود، لذا اجازه پرداخت هیچ گونه وجهی را از محل اعتبارات مصوب 

قانونی اش به بخش خصوصی ندارد."
سوالی که مطرح می شود این است که آیا سازمان صداوسیما می تواند درآمدهای 
میلیاردی را از بخش خصوصی که در هیچ کجای مصوبات قانونی تعیین نشده است، 

کسب کند؟ آیا این موضوع کاملا قانونی است؟
آیا این تبادل مالی کاملا یک سو و از بالا به پایین تعریف شده و صداوسیما خود را موظف 
به بازپرداخت نمی داند و تا صحبت از پرداخت حق پخش تلویزیونی فوتبال می شود آن 
را مغایر با قانون می انگارد؟ مگر می شود که صداوسیما درآمدهای مختلف و پرسودی را 
از برنامه های مختلف فوتبالی کسب کند اما خود را قائل به پرداخت ریالی از این درآمدها 

به فوتبال نداند؟
2(" در بیانیه صداوسیما آمده است که این سازمان به ورزش فوتبال و دیگر ورزش ها 
به لحاظ وظایف رسانه ای کمک های زیادی کرده که در این مقال نمی گنجد". "اگر 
شرکت های تجاری به دادن تبلیغات محیطی اطراف زمین مسابقه رغبت دارند، نه به 

واسطه حضور تماشاگران، بلکه به واسطه پخش آن از تلویزیون است."
باز هم گریزی می زنیم به بیانیه قابل تامل این سازمان. صداوسیما اگر کمکی به ورزشی 
چون فوتبال کرده خود را قائل به بیان آن بداند و مسائل مختلف را در قبال درآمدهای 
سرشاری که از طریق فوتبال دریافت می کند برای مخاطبان و رسانه ها بیان دارد تا همه 

مسائل شفاف و قضاوت ها یکسویه نباشد.
مورد دیگر جمله ای است که ذهن را به فکر فرو می برد و آن این است که اینکه 
رغبت های شرکت های تجاری به تبلیغات محیطی نه به واسطه حضور تماشاگران، بلکه به 

واسطه پخش شدن آن از تلویزیون است."
به نظر می رسد مسئولان سازمان صداوسیما مخاطب و تماشاگر را تنها به هوادارانی 
محدود می کنند که به ورزشگاه می آیند نه همه آن  افرادی که پای گیرنده می نشینند و 

بازی های فوتبال و برنامه های مختلف فوتبال را از طریق تلویزیون تماشا می کنند.
چرا این شرکت های تجاری حاضر به پرداخت هزینه های گزاف به منظور پخش 
تبلیغات خود از طریق تلویزیون درخصوص سایر برنامه هایی که از طریق تلویزیون پخش 
می شود، نیستند؟ چرا گران ترین تعرفه های تبلیغاتی مربوط به اوقاتی است که برنامه های 
پربیینده ای چون 90 پخش می شود یا قرار است مسابقات لیگ برتر برگزار شود؟ جواب 
ساده است چون صداوسیما ذائقه مخاطب را شناخته و از فوتبال به بهترین شکل ممکن 

بهره می برد، آن هم بهره ای که کمترین عایدی اش به صاحب کالا می رسد.
پس اگر صداوسیما به لحاظ وظایف رسانه ای کمک های زیادی کرده است منتی بر 
فوتبال نیست چرا که به واسطه همین فوتبال و تماشاگران آن است که شرکت های تجاری 

حاضر به پرداخت هزینه های میلیاردی هستند.
3( در بیانیه صداوسیما آمده است "زیرساخت های IPTV در مرحله آماده سازی است 
و این پروژه به مرحله بهره برداری نرسیده است و فعلا درآمدی از آن محل برای سازمان 

صداوسیما کسب نشده است."
آخرین پرسش درخصوص بیانیه مذکور این است که اگر این زیرساخت ها آماده نشده 
و به مرحله بهره برداری نرسیده است بر چه اساسی تفاهم نامه دو طرفه میان سازمان 
صداوسیما و فدراسیون فوتبال امضا شده و بر پرداخت حقوق فوتبال در این فصل حساب 
باز کرده اند؟ آیا بی اطلاعی و ناآگاهی مدیران فدراسیون فوتبال از نحوه کارکرد IPTV و 
آماده نبودن زیر ساخت ها دلیل مناسبی است که "رسانه ملی" اینگونه فوتبال را از حق 
واقعی خود محروم کند؟ صداوسیما فصل گذشته 17.5 و فصل جاری 22.5 میلیارد 
تومان به فوتبال بدهکار است و حال که به انتهای فصل رسیده ایم و ریالی از حقوق فوتبال 
پرداخت نشده به یاد آورده اند که زیرساخت های IPTV آماده نیست و پروژه به مرحله 
بهره برداری نرسیده است؟ مسئله ای که نشان می دهد صداوسیما به هیچ وجه خود را 
مکلف و موظف به پرداخت حقوق واقعی فوتبال نمی داند و تنها قصد دارد از درآمدهای 
میلیاردی که خود نیز به آن اذعان کرده مشکلات مالی خود را حل کند و هزینه های تولید 

برنامه هایی را پوشش دهد که کمترین ببینده را دارند.

جلالی: 

رضایی با پیشنهاد سرمربیگری به نکونام
 تمرکز تیم را بر هم زد

سرمربی تیم فوتبال سایپا که به گفته ی مدیرعامل این باشگاه از سمتش اخراج شده، از 
مسائلی سخن گفت که عامل ایجاد اختلاف بین او و مدیرعامل باشگاه بوده است. جلالی 

تاکید کرد که در یک سال گذشته در سایپا اذیت شده است.
مجید جلالی درباره اختلافاتش با مدیر عامل باشگاه سایپا، اظها رکرد: رفتارهایی که 
مدیر عامل باشگاه سایپا روز شنبه از خود نشان داد رفتارهایی است که من یک سال است 
آنها را تحمل می کنم. این رفتارها تحمل من را به جایی رساند که پس از دیدار تیم مان 

مقابل استقلال دیگر قدرت تحمل نداشتم و صحبت هایی را مطرح کردم.
وی افزود: هر چند در آن صحبت ها روی سخن من بیشتر با مدیریت کلی فو تبا ل ایران 
بود، اما واقعیت این است که من یک سال در سایپا واقعا اذیت شدم. برای یک مربی سخت 
است از هفته  اول جایگاه متزلزلی داشته باشد و هر روز در انتظار اخراج و یا برکناری باشد، 
اما به خاطر احترام زیادی که برای اعضای هیات مدیره قائل بودم سعی کردم صبوری 
کنم و صحبت هایم را فقط به اعضای هیات مدیره بگویم، اما بعد از باخت تیم مان برابر 
تراکتورسازی اتفاقاتی رخ داد که شرایط تغییر کرد. همه اتفاقات باعث شد به تیم لطمه 
وارد شود و دیگر کاری از دست من بر نمی آمد. با این حال من دوست نداشتم کنار بروم 
و می خواستم کاری را که شروع کرده ام را به اتمام برسانم. من روی صحبت هایم که پس 
از دیدار برابر استقلال مطرح کرده ام هستم. از مدیران ارشد سایپا می خواهم که بیایند و 
ببینند که مقصر چه کسی است. اگر واقعا مقصر من هستم هر تصمیمی که درباره من 

بگیرند آن را قبول می کنم.
سرمربی تیم فوتبال سایپا تصریح کرد: پس از دیدار تیم مان مقابل تراکتورسازی خبر 
استعفای من مخابره شد. پس از آن من با مدیر آن خبرگزاری تماس گرفتم و درباره 
خبرشان سوال کردم. او به من گفت که این خبر را مدیر عامل باشگاه در اختیار آنها قرار 
داده است. من همواره با این گونه مسائل کار می کردم و مشکلات این چنینی زیادی 
داشتم. روز شنبه هم این آقا مصاحبه کرده و گفته که من اخراج شده ام، اما تا به این 
لحظه هیچ کدام از اعضای هیات مدیره با من تماسی نگرفته اند. بنا بر این من امروز بعد از 

ظهر به تمرین تیم خواهم رفت.
جلالی ا دا مه  داد: هنوز هم دوست ندارم وارد جزئیات شوم، اما اگر این آقا )رضایی( 

بخواهد جزئیات اختلافات را مطرح می کنم.
وی درباره ی بحث قرارداد یک میلیاردی و 200 میلیونی اش با سایپا، اظها رکرد: این هم 
یکی از حرف هایی است که این آقا مطرح می کند. من به همراه 5 دستیارم جمعا یک 
میلیارد و 200 میلیون تومان قرارداد بسته ایم. یعنی نیمی از این قرارداد برای من و مابقی 
آن برای دستیارانم بود. این در حالی است که 25 درصد ما را جریمه کرده اند و از مابقی آن 
فقط 50 درصد آن پرداخت شده است. در حالی که باید تا به امروز 80 درصد می گرفتیم.

سرمربی تیم فوتبال سایپا هم درباره این که قرار بوده جواد نکونام در سایپا جانشینش 
شود هم گفت: جواد نکونام به درخواست من با باشگاه سایپا قرارداد امضا کرد. دوستی 
من با او فراتر از بازیکن و مربی است. حتی زمانی که در اسپانیا بود با من در ارتباط بود. او 
مقصر این اتفاقات نیست،  بلکه مدیر عامل باشگاه مقصر اصلی است که به بازیکن تیم من، 

پیشنهاد سرمربیگری می دهد و باعث بر هم خوردن تمرکز تیم می شود.

گزارشی از وعده ها برای کسب مدال

 طلا بیار شاسی بلند ببر!

مدیران ورزش که تا امروز پیش بینی از عمکلرد کاروان اعزامی به 
المپیک ریو نداشته اند با اطلاع از شرایطی حقیقی این کاروان و برای 

تقویت انگیزه مدال آوری، پاداش  های زیادی را وعده داده اند.
بعد از گذشت چهار سال از المپیک لندن، جدیدترین کارنامه 
عملکرد ورزش ایران، در المپیک آتی به عنوان بزرگترین و مهمترین 
رویداد ورزش جهان مشخص خواهد شد که اصلی ترین ملاک برای 
ارزیابی عملکرد مسئولان، مربیان و ورزشکاران هم به حساب خواهد 
آمد. از همین رو هر چه به زمان آغاز این دوره از بازی ها در ریودوژانیرو 
برزیل نزدیک تر می شویم اهمیت موضوع کسب سهمیه که مهمترین 
دغدغه ورزش ایران طی یک سال گذشته بود کمتر شده و »مدال 

آوری« مهم تر شمرده می شود.
این مهم شمردن از آن جایی است که میزان مدال آوری و به 
خصوص رنگ آن تعیین کننده جایگاه نهایی کاروان اعزامی به ریو 
خواهد بود که ماهیت کارنامه چهار ساله ورزش کشور را هم مشخص 
می کند و به نوعی ارزیابی عملکرد ورزشی ها و به ویژه مسئولان و 
دستندرکاران را هم در مقایسه با المپیک پیشین و نتایج ثبت شده در 

آن موجب می شود. 
بهترین حضور ایران در تاریخ برگزاری ادوار مختلف بازی های 
المپیک از نظر مدال آوری و جایگاه به دست آمده در المپیک پیشین 
رقم خورد. در المپیک لندن کاروان ایران که 54 سهمیه داشت، با 
مجموع 12 مدال شامل 4 مدال طلا، 5 مدال نقره و 3 مدال برنز در 
جایگاه هفدهم قرار گرفت. این عملکرد کاملا برخلاف عملکرد کاروان 
اعزامی به المپیک 2008 پکن بود. در آن دوره بازی های المپیک 
ورزش ایران به لحاظ کسب سهمیه، بیشترین و بهترین آمار را در 

طول همه دوره های المپیک داشت اما کاروان اعزامی کشورمان با 
قرار گرفتن در جایگاه پنجاه و یکمی بدترین نتیجه را به دست آورد. 

برای هر چه کمتر شدن احتمال تکرار نتایج پکن که ناکامی بزرگ 
و تاریخی ورزش ایران را موجب شد و از طرفی رسیدن به نتایجی در 
حد المپیک لندن، مسئولان ورزش کشور به خصوص در کمیته ملی 
المپیک که مسئولیت اعزام کاروان را بر عهده دارند، از هر ترفندی 
استفاده کرده و می کنند تا تقویب انگیزشی ورزشکاران را برای مدال 
آور شدن و به ویژه کسب مدال طلا در میادین رویودوژانیرو موجب 

شود.
البته پیش از این هم و طی سال های گذشته هم وعده های نقدی 
و غیرنقدی زیادی برای کسب مدال در المپیک به ورزشکاران داده می 
شد که البته بعضا بی پایه و اساس و به نوعی پوچ هم بودند که حتی 
باعث منفی شدن دید ورزشکار هم شده است اما  پرداخت به موقع 
پاداش ده میلیون تومانی به ورزشکاران المپیکی شده و مربیان آنها 
توسط کمیته ملی المپیک همراه با پرداخت دو میلیون حقوق ماهانه 
به این ورزشکاران توسط وزارت ورزش وعده هایی بود که بابت کسب 
سهمیه داده شد و انصافا هم تا به مروزاجرا شده تا ورزشکاران المپیکی 
بدانند صحبت هایی که برای مدال آوری آنها داده شده در حد وعده 

وعید نمی ماند. 
افزایش قابل توجه پاداش مدال آوران

ورزشکارانی که در المپیک ریو موفق به کسب مدال شوند پاداشی 
دریافت خواهند کرد که به نسبت پاداش در نظر گرفته شده برای مدال 
آوران المپیک لندن قابل توجه است. بر اساس تصمیم جلسه7 آذرماه 
سال 94 شورای معاونین وزارت ورزش، مدال آوران طلا در المپیک 

ریو 300 سکه به عنوان پاداش دریافت می کنند و به مدال آوران 
نقره و برنز هم به ترتیب 200 و 120 سکه پرداخت خواهد شد. این 
در حال است که برای ورزشکاران اعزامی به المپیک لندن به ترتیب 
200، 150 و 100 سکه در ازای کسب مدال طلا، نقره و برنز در نظر 

گرفته شده بود. 
استخدام در کمیته ملی المپیک

اعضای هیات اجرایی کمیته ملی المپیک در نشست بهمن ماه سال 
گذشته خود استخدام ورزشکاران مدال آور در بازی های المپیک 
2016 را با هدف تضمین آینده آنها مصوب کردند. این مصوبه فقط 
شامل طلایی المپیک ریو نمی شود و هر ورزشکارانی که در این بازی 
ها به مدال نقره یا برنز هم دست یاید، استخدام کمیته ملی المپیک 

خواهد شد. 
100 میلیون پاداش استانی برای طلایی های المپیک

»ورزشکاران مازندرانی که در المپیک ریو موفق به کسب مدال 
طلا شوند از طرف مسئولان استانی خود یک میلیارد ریال )100 
میلیون تومان( پاداش دریافت خواهند کرد«؛ این موضوع بنا به پشنهاد 
کیومرث هاشمی، رئیس کمیته ملی المپیک در نشستی که سال 

گذشته با ربیع فلاح دار، استاندار مازندران داشت به تصویب رسید. 
البته رئیس کمیته ملی المپیک در نظر دارد نشست مشابه خود با 
استاندارد مازندران را با مسئولان دیگر استان ها هم برگزار کند و به 
منظور تقویب انگیزه و دلگرمی ورزشکاران آن استان ها، قول های 
اینچنینی از آنها بگیرد. مازندران ورزشکاران زیادی در ترکیب کاروان 
المپیکی کشورمان دارد و به همین دلیل نشست کیومرث هاشمی با 

استاندار این استان زودتر از دیگر استان ها برگزار شد.

کفش طلا به مدال آوران طلا
مدال طلا اصلی ترین نقش را در تعیین جایگاه کاروان هر کشور 
درالمپیک دارد و از همین رو دستیابی به این مدال به تعداد هر چه 
بیشتر اهمیت زیادی دارد. مسئولان کمیته ملی المپیک با لحاظ کردن 
این مهم، طی تفاهم نامه ای با یکی از کارخانجات صنایع کفش ایران، 
اهدای یک جفت کفش طلا به مدال آوران طلا در المپیک ریو را هم 
به فهرست پاداش آنها اضافه کردند. این جفت جفش کفش طلا به 
وزن بیش از یک کیلوگرم و به ارزش 80 تا 100 میلیون تومان و در 

حد سایز 43 تهیه خواه شد.
»ماشین شاسی بلند« در فهرست پاداش ها

پاداش دریافت  به عنوان  المپیکی یک ماشین هم  ورزشکاران 
خواهند کرد اگر در ریو صاحب مدال شوند. این ماشین برای مدال 
آوران طلا از نوع شاسی بلند خواهد بود. مسئولان کمیته ملی المپیک 
که به شدت به دنبال تقویب انگیزه ها برای مدال آوری هستند 
نشستی هم با مسئولان گروه صنعتی مدیران خودرو داشته اند و برای 
اهدای خودروی چینی از طرف این شرکت به مدال آوران ریو با آنها 

به تفاهم رسیده اند. 
پرداخت خودرو به مدال آوران ریو پس از تایید هیات مدیره این 
گروه صنعتی در چین، نهایی و اعلام رسمی خواهد شد اما آنچه مسلم 
است مدال آوران نقره و برنز هم از این پاداش بی نصیب نیستند فقط 
اینکه سهم آنها دریافت خودروهایی با مدل پایین تر از خودرو شاسی 

بلند است.
یک سال استفاده رایگان از محصولات یک شرکت 

مذاکره و رایزنی با یکی از شرکت های تولید کننده محصولات 
بهداشتی هم در دستور کمیته ملی المپیک است تا مدال آوران 
المپیک به تناسب رنگ مدالی که به دست آورده اند بتوانند برای مدت 

یک سال از محصولات این شرکت به صورت رایگان استفاده کنند. 
به گزارش مهر، در هر صورت تمام رایزنی های انجام شده برای 
دادن وعده پاداش به مسافران ریو حکایت از اهمیت نتیجه گیری 
در میادین مهم و حساس این شهر دارد. همینکه تعداد سکه های 
مصوب و اعلام شده از سوی وزارت ورزش برای اهدا به مدال آوران 
نسبت به المپیک پیشین حدود یک و نیم برابر شده و کمیته ملی 
المپیک فقط به پرداخت یکی دو پاداش به مدال آوران بسنده نکرده 
نشان می دهد، عملکرد کاروان ایران در المپیک ریو حتی بیشتر از 
خود ورزشکاران برای مسئولان اهمیت دارد که باید پاسخگوی هر 

نتیجه ای باشند. 
این در حالی است که مدیران تا به امروز پیش بینی دقیقی از 
عملکرد احتمالی کاروان ایران در این دوره از بازی ها نداشته اند و 
حتی دیدگاه یکسانی هم در این زمینه ندارند طوریکه محمود گودرزی 
وزیر ورزش و رئیس ستاد عالی بازی های المپیک کسب تنها هشت 
مدال را برای ایران در ریو پیش بینی کرده اما رئیس کمیته ملی 
المپیک پیش بینی در این زمینه را زود می داند؛ اما آنچه مسلم است 
آنها بر شرایط واقعی و حقیقی کاروان ورزش ایران اشراف دارند که به 
منظور تقویت انگیزه های مدال آوری، پاداش های نقدی و غیر نقدی 

زیای و عده داده اند.

مظلومی درباره عمران زاده تصمیم می گیرد
در جلسه میان افشارزاده و مظلومی قرار شد تا وضعیت مدافع آبی ها به زودی مشخص 

شود.
 روز )شنبه( جلسه ای میان بهرام افشارزاده، نصرالله عبداللهی و پرویز مظلومی در وزارت 
ورزش و جوانان برگزار شد.در این جلسه آخرین وضعیت استقلالی ها بررسی شد و یکی 
از مهم تر ین بحث های این جلسه وضعیت حنیف عمران زاده بود. با توجه به محرومیت 
مگویان در مقابل تراکتورسازی وضعیت عمران زاده مورد بررسی قرار گرفت و قرار شد 
پرویز مظلومی در روزهای پیش رو درباره وضعیت عمران زاده تصمیم نهایی را بگیرد و به 

افشارزاده آن را اطلاع دهد. 

برخلاف اخبار منتشر شده؛

پرسپولیسی ها تمایلی به تغییر ورزشگاه
 دیدار با گسترش فولاد ندارند

درحالی که استقلالی ها هم به کمک تبریزی ها آمده اند تا سازمان لیگ را مجاب به 
تغییر نکردن ورزشگاه دیدار پرسپولیس با گسترش کنند، خود پرسپولیسی ها تمایلی 

به این تغییر ندارند.
 یکی از سوژه های مربوط به هفته بیست و نهم رقابت های لیگ برتر، احتمال تغییر 
ورزشگاه محل برگزاری دیدار تیم های گسترش فولاد و پرسپولیس است که پای 
استقلالی ها را هم وسط کشیده و آبی ها را هم وادار به واکنش کرده است.درحالی که 
باشگاه استقلال و گسترش فولاد عنوان کرده اند پرسپولیسی ها خواستار انتقال بازی از 
ورزشگاه بنیان دیزل به یادگار امام تبریز هستند، خبرنگار مهر از باشگاه پرسپولیس کسب 
اطلاع کرد که مسئولان این باشگاه اصلا تمایلی به تغییر ورزشگاه ندارند و مایلند در همین 
ورزشگاه اختصاصی گسترش فولاد با این تیم بازی کنند.ظاهرا پرسپولیسی ها برنامه ویژه 
ای برای بازی در این ورزشگاه دارند و اصلا قصد ندارند به سازمان لیگ اصرار کنند که 
ورزشگاه را تغییر دهد.دیدارهای تیم فوتبال گسترش فولاد تبریز و پرسپولیس در هفته 
بیست و نهم از پانزدهمین دوره رقابتهای لیگ برتر ساعت 18 روز یکشنبه هفته پیش رو 

در ورزشگاه بنیان دیزل تبریز برگزار خواهد شد.

 مهرداد پولادی در الشحانیه ماندنی شد

سران باشگاه الشحانیه قطر از عملکرد مهرداد پولادی راضی هستند و اعلام کردند 
که قرارداد این بازیکن ایرانی تمدید خواهد شد و او برای فصل بعد هم در این تیم بازی 

خواهد کرد.
 الشحانیه فصل قبل در لیگ دسته 2 قطر بازی می کرد اما توانست عملکرد خوبی از 

خود نشان دهد و جواز صعود به لیگ ستارگان را به دست آورد.
یکی از بازیکنان الشحانیه که عملکرد خوبی از خود نشان داد، مهرداد پولادی، ستاره 
سابق پرسپولیس بود که توانست بازی های درخشانی را به نمایش بگذارد و سهم بسزایی 
در صعود دوباره این تیم به لیگ ستارگان قطر داشته باشد. باشگاه الشحانیه اعلام کرد که 
سرمربی اسپانیایی این تیم از عملکرد پولادی راضی است و این بازیکن فصل بعد هم در 
الشحانیه بازی خواهد کرد و قرارداد او تمدید می شود. قرار است که سروش رفیعی، ستاره 

تراکتور سازی هم راهی الشحانیه شود تا هم بازی پولادی در این تیم شود.

مشتری جدید برای بازیکن تراکتورسازی؛

یک بازیکن ایرانی دیگر در راه لیگ قطر
سروش رفیعی هافبک تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز در آستانه پیوستن به تیم 

الشحانیه قطر قرار دارد.
سروش رفیعی مذاکراتی با باشگاه الشحانیه داشته و در آستانه پیوستن به این باشگاه 

قطری قرار دارد.
الشحانیه به تازگی از لیگ دسته دوم قطر به لیگ ستارگان صعود کرده است و مهرداد 
پولادی دیگر بازیکن ایرانی در این تیم عضویت دارد.این در حالی است که رفیعی در حال 
حاضر در باشگاه تراکتورسازی سرباز است و با اتمام دوران خدمتش عازم قطر خواهد شد.

وضعیت مبهم شریفی و رحمانی
 برای حضور در دیدار مقابل الهلال

تیم فوتبال تراکتورسازی در حالی این هفته مقابل الهلال عربستان قرار خواهد گرفت 
که امیر قلعه نویی می خواهد به چند بازیکن تیمش استراحت بدهد.

تراکتورسازی در حالی این هفته در چارچوب رقابت های لیگ قهرمانان آسیا مقابل 
الهلال قرار خواهد گرفت که صعودش از این گروه قطعی است و این بازی حکم یک 
دیدار تشریفاتی را برای سرخپوشان دارد. امیر قلعه نویی با توجه به دیدار حساس تیمش 
مقابل استقلال، قصد دارد به چند بازیکن تیمش از جمله مهدی کیانی، ایران پوریان، فرزاد 
حاتمی و ... استراحت بدهد تا تیمش برای بازی با استقلال خسته نباشد.  گفتنی است 
که بختیار رحمانی و مهدی شریفی، دو بازیکن تراکتورسازی هم برای دیدار با الهلال 

وضعیت مبهمی دارند. 

دست به قلم شدن افشارزاده تمامی ندارد

 خودم هم به داوری ها شک کردم

 پرسپولیس یکی از بازیکنان خارجی اش را از دست می دهد

سرپرست باشگاه استقلال که طی هفته های اخیر به اندازه 
تمام سال های حضورش در ورزش ایران بیانیه و یادداشت 
نوشته است در تازه ترین نوشته اش به اشتباهات داوران به سود 

آبی ها واکنش نشان داد.
پس از آنکه استقلال دربی هشتاد و دوم را به پرسپولیس 
واگذار و صدر جدول را نیز به این تیم داد، بیانیه نویسی ها و 
مصاحبه های استقلالی ها برای بازگشت دوباره به صدر آغاز 
شد. آنها که تحمل انتقاد هوادارانشان را نداشتند خیلی زود 
با پیروزی برابر فولاد و سپس سایپا و البته با کمک علیرضا 
منصوریان که با نفت پرسپولیس را شکست داد، به صدر 
جدول بازگشتند. با این حال پس از انتقادهای فراوانی که در 
مورد داوری دیدار استقلال و سایپا مطرح شد و پنالتی به 
سود آبی ها را اشتباه اعلام کردند، استقلالی ها دوباره واکنش 

هایشان را شروع کردند.
بهرام افشارزاده در این مدت به اندازه تمام پنجاه سال 
گذشته حضورش در ورزش دست به قلم شد و بر روی سایت 
باشگاه بیانیه نوشت. افشارزاده امروز یکشنبه هم یادداشتی 
نوشته که در بخش های زیادی از آن به رقیب سنتی کنایه 
زده است. در این یادداشت که به اسم افشارزاده در سایت 

باشگاه استقلال قرار داده شده آمده است:
»شاید زمانی که محسن ترکی سوت پایان دربی هشتاد 
و دوم را به صدا درآورد، خیلی ها کار استقلال را تمام شده و 
لیگ برتر را برباد رفته می دانستند. گروهی دیگر حتی شانس 
استقلال را برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان آسیا هم از 
دست رفته توصیف می کردند و ما را در فینال جام حذفی هم 
از پیش باخته قلمداد کردند اما چه اتفاقی افتاد که استقلال 
در کمتر از دو هفته، صدر جدول را از پرسپولیس پس گرفت؟

این پیروزی ها و بازگشت به صدر جدول، آسان به دست 
نیامد. استقلال در کنار تغییرات تاکتیکی و جابجایی برخی 
مهره هایش در میدان، روی مسائل روانی و ترمیم روحیه 
بازیکنان پس از شکست سنگین در دربی تمرکز کرد. همه 
کوشش خود را به کار بستیم تا این باور را در وجود مهره های 
بعضاً جوان استقلال نهادینه کنیم که شکست در دربی پایان 
دنیا نیست. بچه ها باید متوجه می شدند آسمان به زمین 

نرسیده است.
خدا را شکر که ریکاوری روحی بازیکنان خیلی زود جواب 
داد و این موضوع میسر نمی شد، جز با هماهنگی، همفکری و 
یکدلی که بر استقلال حاکم است. درست زمانی که استقلال 
در دیداری نفسگیر سایپا را در ورزشگاه تختی شکست داد، 
کیلومترها آنطرف تر و در ورزشگاه آزادی پرسپولیس مقابل 
نفت تن به شکست دو بر صفر داد و به این ترتیب استقلال 
پس از شکست در دربی و بعد از پشت سرگذاشتن روزهایی 

سخت، دوباره به صدر جدول بازگشت.
این موضوع اما با واکنش پرسپولیسی ها مواجه شد و در 
کمال تعجب برخی دوستان و عزیزان منتسب به تیم بزرگ 
و مردمی پرسپولیس دلیل صدرنشینی دوباره استقلال را 
اشتباهات داوری دانسته اند! جالب این که برخی دوستان 
آنچنان حق به جانب درباره مقوله داوری دیدارهای استقلال 
و پرسپولیس از ابتدای فصل تاکنون به اظهارنظر پرداخته اند 
که شاید اگر کسی بازی های فوتبال لیگ برتر را در هفته های 
اخیر دنبال نکرده باشد، با این اظهارات تحت تاثیر قرار بگیرد.

برای  مصاحبه ها  برخی  خواندن  با  هم  من  خود  حتی 
لحظاتی شک کردم که نکند حق با این دوستان عزیزمان 
باشد! خوشبختانه در عصری زندگی می کنیم که هر فردی به 
راحتی می تواند برای بررسی صحت و سقم هر ادعایی بلافاصله 
دست به کار شود و در کمتر از چند دقیقه تصاویر مسابقات 

فوتبال و صحنه هایی را که درباره آن بحث می شود، ببیند و 
قضاوت کند. فکر می کنم همه دنیا می دانند کدام تیم تا کنون 

از داوری ضربه خورده است.
باشگاه فرهنگی ورزشی استقلال هم قضاوت درباره چنین 
افکار عمومی و مردم فهیم و فوتبالدوست  به  مدعایی را 
کشورمان می سپارد. اما در این مقال چند پرسش از دوستانی 
دارم که در روزهای اخیر به دفعات تصریح کرده اند صدرنشینی 
آن  متعاقب  و  است!  داوری  اشتباهات  محصول  استقلال 
می کوشند نحوه چینش داوران دیدارهای دو هفته پایانی را 
به چالش اصلی ایستگاه های پایانی لیگ برتر فوتبال تبدیل 
کنند. آیا دوستانی که امروز صراحتاً دم از چربش اشتباهات 
داوری به استقلال می زنند، دربی هشتاد و دوم و اتفاقاتی را که 
حدود دو هفته پیش در بازی سنتی لیگ فوتبال ایران روی 

داد، فراموش کرده اند؟
آیا زمانی را که استقلال پس از پذیرفتن گل نخست به 
دروازه پرسپولیس حمله می کرد و بازیکنان این تیم در دو 
صحنه باید صاحب ضربه پنالتی می شدند از یاد برده اند؟ به 
نظر این دوستان اگر یکی از دو پنالتی محرز استقلال گرفته 
می شد سرنوشت بازی دگرگون نمی شد؟ آیا در نیمه دوم 
همان دیدار، رامین رضائیان مستحق دریافت کارت زرد دوم 
و اخراج از بازی نبود؟ این صحنه به زعم کارشناسان محترم 
داوری، حقانیت استقلال را اثبات می کرد. استقلال واقعاً در این 
دیدارها مظلوم واقع شد. غیر از دربی من می توانم از بازی های 
مهم دیگری هم صحبت کنم. حتماً دیدار استقلال تهران و 
استقلال خوزستان )تیم اول و دوم جدول رده بندی لیگ برتر( 
را دیده اید. زمانی که استقلال در خانه حریف قدرتمند خود 
و در دیداری به واقع 6 امتیازی با یک گل از شاگردان عبداله 
ویسی پیش بود و در حالی که بازی به دقایق پایانی خود 
نزدیک می شد، خطای مسلم بازیکنان خوزستانی روی پروپیچ 
که در چند قدمی داور اتفاق افتاد، گرفته نشد و همان توپ در 

بازگشت به زمین ما به گل تساوی میزبان تبدیل شد.
وی در ادامه انتقادات خود تصریح کرد: این اتفاقات تنها در 
دیدارهای استقلال با مدعیان اصلی قهرمانی رخ داده است. در 
آخرین بازی استقلال هم مقابل سایپا که باعث اینهمه جار و 

جنجال شد، کسی از پنالتی اول استقلال که درون محوطه 
جریمه روی داد و داور خطا را بیرون محوطه اعلام کرد حرف 
نمی نزند! قضاوت درباره این صحنه را هم به کارشناسان عزیز و 
مردم خوب کشورمان واگذار می کنیم. دوستان خوب مان باید 
در نظر داشته باشند، استقلال هم مانند پرسپولیس، تیمی 

مردمی و با هوادارانی پرشور، پرشمار و فهیم است.
 مدیریت باشگاه استقلال هم همانطور که پیش از این بارها 
اعلام کردیم، پای همه چیز ایستاده است. من همواره گفته ام 
اهل توجیه نیستم و زمانی که تیم شکست می خورد، پای 
آن می ایستم اما بازی با عواطف و احساسات میلیون ها هوادار 
استقلال، چیزی نیست که به سادگی از آن بگذریم. آقایان! 
پرسپولیس دربی هشتاد و دوم را با پیروزی 4 بر 2 پشت سر 
گذاشت. نتیجه ای که ناراحتی هواداران پرشمار استقلال را در 
پی داشت اما با وجود این، ما برای شادی دل همین هوادار از 
همه وجودمان مایه گذاشتیم تا قطار استقلال دوباره به ریل 

قهرمانی بازگردد.
کردن  لوث  تنها  نه  نظرها  ظهار  این  و  این صحبت ها 
رنجش  باعث  بلکه  است،  استقلال  ارزشمند  پیروزی های 
خاطر میلیون ها هوادار آبی در سراسر ایران می شود. پس لطفاً 
جانب انصاف را در اظهار نظرهای خود فراموش نکنید. من 
نمی خواهم درباره تیم های رقیب صحبت کنم اما متاسفانه 
هرچه به روزهای پایانی لیگ نزدیک تر می شویم، چنین 
اظهار نظرهایی هم بیشتر می شود. به راستی هدف برخی 
از این موضع گیری ها چیست؟ اگر خدای نکرده بخواهیم با 
این حرف ها بیرون از مستطیل سبز جنگ روانی راه بیاندازیم 
و داوران را پیش از بازی ها تحت فشار روانی بگذاریم )که 
امیدوارم هرگز نیت هیچکس این نباشد( باید بگویم قهرمانی 

به هر قیمتی زیبا نیست.
سال گذشته در دو دربی رفت و برگشت، اشتباهات تاثیرگذار 
داوری باعث شد استقلال نتیجه نگیرد. گمان نمی کنم کسی 
هنوز آن صحنه ها را فراموش کرده باشد. دربی رفت و زمانی 
که توپ پس از برخورد به تیر دروازه استقلال به محمد نوری 
)کاپیتان فصل پیش پرسپولیس( که در منطقه آفساید قرار 
دارد می خورد و کمک داور، اشتباه می کند تا همان توپ چند 
ثانیه بعد با ضربه همین بازیکن به گل تساوی بازی تبدیل 
شود. یا دربی برگشت و خطای مسلمی که در محوطه جریمه 
روی امید ابراهیمی روی داد و باز هم داور از اعلام پنالتی مسلم 
استقلال چشم پوشید. این ها همه مثال هایی از بازی های مهم 
استقلال است. ما هم می توانیم روی برخی اشتباهات داوری 
که در دیدارهای پرسپولیس انگشت بگذاریم و مدعی شویم 
اما همانطور که من بارها گفته ام این کار نه حرفه ای است، نه 
اخلاقی. سال ها حضورم در عرصه ورزش کشور و خدمت به 
ورزش، به من درس راستی و درستی داده است. اگر جهان 
پهلوان تختی، نماد جوانمردی در ورزش ماست، ما هم باید 
آیین جوانمردی در ورزش را الگوی خود قرار دهیم و به واقع 
پهلوان باشیم نه قهرمان، چرا که این قهرمانی ها زوگذر است و 
فقط اخلاق و نام نیک در ورزش می ماند. البته تاکید می کنم 
این اشتباهات سهوی است و خدای نکرده هیچ کدام از داوران 
یا کمک داوران خوب کشورمان هرگز تعمدی در اشتباهات 
خود ندارند. داوران هم به عنوان بخشی از خانواده فوتبال ایران، 
در میدان های بزرگ جهانی بارها برای کشورمان افتخارآفرینی 
کرده اند و ما نباید شکست خودمان را به گردن آن ها بیاندازیم. 
امیدوارم دو هفته باقی مانده لیگ برتر به بهترین شکل برگزار 

شود و قهرمان فوتبال ایران با شایستگی معرفی شود.
با احترام دوباره بهرام افشارزاده مدیرعامل باشگاه 
استقلال تهران«

یکی از بازیکنان خارجی تیم فوتبال پرسپولیس در پایان فصل از این تیم جدا خواهد شد.
پرسپولیس برای فصل آینده به احتمال بسیار قوی فقط یکی از بازیکنان خارجی خود را از دست خواهد داد. برانکو ایوانکوویچ از جمله 
مربیانی است که خیلی با تغییر و تحول موافق نیست و از این رو برای فصل آینده به طور قطع اسکلت اصلی تیمش را حفظ خواهد کرد 

و فقط در چند پست قصد تقویت تیم خود را دارد.
الکساندر لوبانف، لوکا ماریچ، مایکل اومانیا و جری بنسون از جمله بازیکنان خارجی پرسپولیس هستند که در این بین فقط لوبانف 
برای یک سال دیگر با باشگاه پرسپولیس قرارداد دارد و در این تیم ماندنی خواهد شد. در خط دفاع نیز طبیعی است که برانکو خواهان 
حفظ ماریچ باشد، چرا که این بازیکن جدا از اینکه هموطن او به حساب می آید در فصل جاری یکی از بهترین های تیمش بوده است. 

این در حالی است که مایکل اومانیا به خاطر شرایط سنی اش بسیار بعید است قراردادش با سرخپوشان تمدید شود.
جری بنسون دیگر بازیکن خارجی پرسپولیس است که برانکو برای تمدید قرادادش به باشگاه چراغ سبز نشان داده است. مهاجم 
هندوراسی پرسپولیس این فصل از لحاظ آماری عملکرد خیلی خوبی در پرسپولیس داشت و ذخیره مطمئنی برای مهدی طارمی بود. 
با توجه به اینکه ماندن طارمی در پرسپولیس قطعی نشده است برانکو ترجیح می دهد بنسون را حفظ کند. حتی در صورت جدایی 

طارمی از پرسپولیس نیز جانشین او ایرانی خواهد بود.



5علمی و سلامت

یک لباس جادویی الهام گرفته از تحقیقات ناسا بر روی لباس ضد جاذبه قابل تورم از جان 
مادران تازه وضع  حمل کرده حفاظت خواهد کرد.

 این لباس جادویی به مادران کمک خواهد کرد تا در مقابل خونریزی پس از زایمان در 
کشورهای در حال توسعه دوام بیاورند.

این لباس ابتدا توسط شرکت Zoex در کالیفرنیا برای مناسب سازی لباس های فشار به 
منطور درمان شوک و خونریزی مادران تازه تولید شد. این شرکت، پوشاک مذکور را با استفاده 
از یک فرآیند فشرده سازی ارتجاعی ساده به شکل یک نسخه غیرپنوماتیک تغییر داد زیرا به 

فشار با قدرت مورد استفاده در نسخه های نظامی و هوانوردی نیاز نبود.
بر اساس یک تحقیق جدید مرکز تحقیقات ایمز ناسا و سایر محققان، این پوشاک 
جان 13 نفر از 14 بیمار پاکستانی را که در شوک ناشی از خونریزی شدید بودند، 

نجات داد.
تحقیقات دیگر در مصر و نیجریه نشان داد که این لباس جادویی هم خونریزی شدید و هم 

مرگ ومیر ناشی از خونریزی بعد از زایمان را تا 50 درصد کاهش داد.
 در سال 2012 سازمان جهانی بهداست و فدراسیون بین المللی متخصصان زنان و زایمان 
تصمیم گرفتند تا بطور رسمی استفاده از این دستگاه را برای درمان خونریزی بعد از زایمان 

پیشنهاد کنند. 
 "LifeWrap" از آن زمان تاکنون 20 کشور یک نسخه کم هزینه از پوشاک فشار موسوم به

را خریداری کرده اند که برای زنان دچار خونریزی پس از زایمان مورد استفاده است.
 اخیرا دانشمندان به آموزش پزشکان بدون مرز و صلیب سرخ کانادا برای استفاده از 
این پوشاک در کشورهای ابولا زده در آفریقا پرداخته اند. "LifeWrap" همچنین برای 
آمبولانس ها در شرق تیمور و آن هایی که در مناطق روستایی تانزانیا استفاده می شوند، 

ارائه شده است.
 سالانه حداقل 70 هزار زن در اثر خونریزی بعد از زایمان در کشورهای کمتر توسعه یافته 

از دنیا می روند. 

ساخت دستگاهی برای جلوگیری از انفجار گاز شهری

تشخیص و حذف فلزات سنگین از آب با نانوژل ساخت محققان کشور
محققان کشورمان موفق به طراحی سیستمی شدند که به 
کمک آن می توان مقادیر اندک یون های فلزات سنگین را در 

آب شناسایی و حذف کرد.
 دکتر محمد بهبهانی، عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی 
خاتم الانبیا و از محققان طرح اظهار کرد: از آن جایی که یون 
فلزات سنگین از قبیل مس، کادمیم و سرب می تواند اثرات 
زیانباری را بر سلامت جامعه داشته باشد، شناسایی و حذف 

آنها بسیار حائز اهمیت خواهد بود.
وی افزود: تشخیص دقیق این نوع یون ها به  کارگیری 
فرایندهای بسیار پیچیده  تحلیلی را نیاز دارد و از سوی دیگر 
روش های تحلیلی دارای معایبی چون میزان انتخاب گری 
پایین و حساسیت پایین است و در مقابل روش »استخراج 
فاز جامد« نسبت به روش های تحلیلی از مزایای قابل توجهی 
برخوردار است. در این روش از یک جاذب به  منظور استخراج 

و اندازه گیری یون ها استفاده می شود.
دکتر بهبهانی با اشاره به خطرات حضور فلزات سنگین در 
آب و غذا گفت: فلزات سنگین می توانند با اتصال به غشای 
سلول ها، روند انتقال مواد از دیواره  سلول را مختل کنند، علاوه 
بر آن رسوب این فلزت در بافت های بدن مانند استخوان و 
چربی مشکلاتی را به وجود می آورند. ازاین رو، هدف از انجام 
این مطالعات، ارائه روش حساس و کارآمد برای جداسازی و 
اندازه گیری مقادیر اندک یون های فلزات سنگین از کادمیم، 

مس، نیکل و سرب در محیط های آبی بوده است.
این  در  سنتز شده  نانوژل  از  استفاده  با  داد:  ادامه  وی 
طرح می توان در مدت زمان کوتاه و به وسیله  یک دستگاه 
ارزان قیمت، مقادیر اندک فلزات سنگین را در نمونه های 

زیستی اندازه گیری کرد. این روش نسبت به روش های مشابه 
از حساسیت و انتخاب گری بالاتری برخوردار است.

از  این تحقیقات، همزمان  این که در  بیان  با  بهبهانی 
خصوصیات نانو ذرات مغناطیسی اکسید آهن و پلیمر پلی 
4-وینیل پیریدین )نانوژل( حساس به اسیدیته به  عنوان یک 
جاذب یون فلزات سنگین استفاده شد، خاطرنشان کرد: به 
علت جداسازی آسان نانوذرات مغناطیسی از محیط و کارایی 
بالای نانو ژل حساس به pH در اسیدیته بهینه، این نانوژل 
برای جداسازی فلزات سنگین به  عنوان یک روش بسیار 

کارآمد ارائه شده است.
این محقق به بیان مراحل انجام این طرح پرداخت و اظهار 
کرد: ابتدا نانوژل متشکل از نانو ذرات مغناطیسی اکسید آهن 
و پلیمر حساس به pH به  عنوان یک جاذب طراحی و سنتز 
شد، به  نحوی  که بتواند همزمان یون های فلزات سرب، مس، 
نیکل و کادمیم را شناسایی کند. سپس این نانوژل مشخصه 

یابی شد.
به گفته وی حد تشخیص این روش برای فلزات کادمیم، 
و 0.9  ترتیب 0.03، 0.2، 0.6  به  سرب  و  نیکل  مس، 
میکروگرم بر لیتر بوده است که قدرت روش ارائه شده برای 
آنالیز فلزات سنگین مذکور با دستگاه جذب اتمی شعله را 

نشان می دهد.
وی یادآور شد: این سیستم که طراحی و ساخت آن در 
حال حاضر در مقیاس آزمایشگاهی انجام شده است، می تواند 
توسط اداره  استاندارد جهت بازرسی نمونه های زیست محیطی 

و غذایی مورد استفاده قرار گیرد.
نتایج این تحقیقات که حاصل تلاش های دکتر محمد 

بهبهانی عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی خاتم الانبیا، دکتر 
یاسمین بیده دانش آموخته دوره دکترای دانشگاه شهید 
بهشتی تهران، سامان باقری دانش آموخته دوره کارشناسی 
سالاریان  مانی  شمال،  تهران  واحد  آزاد  دانشگاه  ارشد 
دانشجوی دوره دکترای دانشگاه گئورگیا استیت آمریکا، 
فریبرز امیدی دانشجوی دوره دکترای دانشگاه علوم پزشکی 
تهران و دکتر محمد رضا نبید عضو هیأت علمی دانشگاه 
 Microchimica Acta شهید بهشتی تهران است، در مجله

به چاپ رسیده است. 

دگرگونی در چاپ 3 بعدی با روباتهایی که 
خسته می شوند!

با رونمایی از یکی از پیشرفته ترین روباتهای جهان باید منتظر تحولی بی سابقه در فناوری 
چاپ سه بعدی باشیم.

آنچه که در شرکت زیمنس ساخته شده به شکل گیری آینده ای جدید و جذاب برای 
چاپ سه بعدی منجر خواهد شد.

آنها بر روی ارتشی از ریزروباتهای عنکبوتی کار می کنند که با استفاده از آنها تولید 
محصولات و سازه های کوچک و بزرگ با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی چیزی فراتر از 

تصورات امروز ما خواهد بود.
برای تصور هرچه بهتر نحوه تعامل میان این نوع ریزروباتها کافی است یک کارخانه بزرگ 
کشتی سازی را تصور کنیم که در آن انبوهی از روباتهای عنکبوتی با حرکت به اطراف، 

محصول سفارش داده شده را چاپ می کنند.
این روباتها مجهز به دوربینهای مخصوص و اسکنر لیزری است که از این طریق می توانند 

محیط اطرافشان را به خوبی بررسی و ترسیم کنند.
نکته جالب توجه درباره این نوآوری به نحوه عملکرد هر یک از روباتها مربوط می شود 
به طوریکه آنها به طور مستقل از یکدیگر عمل کرده و هر یک در ساخت بخشی از سازه 

سهم دارند.
ساختار عنکبوتی شکل این روباتها موجب شده تا بدون توجه به اینکه بر روی ساختار 

صاف یا منحنی قرار دارند به کار خود ادامه دهند.
اما نکات جالب این نوآوری تمامی ندارد. این روباتها به طور شیفتی کار می کنند! به طوریکه 
پس از دو ساعت چاپ، روبات عنکبوت خسته اطلاعاتی را ارسال کرده و سپس به کناری 

می رود تا شارژ شود.
زیمنس اعلام کرده که این نوآوری بسیار جوان بوده و هنوز در ابتدای راه قرار دارد.

لباس جادویی ناسا به کمک مادران
 تازه وضع حمل کرده ، می آید

پژوهشگران مرکز رشد دانشگاه  آزاد همدان دستگاهی 
برای کالیبراسیون رگلاتور گاز شهری عرضه کردند که 
استفاده از آن از انفجار و آتش سوزی در منازل جلوگیری 

می کند.
مجید لاله چینی، مجری طرح در گفت وگو با خبرنگار 
تست  »دستگاه  را  دستگاه  این  عنوان  ایسنا  فناوری 
این  کالیبراسیون گاز شهری« دانست و گفت: عملکرد 
دستگاه تنظیم و کالیبراسیون رگلاتور گاز شهری است 
و استفاده از آن از بروز و نشتی گاز در منازل جلوگیری 

می کند.
وی رگلاتور گاز شهری را از تجهیزات بسیار مهم شبکه 
گاز طبیعی توصیف کرد و ادامه داد: وظیفه رگلاتور حفظ 
ایمنی مصرف کنندگان است، به گونه ای که با تنظیم فشار 
گاز ورودی به منازل مسکونی و ساختمان های تجاری و 
صنعتی، آن را به میزان دبی و فشار مورد نظر برای مصرف، 

ثابت نگه می دارد.
لاله چینی اضافه کرد: با توجه به اهمیت این قطعه لازم 

است رگلاتور گاز شهری از دقت و قابلیت اطمینان بالایی 
برخوردار باشد؛ از این رو دقت و صحت عملکرد آن باید 
توسط دستگاه های کالیبراسیون مورد سنجش و پایش 

مداوم قرار گیرد.
وی با تاکید بر این که این دستگاه تمام مشخصات رگلاتور 
اعم از فشار و میزان جریان خروجی آن را مورد بررسی قرار 
می دهد، یادآور شد: این دستگاه دارای یک ده هزارم بار بوده 
و از لحاظ میزان جریان، دقت آن برابر 95 درصد ظرفیت 

اسمی میزان جریان خروجی از رگلاتور مورد تست است.
مجری طرح خاطرنشان کرد: این دستگاه قادر است تمام 
اتفاقاتی که ممکن است برای رگلاتور در منازل رخ دهد را 
شبیه سازی کند و با تشخیص نشت گاز، از بروز انفجار و 

آتش سوزی در منازل جلوگیری کند.
لاله چینی با تاکید بر این که این دستگاه به مرحله 
این  طراحی  در  کرد:  اظهار  است،  رسیده  تجاری سازی 
دستگاه تمام قوانین حاکم بر سیالات و پایپینگ به نکات 

ارگونومی توجه ویژه ای شده است.

وی با اشاره به قابلیت های این دستگاه اظهار کرد: دقت 
اندازه گیری فشار خروجی از رگلاتور در این دستگاه برابر با 
یک ده هزارم میلی بار و دقت اندازه گیری جریان خروجی از 

رگلاتور برابر با 95 درصد جریان اسمی است.
لاله چینی افزود: دستگاه تست و کالیبراسیون رگلاتورهای 
گاز با جریان خروجی 5، 10 و 25 مترمکعب بر ساعت 

طراحی شده است. 

دختران نوجوان رژیم غذایی غنی از آهن و پسران نوجوان، رژیم غذایی پرکالری نیاز دارند. 
نوجوانی دورانی است که به دلیل جهش رشدی ویژه ای که در آن رخ می دهد، نیازمند تغذیه 
سالم است و مصرف مرتب و متعادل پروتئین و املاحی مانند آهن و کلسیم و دریافت انرژی 
کافی از جمله مواردی هستند که باید به آنها توجه کرد. با توجه به اینکه دوران نوجوانی دوران 
افزایش قد و وزن است، یك فرد نوجوان رژیم غذایی پرکالری تری نسبت به کودکان و بزرگسالان 
نیاز دارد. نوجوانان باید از مواد غذایی پرکالری و غنی از ویتامین و مواد مغذی استفاده کنند. 
بهتر است روزی یك بار از لقمه نان، پنیر و گردو برای تغذیه نوجوانان استفاده شود، این مواد 
غذایی منبع تامین کلسیم و فسفر هستند و برای افزایش قد و وزن نوجوان ضروری هستند. 
همچنین از میوه و آب میوه طبیعی نیز برای میان وعده ها و به میزان سه تا چهار واحد در روز 
استفاده و از مصرف آب میوه مصنوعی پرهیز شود. ماهی، سویا، بادام، فندق و میگو نیز زمینه ساز 
افزایش ترشح هورمون رشد و به دنبال آن افزایش قد و وزن نوجوانان است. رژیم غذایی دختران 
نوجوان باید از آهن غنی باشد، توصیه می شود این افراد از انواع دل و جگر استفاده کنند. پسران 
نیز به دلیل عضله سازی و سوخت و ساز بیشتر باید از رژیم پرکالری تری استفاده کنند. نباید از 
مواد غذایی مصنوعی به خصوص سوسیس، کالباس و نوشابه برای تغذیه نوجوانان استفاده کرد، 

غذاهای پرکالری که از نظر مواد مغذی فقیر هستند نیز برای سن نوجوانی توصیه نمی شود. 
نوشابه های گازدار ننوشید

نوشیدنی های گازدار از جمله مایع هایی هستند که در میان نوجوانان طرفداران فراوانی دارند 
درحالی که توصیه می شود به جای آن ها، آب و یا آب طعم دار شده با لیمو یا پرتقال تازه 

مصرف کنید.
هرگز از شام و ناهارتان نگذرید

خوردن وعده های غذایی اصلی علاوه بر دریافت مواد مغذی مختلف و مورد نیاز بدن، کالری 
مورد نیازتان را نیز فراهم می کند به همین دلیل توصیه می شود در زمان مشخص ناهار و 
شامتان را )البته در صورت امکان همراه خانواده( میل کنید. به علاوه، شما روزانه به 6 تا 7 
واحد نان و غلات برای دریافت انرژی مورد نیاز بدنتان نیازمندید که هر واحد شامل یك برش 

30 گرمی نان، نصف لیوان برنج، 1 لیوان پاستا و نودل و سه چهارم غلات صبحانه ای است.
 هر روز صبحانه میل کنید

صبحانه نخوردن هم یکی از عادت های بد غذایی است که در میان نوجوانان شایع است. 
درحالی که توصیه می شود، یك صبحانه متشکل از مخلوط شیر با غلات غنی شده، ماست و 
برشی از نان یا حتی یك عدد سیب بخورند. البته بهتر است که این وعده غذایی کامل مصرف 

شود اما کم مصرف کردن آن نیز بهتر از اصلا مصرف نکردن آن است.
 در پختن غذا مشارکت کنید

به این ترتیب، غذایی را که هوس کرده اید، می توانید بپزید و مواد غذایی ای میل کنید که 
علاوه بر داشتن ارزش غذایی، اشتهایتان را نیز تحریك خواهند کرد. البته می توانید روش های 
گریل، کباب کردن و تنوری کردن را برای طبخ غذا استفاده کنید و آنها را جایگزین روش آب پز 

کردن و سرخ کردن کنید.
 غذاهای چرب و شور نخورید

فست فودها نمونه هایی از غذاهای یادشده هستند که بیشتر نوجوانان همراه دوستانشان برای 
خوردن آنها اغلب به رستوران می روند یا آنها را در منزل سفارش می دهند که البته عادت به 
خوردن این گروه غذاها جلو روند رشد را گرفته و زمینه کوتاهی قد و احتمال ابتلا به بیماری های 

مختلف را در سال های آتی عمر فراهم می آورد. 
مکان قرارهای تان را تغییر دهید

بسیاری از نوجوانان، قرارهایشان را در رستوران ها و کافی شاپ ها می گذارند درحالی که خوردن 
یك وعده غذایی چرب یا خوراکی شیرین تنها باعث دریافت انرژی اضافی می شود درحالی 
که بهتر است هر خوراکی ای که به مصرف می رسد، ارزش تغذیه ای هم داشته باشد بنابراین 
پیشنهاد می کنیم قرارهایتان را به یك کتاب فروشی بزرگ، پارك یا حتی باشگاه ورزشی و... 

انتقال دهید.
روزی 5 واحد میوه و سبزی بخورید

این گروه غذایی می تواند شامل میوه و سبزی های تازه، میوه خشك، آب میوه خانگی و 
سبزی های تنوری شده باشد. این گروه غذایی، اکثر ویتامین ها و مواد معدنی مورد نیاز را در 
اختیار بدن قرار می دهد به همین دلیل توصیه می شود به شکل های مختلف، آنها را در برنامه 
غذایی تان بگنجانید. مثلا انواع اسموتی تهیه کنید یا میوه های خشك را همراه مغزها بخورید و 

برای خوردن سبزی ها در کنار غذای اصلی، سبزی های تنوری شده را میل کنید.
 آب زیاد بنوشید

نوجوانان به آب فراوانی نیازمندند به همین دلیل به آنها توصیه می شود حداقل 6 تا 8 لیوان 
مایعات را به صورت آب، آب میوه بدون شکر یا شیر بنوشید.

 خوردن منابع آهن را جدی بگیرید
در میان نوجوانان و به ویژه دختران، کمبود آهن شایع است به همین دلیل توصیه می شود 
این گروه سنی منابع آهن را از یاد نبرند. آهن در گوشت قرمز و انواع لوبیا به وفور یافت می شود 
و بهتر است این گروه غذایی همراه منابع ویتامین C مصرف شوند تا آهن دریافتی شان بیشتر 
جذب شود. پس اگر کم خونی دارید و زود به زود خسته می شوید، هنگام سرو غذاهای گوشتی 

و دارای حبوبات، افزودن آب لیموی تازه را از یاد نبرید.
 غلات سبوس دار را از قلم نیندازید

در این گروه سنی احساس گرسنگی، زیاد می شود و زیاده روی در خوردن مواد غذایی که 
پرکالری هستند در هر وعده غذایی و میان وعده می تواند زمینه چاقی را فراهم آورد به همین 
دلیل خوب است غلات سبوس دار میل کنید و سبزی های تازه را نیز در زمان احساس گرسنگی 
بخورید. البته بهتر است سبزی های برگ سبز را به دلیل اسیدفولیك و سبزی های زرد و نارنجی 

رنگ را به دلیل داشتن بتاکاروتن انتخاب کنید.
 پروتئین دریافت کنید

نوجوانان برای افزایش عضله نیازمند پروتئین کافی هستند، مصرف گوشت دو تا سه بار در 
هفته توصیه می شود و به علاوه مصرف ماهی یك بار در هفته و تخم مرغ محلی نیز چهار تا پنج 
عدد در هفته برای یك نوجوان ضروری است. استفاده از خوراك لوبیا، عدسی و انواع اش نیز یك 
بار در هفته برای تامین پروتئین و آهن بدن نوجوان لازم است. نوجوانان همچنین باید از انواع 

مغزها، تخمه کدو، آجیل، سویا و... نیز در وعده های غذایی خود استفاده کنند.
 لبنیات را فراموش نکنید

کلسیم از جمله املاحی است که در دوران نوجوانی نیاز به آن افزایش پیدا می کند به این دلیل 
توصیه می شود نوع کم چرب لبنیات، از شیر و ماست گرفته تا انواع پنیر را برای دریافت کلسیم 
بخورید. یادتان باشد شما در روز به 3 تا 4 واحد لبنیات نیازمندید. این واحدها شامل 1 لیوان 

شیر یا ماست و 45 گرم پنیر می شوند.

 نوجوانان 
چی بخورند
 چی نخورند

خواص خاکشیر 
با جوش صورت وداع کنید: مخلوط 2 قاشق غذاخوری خاکشیر با عرق شاه تره، 
عرق کاسنی و عرق بیدمشک ترکیب خوبی برای درمان جوش های صورت است. برای 
استفاده از این مخلوط کافی است یک استکان از هر یک از عرق های گیاهی شاه تره، 
بیدمشک وکاسنی را با هم مخلوط کرده و آن را با 2 قاشق غذاخوری خاکشیر ترکیب 
کنید. نوشیدن این ترکیب علاوه بر آن که جوش های صورت را درمان می کند برای 
افرادی که دچار گرفتگی صدا هستند نیز موثر است. مدت درمان با این نسخه دست 
کم 3 هفته است و پس از این مدت نتایج بهبود به مرور در چهره بیمار نمایان می شود.

برای  ترنجبین  و  خاکشیر  از  مخلوطی  مصرف  درمانگران،  کلیه:   دفع سنگ 
درمان سنگ کلیه در افرادی که به این بیماری مبتلا هستند یا کلیه آن ها استعداد 
سنگ سازی  را دارد، توصیه می کنند. برای تهیه این نسخه خانگی کافی است 3 قاشق 
غذاخوری ترنجبین را در یک لیوان آب به مدت 5 ساعت خیسانده و پس از این مدت 
آن را صاف کنید. سپس ترنجبین صاف کرده را با 2 قاشق غذاخوری مخلوط کرده و آن 
را میل کنید. نوشیدن این مخلوط به صورت روزانه به دفع سنگ کلیه کمک می کند. 
علاوه بر این افرادی که دچار بوی بد دهان به دلیل عفونت و مشکلات بلغمی هستند 

نیز می توانند از این نسخه استفاده کنند.
 وزن اضافه کنید : افراد لاغر و کسانی که تمایل دارند وزن خود را بالا ببرند، 
می توانند از این نسخه استفاده کنند. این گروه اگر خاکشیر را با شیر میل کنند 
می توانند با نوشیدن این خاکشیر صبح ناشتا به درمان لاغری و افزایش وزن خود کمک 
کنند. به اعتقاد درمانگران، درصورتی که شیر تازه و طبیعی باشد میزان تاثیرگذاری این 
نسخه بیشتر می شود. بنابراین افرادی که به شیر طبیعی دسترسی دارند بهتر است از 

شیر طبیعی و روستایی استفاده کنند.
 بهبود لک ها با خاکشیر: برای از بین بردن لک های پوست به ویژه صورت یکی از 
بهترین روش ها، نوشیدن خاکشیر و ترنجبین است. افرادی که از این ترکیب به صورت 
روزانه و مستمر به مدت 3 هفته استفاده کنند بعد از مدتی با روشنی پوست و از بین 
رفتن لک های صورت و پوست شان روبه رو می شوند. برای تهیه این ترکیب نیز لازم 
است ترنجبین را 5 ساعت در آب بخیسانید و صاف شده آن را با 2 قاشق خاکشیر 

مخلوط کرده و میل کنید.
 خاکشیرو عسل درمان دل ضعفه: برخی از افراد هستند که در طول روز دچار 
دل ضعفه می شوند. این دل ضعفه ممکن است در طول روزهای گرم تابستان یا در 
ایام ماه رمضان به سراغ افراد مختلف بیاید. برای پیشگیری از بروز این دل ضعفه کافی 
است، خاکشیر و آب عسل را با هم ترکیب کرده و میل کنید. برای تهیه، عسل را با 
خاکشیر به مقدار لازم مخلوط کرده، سپس بجوشانید. بعد از مدتی که این ترکیب 
جوشید کفی روی آن تشکیل می شود که باید از دیگر مواد موجود در ظرف جدا شود. 
مابقی مواد همان ترکیبی است که برای بهبود دل ضعفه و پیشگیری از بروز آن مصرف 
می شود. اگر چه عسل با حرارت، برخی از ویتامین ها و مواد مغذی خود را از دست 
می دهد اما در عین حال مواد مفیدی در آن باقی می ماند که برای درمان دل ضعفه 

بسیار مناسب است.
 اسهال را درمان کنید: ابتلا به اسهال یکی از اختلالاتی است که در کودکان بسیار 
شایع است. درمانگران طب سنتی ایران برای درمان این مشکل، دارویی را تجویز 
می کنند که در تمامی خانه ها امکان تهیه و مصرف آن وجود دارد. برای تهیه این دارو 
کافی است خاکشیر را بو داده و آن را با آب و عسل مخلوط کنید و به بیمار بدهید. 
این ترکیب را متناسب با سن بیمار، هر 2 ساعت یک بار برای او تجویز می کنید. 
میزان مصرف این مخلوط از یک قاشق غذاخوری تا یک سوم استکان برای خردسالان 

تجویز می شود.

  چه کار کنیم قدمان بلند شود؟
قبل از هر چیزی یادتان باشد که قد یك مساله ژنتیکی است. در واقع نقش ژن های مختلف 
روی قد شما تأثیر دارد. البته فراموش نکنید داشتن دو والدین کوتاه قد به این معنی نیست که 
شما نیز الزاماً قد کوتاه خواهید شد. عکس این مساله نیز صادق است. یعنی اگر والدینی بلند قد 
دارید لزوماً قدبلند نخواهید بود. اما در اکثر موارد اگر هم خانواده پدری و هم خانواده مادری تان 
قد کوتاه باشند به احتمال زیاد شما نیز چنین خواهید شد. با این حال نباید ناامید شد. بهتر 
است به تغذیه تان اهمیت بیشتری بدهید، ورزش کنید و از برخی عادت های نادرست مانند 
مصرف دخانیات و نوشیدنی های الکلی بپرهیزید. چون این دو عامل مانع از رشد قد شما 
خواهند شد. حواستان باشد که سیگاری غیرفعال بودن )قرار داشتن در معرض دود سیگار 
دیگران( نیز می تواند روی قد شما تأثیر بگذارد. البته این مساله هنوز به طور قطعی به اثبات 
نرسیده است اما نتایج پژوهشی که در دانشگاه کلمبیا انجام شده است نشان می دهد کودکان 
و نوجوانانی که سیگار می کشند یا در معرض دود سیگار افراد دیگر قرار دارند در مقایسه 
با دیگر بچه ها کوتاه قدتر هستند. بنابراین علاوه بر پرهیز از مصرف دخانیات از معاشرت با 
دوستان سیگاری نیز بپرهیزید. والدینتان را تشویق به ترك سیگار کنید و از همه مهم تر که 
به اندازه کافی بخوابید. این روزها با ورود اینترنت و شبکه های اجتماعی متعدد به زندگی ما 
خواب از چشمانمان ربوده شده است. اما شما یادتان باشد که هورمون رشد بیشتر در خواب 
ترشح می شود.    نوجوانی دوره مهمی در ساخت اسکلت بدن است. بنابراین در این دوره 
باید کلسیم بیشتری جذب شود. یعنی اینکه روزانه 5 مرتبه مواد غذایی حاوی کلسیم مانند 
ماست یا پنیر و غیره مصرف شود. با همین کار ساده علاوه بر بلند قد بودن می توانید امیدوار 
باشید که دچار پوکی استخوان زودرس نشوید. بدون شك مصرف شیر برای کودکان کم سن 
ضروری است. اما نباید بعد از سنین کودکی از مصرف آن غافل شد. توجه داشته باشید که تا 
سن نوجوانی مصرف شیر برای رشد شما لازم و ضروری است. محصولات لبنی مواد مغذی 
مفیدی مانند کلسیم، آهن و پروتئین ها را به بدنتان می رساند که برای رشد از اهمیت بالایی 
برخوردار هستند. بنابراین توصیه می کنیم روزانه چندین نوبت محصولات لبنی اعم از ماست 
و شیر و پنیر و غیره مصرف کنید. به عقیده برخی متخصصان نوجوانان باید روزانه یك لیتر 
شیر مصرف کنند تا قد بلندی داشته باشند.   کربوهیدرات ها نخستین منبع انرژی برای بدن 
هستند. نان سبوس دار، برنج، پاستاها، سیب زمینی، غلات صبحانه، عدس و جوی دوسر 
جزو مواد غذایی مفیدی هستند که باید در طول روز مصرف کنید. مصرف این مواد غذایی 
به بدنتان انرژی می دهد و شما را مدت زمان بیشتری سیر نگه می دارد. یادتان باشد که اگر 
در هر وعده به اندازه  کافی از این مواد غذایی استفاده کنید نیازی نیست در طول روز مدام 
مقابل یخچال رژه بروید. حواستان باشد که باید یاد بگیرید تغذیه خود را کنترل کنید. چون 
زیاده روی در مصرف این مواد غذایی و هر ماده غذایی دیگر و عادت داشتن به ریزه خواری 
در طول روز می تواند به جای بلند کردن قدتان پهنایتان را بیشتر کند. یعنی اینکه به جای 
خوش هیکل بودن چاق شوید. بنابراین لازم است از والدینتان یا افرادی که تخصص بیشتری 

در زمینه تغذیه دارند کمك بگیرید. 
D ویتامین  

حتماً در دروس مدرسه درباره ویتامین D خوانده اید. این ویتامین را ویتامین خورشیدی 
می گویند چون از طریق نور خورشید جذب بدن می شود. نکته مهم این است که برای جذب 
کلسیم بیشتر به ویتامین D نیاز دارید. متأسفانه این روزها کمبود این ویتامین در بین مردم 
زیاد شده است که دلایل متعددی دارد. اما اگر شما می خواهید علاوه بر قدبلند شدن اسکلت 
سالمی نیز داشته باشید روزانه بیست دقیقه در معرض آفتاب راه بروید. یا اینکه از محصولات 

لبنی غنی شده از ویتامین D استفاده کنید 
 سبزیجات

آهن ترکیبی در بدن است که وظیفه حمل اکسیژن خون به سمت سلول های بدن را بر 
عهده دارد. فیبرها نیز از ترکیبات مفید موجود در سبزیجات هستند که برای هضم بهتر غذا 
لازم هستند. این ترکیبات مغذی در حین رشد و هم در تمام سال های زندگی برای تغذیه 
عضلات و مغز و همچنین داشتن بدنی سالم مورد نیاز خواهند بود. بنابراین برای بلند قد بودن 
و مهم تر از آن سالم بودن از دوازده سالگی مصرف مواد غذایی سرشار از آهن و فیبرها مانند 
بروکلی، اسفناج، نخود، عدس و نخودفرنگی و غیره را افزایش دهید. قانون 5 میوه و سبزی در 
طول روز را به خاطر بسپارید.   اکثر ما دوست داشتیم چند سانتی متری بلندقدتر بودیم. اما 
واقعیت این است که بعد از پشت سر گذاشتن سنین بلوغ امکان اینکه بلند قامت بشویم خیلی 
کم است. به همین دلیل نقش والدین در داشتن فرزندانی رعناتر بسیار حائز اهمیت است. اکثر 
مردم که خود بهره چندانی از بلند قامتی نبرده اند دلشان می خواهد که فرزندانی بلند قد داشته 
باشند. برای رسیدن به این منظور بچه ها در سنین رشد نیاز به مواد غذایی مغذی دارند. البته 
ممکن است با مصرف مواد غذایی مفید حتی بعد از سنین رشد نیز چند سانتی به قد اضافه 
شود اما بهتر است از همان سنین کودکی به فکر قد و قامت بچه ها بود. در ادامه چند ماده 

غذایی مفید برای بلند قد شدن پیشنهاد می کنیم. 
 از اینها بپرهیزید: بهتر است به والدین خود اعتماد کنید و از افراط و تفریط بپرهیزید. 
یعنی زیاده روی نکنید و مصرف مواد غذایی مفید را نیز پس نزنید. تا می توانید سراغ 
محصولات رژیمی نروید، نوشابه ها دشمن سلامتی تان هستند. شیرینیجات زیادی مصرف 
نکنید. یادتان باشد که بر خلاف تبلیغات شکلات حاوی شیر شما را قد بلند نمی کند؛ این مواد 
غذایی حاوی قند و چربی زیادی هستند که خیری برای سلامتی ندارند. بنابراین بهتر است 
از مواد غذایی طبیعی، سالم و تازه استفاده کنید. در نهایت اینکه بدانید زیبایی واقعی زمانی 
حاصل می شود که شما سالم و تندرست باشید.   نتایج پژوهش ها نشان می دهد که نوجوانان 
و کودکان در حال رشد باید هر شب به مدت 8 ساعت و نیم تا 11 ساعت بخوابند. چون 

بافت های بدن شان در حین خواب رشد کرده و ترمیم می شوند. 

چگونه با غذا خوردن لاغر شویم؟
اگر قصد دارید لاغر شوید و می خواهید رژیم بگیرید به جای صرف نظر کردن از غذا خوردن 
و سختی کشیدن بهتر است مواد غذایی سرشار از مواد مغذی را که به تحریک سوخت و ساز 
بدن کمک می کنند انتخاب کنید. چون با این شیوه به طور طبیعی وزن کم خواهید کرد. در 
این مطلب 6 ماده ی مغذی معرفی می کنیم که با جذب هر چه بیشتر آن ها بدون گرسنگی 
کشیدن به هدف لاغری نزدیک تر می شوید و علاوه بر این خدمت زیادی به سلامتی بدنتان 

می کنید. لطفاً با ما همراه باشید.
فیبرهای غذایی

بدون شک تاکنون بارها در خصوص فیبرهای غذایی شنیده اید. فیبرها ترکیبات طبیعی 
هستند که در میوه ها و سبزیجات به میزان زیادی وجود دارند و به مواد غذایی کمک می 
کنند تا در لوله ی گوارش جا به جا شده و هضم غذا راحت تر شود. فیبرها حجم معده را 
پر کرده و امکان پرخوری را کاهش می دهند. در نتیجه به روند لاغری کمک می کنند. به 
گزارش مایو کلینیک، هر ماده ی غذایی سرشار از فیبر همچنین به تنظیم قند خون کمک 
می کند که این مسئله برای افراد مبتلا به دیابت حیاتی است. فیبرها همچنین باعث کند 
شدن جذب قند می شوند. این تأثیر به پیشگیری از ابتلا به دیابت نوع 2 نیز کمک می کند.

زینک )روی(
به عقیده ی برخی از محققان هیپوتالاموس )بخش کوچکی از مغز که هورمون ها را 
کنترل می کند( می تواند کمبود ویتامین D را تشخیص دهد و با افزایش احساس گرسنگی 
عکس العمل نشان داده و باعث چاقی شود .زینک یا همان روی یک ماده ی مغذی ضروری 
برای سلامتی دستگاه ایمنی است. البته تأثیر آن به همین جا ختم نمی شود. به گزارش 
Livestrong زینک همچنین یک ماده ی طبیعی برای لاغری و کاهش وزن محسوب می 
شود. نتایج پژوهشی که در سال 2013 در همین سایت به چاپ رسیده است نشان می دهد 
میزان زینک بدن افراد دچار چاقی مفرط کمتر از افراد دیگر است. نتایج پژوهش دیگری که 
در سال 2013 منتشر شده است نیز حاکی از این است که مصرف مکمل 30 میکروگرمی 

زینک گلوکونات در روز علاوه بر خواص دیگر به کاهش وزن نیز کمک می کند.
پروتئین ها

پروتئین ها سنگ بنای حیات بوده و برای حفظ سلامت بدن لازم و ضروری هستند. هر چه 
در برنامه ی غذایی تان پروتئین ها را به صورت کم چرب تر دریافت کنید )یعنی از غذاهای 
سرخ کرده به همراه پروتئین ها بپرهیزید و خودشان را هم سرخ نکنید( برایتان سودمندتر 
 Women خواهند بود و تأثیر بیشتری در کاهش وزن خواهند داشت. بر اساس مقاله ای که در
s Health به چاپ رسیده است اگرچه مواد غذایی سرشار پروتئین کالری بیشتری نیز دارند 
اما مصرف پروتئین در وعده های غذایی مانع از بروز چاقی مفرط می شود چون بدن برای 
سوخت و ساز آن ها مجبور می شود تلاش بیشتری به کار گیرد و به این ترتیب کالری 
بیشتری می سوزاند. علاوه بر این پروتئین ها قادر هستند که جلو اشتها و گرسنگی زیاد را 
بگیرند. به این ترتیب که بعد از مصرف منابع پروتئینی ساعات بیشتری را احساس سیری 

خواهید داشت.
کلسیم

بر اساس گزارش Web MD منابع غذایی کلسیم )محصولات لبنی( سوخت و ساز بدن 
را تحریک کرده و به کالری سوزی کمک می کنند. این سایت علمی اعلام کرده است که 
افزایش وزن برای یک خانم میانسال سالانه حدود 300 گرم است و خانم هایی که محصولات 
لبنی بیشتری مصرف می کنند به طور میانگین 0 گرم اضافه وزن پیدا می کنند. با این حال 
قصد تشویق برای مصرف بیش از اندازه ی به عنوان مثال پنیر نیست. چون کاهش میزان 

کالری های دریافتی از اهمیت بیشتری برخوردار است.
D ویتامین

ویتامین D یکی از ویتامین هایی است که کمبود آن در بین اقشار مختلف رایج است. اما 
به عقیده ی محققان این ویتامین در کاهش وزن افرادی که دچار اضافه وزن هستند نقش 
مهمی دارد. ویتامین D در نتیجه ی تماس با اشعه های نور خورشید تولید می شود و به 
صورت مکمل نیز قابل مصرف هستند. به عقیده ی برخی از محققان هیپوتالاموس )بخش 
کوچکی از مغز که هورمون ها را کنترل می کند( می تواند کمبود ویتامین D را تشخیص دهد 

و با افزایش احساس گرسنگی عکس العمل نشان داده و باعث چاقی شود.
B12 ویتامین

محققان بر این عقیده هستند که ویتامین B12 به کاهش وزن کمک می کند. با وجود اینکه 
همه ی متخصصان در خصوص این تئوری اتفاق نظر ندارند اما به نظر می رسد که ویتامین 
B12 به تبدیل چربی به انرژی کمک می کند و باعث افزایش میل به ورزش می شود. به 
همین دلیل نیز روند کاهش وزن با سرعت بیشتری طی می شود. یادتان باشد که کمبود 
ویتامین B12 می تواند به کم خونی منجر شود که عامل خستگی است. بدون شک خستگی 

یکی از عوامل اصلی بی تحرکی محسوب می شود.

کشف ژنی که انسان را جوانتر نشان می دهد
محققان مرکز پزشکی نوتردام دانشگاه اراسموس در هلند موفق به شناسایی یک تنوع ژن خاص شده اند که می تواند افراد را 
حدود دو سال جوانتر از سن واقعی شان نشان دهد. دانشمندان در حال حاضر می دانند که این ژن موسوم به "MC1R" مسئول 
تولید موی قرمز و پوست رنگ  پریده است اما آن ها اکنون یک تنوع را در این ژن شناسایی کرده اند که بنظر می رسد انسان ها را 
سریعتر پیر می کند.به گفته محققان، برای نخستین بار یک نوع ژن شناسایی شده که تا حدی دلیل جوانتر یا پیرتر نشان دادن 
افراد را توضیح می دهد.تحقیقات پیشین نشان داده اند که ژنهای یک فرد و عوامل محیطی بطور مساوی در اینکه یک فرد چند 
ساله به نظر می رسد، مشارکت دارند.تحقیقات دیگری نشان داد که سن قابل درک از روی چهره از اهمیت زیادی برخوردار است 
زیرا می توان آن را با سلامت حقیقی فرد و خطر احتمال مرگ زودهنگام وی مرتبط کرد.برای تحقیق حاضر، دانشمندان ژنوم بیش 
از 2600 هلندی اروپایی را به دنبال انواع دی ان ای مرتبط با تفاوت ها در سن قابل درک از چهره فرد و چروک های آن همانطور 
که از تصاویر دیجیتال صورت برآورد شده بود، بررسی کردند. قویترین سرنخ برای سن قابل درک از روی چهره متعلق به انواع 

دی ان ای در ژن "MC1R" بود.محققان توانستند یافته های خود را در دو پژوهش بزرگ اروپایی دیگر تائید کنند.
اثر تنوع ژن "MC1R" تحت تاثیر سن، جنسیت، رنگ پوست یا آسیب ناشی از خورشید قرار ندارد.

ژن "MC1R" همچنین برای نقش آن در ترمیم التهاب و آسیب دی ان ای شناخته شده است که ممکن است در جوان یا پیر 
نشان داده شدن چهره فرد تاثیر داشته باشند. 
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اجتماعی 6

اراده و اختیار
آیات و روایات زیادی انسان را موجودی می داند مختار 
و انتخابگر ، یعنی در پرتو قوه عقل پس از بررسی جوانب 

مختلف فعل ، انجام یا ترک آن را بر می گزیند. 
قرآن کریم می فرماید: )ما راه را به او نشان دادیم، یا 
سپاسگذار است یا نا سپاس.()انسان آیه 3(. همچنین 
خداوند عزوجل می فرماید:)اوست کسی که برای هر کس 
که بخواهد عبرت گیرد یا بخواهد سپاسگذاری نماید، شب و روز را جانشین یکدیگر 
ساخت(. )فرقان آیه 62(. )گفت: این ، از فضل پروردگار من است تا مرا بیازماید که آیا 
سپاسگذارم یا ناسپاسی میکنم. و هر کس سپاس بگذارد، تنها به سود خویش سپاس می 
گزارد، و هر کس ناسپاسی کند، بی گمان، پروردگارم بی نیاز و کریم است(. )نمل آیه 40(. 
)همانا ما لقمان را حکمت دادیم که خدا را سپاس بگزارد، در حقیقت ، برای خود سپاس 
می گزارد و هر کس ناسپاسی کند به تحقیق خداوند بی نیاز و ستودنی است(. )لقمان 
آیه 12(. پیامبر )ص( فرمودند: در روز رستاخیز ، هیچ چیز نزد خدا گرامی تر از فرزند آدم 
نیست. گفته شد: حتی فرشتگان ، ای پیامبر خدا؟ فرمود: حتی فرشتگان. آنها مجبورند، 
آنها به مانند خورشید و ماه اند. )کنز العمال ج12، ص192، ح 3634621 ، تفسیر ابن 
کثیر، ج 5 ، ص 95.( همچنین آن حضرت فرمودند: چون خداوند متعال، آدم و نسل او 
را آفرید، فرشتگان گفتند: خداوند آنها را آفریده ای که می خورند و می نوشند و ازدواج 
می کنند و سوار می شوند؟ پس ، دنیا را برای آنان قرار ده و آخرت را برای ما. خداوند 
تبارک و تعالی فرمود: من کسی را که با دست خود آفریدم و از روح خود در او دمیدم ، 
همانند کسی قرار نمی دهم که به او گفتم: "هست شو" و او هست شد. )کنز العمال، ج 
12 ، ص 191 ، ح 34618.( لذا بایستی انسان به پاس این همه بزرگداشت از سوی ذات 
خداوندی شکر گذار باشد زیرا که هیچ کدام از این ها را به هیچ یک از مخلوقات خویش 

غیر انسان نبخشیده است. 
رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی استان قم 

سردار مجتبایی تاکید کرد:

حمایت همه جانبه پلیس قم 
برای پشتیبانی از اشتغال زایی 

فرمانده انتظامی استان گفت: همکاری مشترک پلیس و اداره کل تعاون کار و رفاه 
اجتماعی نوید بخش اقتصاد مقاومتی است. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس،سردار "کاظم مجتبایی"در نشست مشترک با 
مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم با تاکید بر حمایت همه جانبه پلیس قم 
برای پشتیبانی از اشتغال زایی و کاهش تعارضات صنفی، اظهارداشت: اشتغال زایی یک 
اصل است و همه ما باید به آن توجه داشته باشیم تا بدین طریق منویات مقام معظم 

رهبری )مدظله العالی( مبنی بر اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل محقق گردد.
 وی با بیان اینکه افق روشنی را پیش روی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
می بینیم، ادامه داد: حمایت از اقتصاد مقاومتی در حوزه ماموریتی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی باعث شده تا مدیران لایقی همچون شما با درایت خود هزینه های امنیتی را 
پایین آورده و دوشادوش پلیس ضمن حمایت از کارگران و توجه به بیمه آنها و مسائل 
و مشکلاتشان از جمله حل مشکل مسکن و معشیت و موارد دیگر در جهت کاهش 
آسیب های اجتماعی بکوشید و این بارزترین سطح همکاری بین پلیس و اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی است. در ادامه مهندس" بازوند" مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی 
ضمن حمایت از پلیس و تاثیر آن در کاهش تخلفات، گفت: همکاری این اداره با پلیس 
به قدری است که سالن آموزش ما بیشتر اوقات در اختیار دوستان راهنمایی و رانندگی 
ماست و این موضوع نشان می دهد که عزم هر دو طرف بر آموزش است و یکی از 
مهمترین راه های باقیمانده برای جلوگیری و پیشگیری از آسیب های اجتماعی و کاهش 

جرائم تخلفات همین بحث آموزش و فرهنگ سازی است. 
وی افزود: این همدلی و هم افزایی در بخش گشت های مشترک ستودنی است که دو 
هزار و 242 مورد گشت در سال گذشته انجام شده، هزار مورد گشت مشترک داشتیم و 
از این تعداد هزار و 19 نفر که به صورت غیرمجاز اشتغال داشتند دستگیر و این امر باعث 
شد بیش از هزار فرصت شغلی ایجاد و جایگزین کنیم که همین موضوع یکی از مصادیق 

پیشگیری از آسیب ها و کاهش تخلفات بوده است .
مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر همت تشکل های کارگری، تشکیل 
کمیته ایمنی و همایش پیشگیری از آسیب های اجتماعی، افزود: کار مشترک معاونت 
اجتماعی اداره کل دادگستری و نیروی انتظامی و همچنین اقدامات پیشگیرانه توسط 
اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان باعث شد 30 درصد کاهش حوادث را نسبت 
به مدت مشابه در سال گذشته رقم بزنیم و این آمار بسیار خوبی است چرا که جلوگیری 

از یک حادثه در کاهش هزینه های کشور بسیار موثر و قابل توجه است.
 بازوند ادامه داد: از هفت هزار پرونده تشکیل شده در قم 30 درصد سازش ایجاد شده 
که آمار خوبی است و در خصوص مسکن نیز تحویل 94 درصد مسکن های مهر رتبه 

اول را در کشور ثبت کرد. 

فرماندار »لین شیا« چین: 

شرایط مطلوبی برای سرمایه گذاری در قم 
فراهم است 

فرماندار و نماینده رئیس جمهوری چین در شهر »لین شیا« با اشاره به توانمندی های 
استان قم در سرمایه گذاری گفت: نزدیکی به پایتخت و همچنین بهره مندی از 
زیرساخت های مناسب شهرك های صنعتی شرایط مطلوبی را برای سرمایه گذاری درقم 

فراهم کرده است. 
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرك های صنعتی قم، »یوان یان جوانگ« در بازدید 
از واحدهای صنعتی مستقر در شهرك های صنعتی محمود آباد و شکوهیه این استان 
افزود: بزودی هیاتی از سرمایه گذاران و صنعتگران لین شیا چین به قم سفر خواهند 
کرد تا نسبت به اجرایی نمودن طرح های مشترك اقدام کنند.وی ابراز امیدواری کرد که 
فعالان اقتصادی و صنعتی دو کشور با بهره گیری از توان هم بتوانند در قم طرح های 

مختلفی را اجرا کنند
همکاری های ، اقتصادی و تولیدی قم با لین شیا چین

. مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم نیز در حاشیه این بازدید در گفت وگویی 
اظهار داشت: در پی خواهر خواندگی این دو استان و همکاری های فرهنگی، اقتصادی 
و تولیدی قم با لین شیا چین، فرماندار این بخش به همراه مسئول تجارت خارجی آن 
ضمن حضور در قم و مذاکره با مسئولان ، از تعدادی واحد صنعتی و شهرك های صنعتی 

این استان بازدید کردند. 
امیر طیبی نژاد افزود: با توجه به شرایط نزدیك اجتماعی قم و لین شیا، ظرفیت های 
خوبی در عرصه سرمایه گذاری مشترك و تولیدات صنعتی در استان قم وجود دارد که در 
این سفر مورد تاکید دو طرف قرار گرفت. وی تجربه همکاری مشترك واحدهای صنعتی 
قم با کشور چین را موفق و مثبت ارزیابی کرد و گفت: شهرك های صنعتی و به خصوص 
بخش خصوصی قم در بخش های مختلف و غذای حلال این توانمندی را دارند تا در 

همکاری های مشترك و جذب سرمایه های خارجی گام های موثری بردارند. 
استان قم دارای هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمود 
آباد، قنوات و ICT و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است. هیات 
چینی روز جمعه گذشته برای انجام پاره ای مبادلات تجاری و اقتصادی وارد ایران شدند 
و روز شنبه در قم حضور یافته و ضمن شرکتدر نشست های مختلف از برخی صنایع 

تولیدی شهرك شکوهیه قم بازدید کردند. 
در سال 1393 شهر مقدس قم و لین شیا چین خواهر خوانده شناخته شدند. شهر 
مسلمان نشین لینشیا در جنوب غرب استان گان سو چین قرار دارد، فرمانداران شهر قم 
و لین شیا در مرداد ماه سال 1393 در استانداری قم با حضور سه نفر از مقامات رسمی 
دو طرف تفاهم نامه همکاری در زمینه فرهنگی و اقتصادی امضا کرده بودند. این تفاهم 
نامه برای تبادل تجربیات، تبادل فرهنگی و علمی و ایجاد شهرك های اقتصادی تنظیم و 

به امضای دو طرف رسیده بود.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم :

رویکرد پلیس در ارتقاء امنیت علم محوراست
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان گفت: رویکرد پلیس در ارتقاء امنیت علم 

محور است. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ احمد صادقی در جلسه با رئیس دفتر 
تحقیقات کاربردی فرماندهی انتظامی استان قم پیرامون تدوین ساز و کار برگزاری کارگاه 
آموزشی ویژه فرماندهان و مدیران این فرماندهی، با اشاره به ارتباط نیروی انتظامی با مردم 
و مراکز دینی و فرهنگی، اظهارداشت:عملکرد پلیس مردم محور و ارزش محور است. وی 

ارتباط و تعامل پلیس با مراکز علمی را در پیشبرد اهداف مأموریتی مهم ارزیابی کرد. 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان با بیان اینکه امروز نیروی انتظامی در 
حوزه های علمی صاحب نظر است، تاکید کرد: رویکرد پلیس در ارتقاء امنیت علم محور 
است. رئیس دفتر تحقیقات کاربردی فرماندهی انتظامی استان سرهنگ"مهرداد حاجی 
زاده"نیز بر لزوم برگزاری کارگاه های آموزشی در فرماندهی انتظامی استان قم تاکید کرد 

و آن را ارتقاء امنیت جامعه ضروری دانست.
 سرهنگ حاجی زاده با بیان اینکه پلیس طی چند سال گذشته توانسته در سطح 
بالایی اعتماد مردم را جلب کند، افزود: همکاری و تعامل مردم با پلیس باعث شده امنیت 

در یک فضا و بستر خوبی شکل بگیرد. 

افشای راز جنایت بازار آهن مکان

 قتل به خاطر طلب ۵۰۰ هزار تومانی
دو کارگر افغان که به خاطر طلب 500 هزار تومانی هموطن خود را به قتل رسانده بودند، 

پس از دستگیری به قتل اعتراف کردند. 
 به گزارش مهر، 9اردیبهشت ماه وقوع یک فقره فوت مشکوک از طریق بیمارستان 
شهدای هفتم تیر به کلانتری 168 سیزده آبان اعلام شد. با حضور مأمورین در بیمارستان 
و انجام تحقیقات اولیه مشخص شد که جوانی افاغنه به نام "صابر . ن" )23 ساله( بر اثر 

جراحت شدید ناشی از اصابت جسم تیز ) چاقو ( فوت کرده است.
تحقیقات اولیه 

تحقیقات در خصوص نحوه فوت صابر در دستور کار تیم تجسس ویژه کلانتری 168 قرار 
گرفت و مأمورین از طریق صاحبکار متوفی ) مقتول ( که وی را به بیمارستان انتقال داده 
بود اطلاع پیدا کردند که متوفی با دو برادر افاغنه بنام همایون )24 ساله( و محمد )22 ساله( 

درگیر و توسط آنها مورد اصابت چاقو قرار گرفته است.
دستگیری متهمین 

با شناسایی محل کار دو متهم )محل جنایت( در فاز ششم منطقه بازار آهن مکان، 
مأمورین به این محل مراجعه و در حالیکه دو برادر قصد متواری شدن داشتند، هر دو نفر 

آنها را در دو عملیات جداگانه دستگیر و به کلانتری منتقل کردند.
پرونده در اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "قتل عمـد" و به دستور سرپرست دادسرای عمومی 
و انقلاب شهرری، پرونده جهت رسیدگی در اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفت.
اعتراف به جنایت 

دو برادر پس از انتقال به اداره دهم صراحتا به درگیری منجر به جنایت و قتل صابر اعتراف 
کرده و انگیزه خود از درگیری را، طلب 500 هزار تومانی از مقتول اعلام کردند. متهمین در 
اعترافات خود عنوان کردند: ما دو نفر از صابر مبلغ 500 هزار تومان طلب داشتیم اما او پس 
از گذشت مدتی عنوان کرد که قصد بازپس دادن طلب ما را ندارد تا اینکه 9 اردیبهشت 
ماه تصمیم گرفتیم تا به هر شکل ممکن پول خود را از صابر بگیریم اما او عنوان کرد که 
پولی از وی طلب نداریم ! که درگیری شروع شد ؛ ناگهان همایون با چاقو دو ضربه به شکم 
صابر زد و او روی زمین افتاد؛ سایر کارگران افاغنه که شاهد درگیری بودند بلافاصله با آقای 
... )صاحبکار متهمین و مقتول( تماس گرفتند و او نیز پس از آمدن، صابر را به بیمارستان 
منتقل کرد. سرهنگ کارآگاه آریا حاجی زاده، معاون مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی 
تهران بزرگ، با اعلام این خبر به خبرنگار مهر گفت: با اعتراف صریح متهمین به ارتکاب 
جنایت و جهت انجام تحقیقات تکمیلی ، هر دو متهم با قرار بازداشت موقت در اختیار اداره 

دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفتند.

شوخی نابجای دوست قدیمی دردسرساز شد

رئیس پلیس فتا ایلام از دستگیری عامل شوخی نابجای دوست قدیمی در فضای سایبر 
خبر داد. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران  جوان ، سرگرد علی کسانی  گفت: فردی با مراجعه به این 
پلیس و بیان اینکه فردی با هویت نامعلوم از طریق شبکه اجتماعی تلگرم اقدام به ایجاد 
مزاحمت اینترنتی برای وی  کرده است ،مراتب در دستور کار کارشناسان این پلیس قرار 
گرفت.وی خاطر نشان کرد: کارشناسان پلیس فتا پس از بررسی های لازم و تحقیقات فنی 
صورت گرفته توانستند عامل اصلی ایجاد مزاحمت را شناسایی  و در اقدامی غافلگیرانه 
دستگیر کنند.متهم پس از رویارویی با شواهد فنی به بزه خود اعتراف و انگیزه خود را ایجاد 
مزاحمت اینترنتی علیه شاکی  در ابتدا یک مزاح دوستانه بیان کرد. متهم در ادامه گفت: 
من با شاکیه رابطه دوستانه ای داشتم و  به همین دلیل به خاطر سرگرمی اقدام به  انتشار 
تصویر  قدیمی از  شاکی که در اختیار بنده بود نمودم و جملاتی ناشایستی  که به همراه 
تصویر آمده بود  سعی کردم با دوست خود به صورت ناشناس مزاح کنم.سرگرد کسانی 
به کلیه شهروندان عزیز استان توصیه نمود:از هرگونه ایجاد مزاحت تحت عنوان  مزاح و 
سرگرمی  در فضای سایبر بپرهیزند.وی گفت:افرادی که در فضای سایبر  به خصوص شبکه 
های اجتماعی اقدام به ایجاد مزاحمت  برای  افراد مختلف تحت عنوان سرگرمی نموده  

باید توجه داشته باشند که قانون با این دسته افراد به صورت قاطع برخورد خواهد  کرد.

در خانه، سر کار یا حتی داخل ماشین یا مترو، 
آنقدر احساس بدبختی، پوچی و بی هدفی می کند 
که تمام امور روزمره زندگی برایش سخت و طاقت 
فرسا شده، خودش خبر ندارد اما تهدید خاموشی به نام 

»افسردگی« بر زندگی اش سایه انداخته است. 
اکرم یکی از میلیون ها آدمی در کشور است که 
به یك اختلال روان مبتلا شده، اختلالی که تقریبا 
از هر چهار نفر در کشور، یك نفر مبتلا به آن است.

روند ابتلا به اختلالات روان در کشور، قابل ملاحظه 
است، براساس آخرین پیمایش ملی کشور)89 تا 90(، 
آمارها در گروه سنی 14 تا 65 سال نشان می دهد که 
23.6 درصد مردم از یك اختلال روان رنج می برند، 
رقمی که به گفته صاحبنظران رشته روانشناسی، بسیار 
بالا و قابل ملاحظه است.هر از چند گاهی آمار جسته 
و گریخته ای نیز در رابطه با اختلالات روان در رسانه 
های مختلف منتشر می شود، از آن جمله که اخیرا 
اعلام شد بیش از 30 درصد مردم تهران مبتلا به 
اختلالات روان هستند، یا اینکه میزان شیوع اختلالات 
روان در افراد از کارافتاده 43.18 است.اما آنچه موجب 
نگرانی دست اندرکاران حوزه سلامت روان شده آن 
است که به نظر می رسد روند ابتلا به اختلالات روان 
در کشور روند صعودی دارد، بطور مثال بر اساس آمار 
سال 78 - سال اول مطالعه سلامت روان -، 21 درصد 
افراد 15 سال به بالا دارای علائم اختلالات روان بودند 

که این رقم در سال 93 به 23.44 درصد رسید.
این آمار و ارقام بهانه ای شد تا خبرنگار ایرنا در گفت 
وگویی با دکتر عباسعلی الهیاری رئیس سازمان نظام 
روانشناسی، ریشه افزایش بیماری های روان در جامعه 

و راه های مقابله با آن را جویا شود.
آیا آمار اختلالات روان در کشور 

افزایش یافته است؟
کشور،  در  روان  اختلالات  شیوع  میزان  درمورد 
شناسی  روش  لحاظ  از  کاملا  که  جامعی  تحقیق 
علمی قابل دفاع بوده و میزان دقیق را برآورد کند، در 
کشور وجود ندارد، البته تحقیقات جسته و گریخته 
ای مانند پایان نامه های دانشجویی یا از سوی برخی 
مسئولان و دستگاه ها، صورت گرفته که آمارها به 
همین علت متغیر و از 22 تا 33 درصد در کشور اعلام 

شده است. 
بنابراین اگر می خواهیم میزان شیوع اختلالات روان 
در کشور را بصورت دقیق به دست آوریم، باید یك 
تحقیق و طرح جامعی در سراسر کشور انجام شود. 
اما در تصدیق این موضوع که در دهه اخیر، اختلالات 
روحی و روانی و ناهنجاری های روحی و اجتماعی 
افزایش یافته، تردیدی نیست.بنابراین اگر بپذیریم در 
این دهه آمار مختلف میزان شیوع اختلالات روان در 
کشور از 13 تا 33 درصد بوده همه این ارقام، آمار قابل 

توجهی است و باید به این نیاز پاسخ دهیم.
 دلایل افزایش اختلالات روان

 در برهه کنونی چیست؟
افزایش اختلالات روان در شرایط کنونی  دلایل 
متعدد است که یکی از دلایل آن می تواند اثرات ناشی 
از جنگ، تحریم ها، شبکه های خارجی، بیکاری، 
معضلات اجتماعی و گذار جامعه از توسعه نیافتگی به 

سوی توسعه باشد که تمام این پدیده ها روی وضعیت 
روحی و روانی جامعه اثر دارد. 

راهکار کنترل روند صعودی اختلالات روحی 
و روانی در کشور چیست؟

برای کاهش اختلالات روان در کشور باید به چند 
نکته توجه کرد، اول آنکه رویکرد مردم و نظام سلامت 
کشور به اختلالات روان باید تغییر کند. سلامت از نظر 
مردم به لحاظ مفهومی بیشتر معطوف به جسم است. 
متاسفانه نگرش غلطی در وزارت بهداشت وجود دارد 
که از گذشته گفته اند متولی سلامت از تولد تا مرگ، 
وزارت بهداشت است و جامعه بیشتر به سلامت از جنبه 
پزشکی و جسمانی می نگرند.نوع نگاه شهروندان برای 
کودکانشان نیز مراقبت از جسم و فرستادن او به انواع 
کلاس های ورزشی و بدنسازی است اما به اینکه فکر 
کودك منطقی هست یا نه و همچنین روابط اجتماعی، 
احساسات، عواطف و تحلیل کودك کمتر توجه می شود.

اکنون در کشورهای توسعه یافته گفته می شود از 
صددرصد مفهوم سلامت فقط 20 درصد آن جسمانی 
است و 80 درصد آن اجتماعی، روانی و معنوی است. 
سلامت روانی یعنی »سلامت عواطف، افکار، احساسات 
و رفتار انسان« و سلامت اجتماعی نیز به ارتباطات 
اجتماعی و مشارکت اجتماعی و مسائلی مانند تحمل 
و بردباری اجتماعی بازمی گردد که متاسفانه در کشور 
تحمل و بردباری اجتماعی روز به روز در حال افت 
خلاءهای  به  مربوط  بیشتر  معنوی  است.سلامت 
معنوی و ایمان و اعتقادات ماورایی انسان است که اینها 

روی سلامت انسان بسیار تاثیرگذار هستند.
نتیجه رویکرد اشتباه ما در بی توجهی به 

سلامت روان چیست؟ 
با این نگاه اشتباهی که در سلامت داشته و آن را 
فقط منحصر به سلامت جسمانی می بینیم، کارگزار 
آن را نیز پزشك می دانیم و بیشتر به پزشکی توجه 
می کنیم و از سلامت روان غافل می شویم.متاسفانه 
بودجه های سلامت نیز با این نگاه توزیع می شود. 
بیشترین بودجه سلامت را برای جسم و جراحی و دارو 
مصرف می کنیم، درحالیکه در دنیا به همین نسبت 

که طبق الگوی سلامت - مبنی بر اینکه 20 درصد 
سلامت مربوط به بعد جسمانی و 80 درصد مربوط 
به ابعاد روانی است -، 80 درصد بودجه سلامت نیز 
برای سلامت اجتماعی، معنوی و روانی مردم مصرف 
می شود.این در حالیست که در کشور، اکنون فقط سه 
درصد از بودجه سلامت برای 80 درصد سلامت )که 
مربوط به سلامت روانی، اجتماعی و معنوی است( به 
مردم اختصاص می یابد. در حالیکه طبق تحقیقات 
بیمه ای و تبلیغاتی ما در کشوری مانند فرانسه 78 
روانی،  سلامت  برای  آن  سلامت  بودجه  از  درصد 
اجتماعی و معنوی و کمتر از 16 درصد بودجه آنها به 

سلامت جسمانی اختصاص می یابد.
 بی توجهی به سلامت روان 
آیا بر جسم هم تاثیر دارد؟

بسیاری از بیماری های جسمانی، ناشی از سلامت 
روان ما است. اکنون بسیاری از سکته های قلبی و 
عروقی و بیماری های زخم معده و دردهای عضلانی 
اسکلتی و بیماری های پوستی تحت تاثیر بیماری 
های عصبی دیگر افزایش پیدا یافته است. بسیاری از 
مبتلایان این بیماری ها، هنگامی که به پزشك مراجعه 
تشخیص  را عصبی  آنان  بیماری  پزشك  می کنند، 
می دهد که اصطلاحا به آنها بیماری های »روان تنی« 
می گوییم که ریشه آن روانشناختی است.بطور مثال 
فردی 25 ساله را در نظر بگیرید که زخم معده دارد و 
دارو هم مصرف کرده و خوب نشده، چون به او استرس 
وارد می شود. دارو می خورد و زخم قبلی خوب می شود 
اما چون استرس دارد زخم جدید ایجاد می شود.در دنیا 
برای درمان یك بیماری بصورت تیمی فعالیت می کنند، 
یعنی برای درمان یك بیماری، پزشك در کنار روانپزشك 
و مددکار اجتماعی کار می کند تا بیمار دارو مصرف 
کند، زخم خوب شود و چرخه استرس نیز شکسته 

شود و بیماری بهبود یابد.
 چگونه سلامت روان مردم را ارتقا دهیم؟

یکی از راه های ارتقای سلامت روان در جامعه، 
استفاده از روش علمی تقویت کارگزار سلامت روان 
گرفتن  نظر  در  با  البته  مشاور  و  روانشناس  یعنی 

مسائل فرهنگی و اجتماعی هر جامعه ای است.مردم 
کشور متاسفانه فکر می کنند مراجعه به روانشناس 
یا مشاور به معنی بیماری است. یعنی اینکه ما بیمار 
هستیم، پس بهتر است نرویم درحالیکه اکنون در دنیا 
همانگونه که می گویند پزشك خانوادگی ما فلان آقای 
دکتر و متخصص هست، همانگونه با افتخار می گویند 

روانشناس خانوادگی ما آن پروفسور است.
چون اکنون روانشناسی فقط در خدمت بیماری 
نیست بلکه برای حفظ و ارتقای وضعیت سلامت روان 
به کار گرفته می شود. اگر فردی کودکش نمرات درس 
هایش 20 باشد و می خواهد این وضعیت حفظ شود 
این کودك باید تحت نظر »روانشناس یادگیری« باشد. 
این به معنای بیمار بودن کودك نیست. پزشك جراحی 
که جراحی های حساسی انجام می دهد برای گذراندن 
دوره آرامش روانی و تنش زدایی به روانشناس مراجعه 
می کند تا در آن شرایط حساس جراحی، خود را 

کنترل کرده و بیشترین اثر را داشته باشد. 
 مراجعه نکردن مردم به روانشناس چه عواقبی دارد؟

مراجعه نکردن مردم به روانشناس علاوه بر تشدید 
جسمی موجب  های  بیماری  بروز  و  روان  بیماری 
بروز یك آسیب اجتماعی دیگر می شود. هنگامی که 
به کارگزار روان و متخصص سلامت روان مورد نیاز 
مردم توجهی نمی شود، شهروندان برای حل مشکلش 
به عرفان های کاذب رو می آورد و نزد دعا نویس و 
رمال می رود. بنابراین اگر شهروندی در بعد اجتماعی، 
او  برای  باید  باشد،  داشته  مشکل  روانی  و  معنوی 
فرهنگسازی کنیم که به روانپزشك و مشاور مراجعه 
کند و نقش رسانه ها در این بین خیلی اهمیت دارد. 
افراد دارای مشکل روان باید به روانشناس، روان درمان 
یا مشاور دارای مجوز از نهادهای رسمی مانند سازمان 
نظام روانشناسی مراجعه کنند.اگر فرهنگ مراجعه به 
روانشناس و مشاور در جامعه تقویت نشود، شهروند به 
پدیده هایی مانند رمالی، انرژی درمانی و عرفان های 
کاذب رو می آورد که در آنها هم مردم پول می دهند، 
هم خوب نمی شوند و هم مشکلات امنیتی برای کشور 
ایجاد می شود مانند این است که اگر من تشنه باشم 

و آب تمیز و گوارا در دسترس باشد آن را مصرف 
می کنم اما اگر آب تمیزی نباشد آب گل آلود مصرف 

می کنم.
روانشناسی ریشه در غرب دارد

 یا فرهنگ اسلامی؟
تنها راه پاسخگویی به نیاز روحی و روانی مردم، 
تقویت روانشناسی، مشاوره و روان درمانی علمی با 
رویکرد اعتقاد به ارزش های فرهنگی و اسلامی جامعه 
است. متاسفانه این وضعیت کمرنگ است. نهادها 
و  می کوبند  را  روانشناسی  که  داریم  افرادی  و 
روانشناسی را علم غربی می دانند، درحالیکه ریشه 
روانشناسی در منابع اسلامی است. نخستین جرقه 
های علم روانشناسی در آرای دانشمندان و فیلسوفان 
اسلامی دیده می شود اما در این موارد کمتر کار کرده 

ایم یا کار نکرده ایم. 
برای ارتقای سلامت روان

 مردم مسئولند یا نظام سلامت؟
برای اینکه به بهداشت و سلامت روان خود توجه 
کنیم، غیر از اینکه مسئولان باید برنامه ریزی ها را 
تغییر دهند، شهروندان نیز باید در نگرش خود به 
شهروندان  معتقدم  کنند.  تجدیدنظر  روانشناسی 
همانگونه که برای جسمشان اهمیت قائل هستند، 
باید به همان اندازه حتی بیشتر برای سلامت روان، 
عواطف و افکارشان احترام قائل باشند و به محض 
اینکه احساس می کنند یك ناراحتی، خلاء و ناهنجاری 
دارند، به متخصص روانشناسی مراجعه کنند. اکنون 
روانشناسان در سراسر کشور این رفتارها را آموزش 

می دهند. 
برای  که  زندگی می کنیم  در کشوری  متاسفانه 
آموزش  رایانه  یا  آشپزی  مانند  چیزها  از  بسیاری 
می بینیم، درحالیکه برای مسائل مهم زندگی مانند 
مهارت فرزند پروری، کسی به ما آموزش نمی دهد.

بطور مثال در ایران زنی بچه دار می شود بدون آنکه 
دوره آن را دیده باشد و فکر می کند بچه داری، فرآینده 
ساده و معمولی است، درحالیکه یك دوره تخصصی 
بوده و باید دوره آن را آموزش ببیند.همچنین آموزش 
مهارت های مقابله با بحران ضروریست، هر کدام از ما 
در زندگی بحران هایی داریم اما چگونه بحران ها را 
حل می کنیم. آیا دوره آموزشی آن را فراگرفته ایم یا 
نه. مردم هیچ جا نه در مدرسه و نه در دانشگاه مهارت 
های تفکر منطقی، مهارت های ارتباط متقابل و خیلی 
دیگر از مهارت هایی را که در زندگی برای امورات 

روزمره ما واجب و لازم هست، آموزش نمی بینند.
 آیا می توان مهارت های روانشناسی را

 از روی کتاب یا اینترنت فرا گرفت؟
روان  و سلامت  روانی  بهداشت  به  بخواهیم  اگر 
مطلوب برسیم، حتما باید به صورت حضوری مهارت 
های روانشناسی را یاد بگیریم تا مشکلات را حل کنیم. 
همانگونه که برای رانندگی به آموزش های عملی نیاز 
است، برای فراگیری مهارت های مقابله با بحران یا 
تفکر منطقی، کتاب خواندن، اینترنت و حضور در یك 
سخنرانی روانشناسی کارساز نیست، بلکه حتما باید 
یك دوره تخصصی با حضور متخصص برای آن برگزار 

شود. 

زندگی سخت با اختلال روان، علت کجاست؟ 

 پیرمرد فقط پایش شکسته بود، مثل همه آدم های حادثه دیده به پزشک مراجعه کرد، اما 
پزشک به  اشتباه پای راستش را به  جای پای چپش شکافت و جراحی کرد؛ پیرمرد از جراحی 

پا جان سالم به در نبُرد و به  خاطر شکستگی پا فوت کرد. 
به گزارش فارس؛ این داستان در نگاه اول طنز به نظر می  رسد، آن هم طنزی خنده دار 
و شاید باور نکردی، اینکه پایتان بشکند و به خاطر شکستگی پا و یک جراحی ساده  دیگر 

هیچ وقت خانواده تان را نبینید واقعه ای عجیب و دردناک است.
این حکایت تلخ و باورنکردنی از زندگی پیرمردی 74 ساله است که برای شکستگی پای 
خود به یک بیمارستان دولتی مراجعه می کند و پزشک بدون توجه به عکس رادیولوژی و 
مدارک پزشکی این بیمار، دست به جراحی اشتباهی پای راست به جای پای چپ می زند و 

مهم تر آنکه پیرمرد بعد از همین عمل اشتباهی جان خود را از دست می دهد.
بگذریم از اینکه این بیمارستان دولتی اراک از قدمت بسیاری برخوردار است و وضعیت 

خوبی از لحاظ محیطی و عمومی نیز ندارد.
در سال گذشته حجم بالایی از تخلفات در حوزه پزشکی را شاهد بودیم، تخلفاتی که بهای 
آن گاه با جان مردم پرداخت می شد. از بخیه های صدرا گرفته تا مادر سوخته در اتاق عمل و 

نوزادی که به خاطر جا به جایی کپسول اکسیژن جانش را از دست داد.
شاید صحبت از مرگ یک نفر در بین باشد و بگویید این همه کار خوب در حوزه درمان 
انجام شده حالا چند نفر هم بر اثر اشتباه جانشان را از دست داده اند! اما باید به این نکته توجه 
داشت که این ها همه  عزیزان یک خانواده بودند و در پی این حوادث خانواده های بسیاری 
داغدار و عزادار شدند، آن هم به خاطر سهل انگاری و اشتباهی که با نظارت وزارت بهداشت و 

توجه به بیشتر به کیفیت خدمات و نه کمیت، قابل پیشگیری بود.
اما رئیس مرکز آموزشی درمانی حضرت ولی عصر )عج( اراک با اشاره به حادثه رخ داده 
در این بیمارستان دولتی گفت: در پی قصور پزشکی در این مرکز درمانی، با تفویض اختیار 
از سوی رییس دانشگاه علوم پزشکی اراک، پزشک خاطی تا اطلاع ثانوی از هرگونه فعالیت 

پزشکی منع و از لیست پزشکان این مرکز حذف شد.
سید محمد جمالیان افزود: علیرغم اینکه شکایتی از سوی خانواده متوفی علیه کادر درمانی 
صورت نگرفته است، به جهت رعایت حقوق مراجعین و شهروندان، پرونده پزشک خاطی 
برای بررسی و اعلام نظر در خصوص قصور صورت گرفته و برخورد قانونی به مراجع قانونی 

ارجاع شده است. 
وی ضمن تسلیت به خانواده متوفی و عذرخواهی از اشتباه پزشکی رخ داده، اظهار داشت: 
علیرغم گذشت خانواده متوفی از شکایت در خصوص این پرونده، این قصور از سوی مسئولین 
دانشگاه علوم پزشکی اراک و تیم مدیریتی این مرکز پیگیری خواهد شد و به محض بررسی 
در مراجع ذیصلاح و اعلام نظر قطعی، مراتب به اطلاع خانواده متوفی و عموم هم وطنان 

عزیز خواهد رسید.
رئیس مرکز آموزشی درمانی حضرت ولی عصر )عج( اراک بیان کرد: اگر بیمار و همراهان به 
هر دلیل از شکایت خودداری نمایند، تیم مدیریتی تمامی مراکز و بیمارستان ها، در کمیته های 
متفاوت نظیر کمیته مرگ ومیر و کمیته حاکمیت بالینی، پرونده های پزشکی را بررسی و در 
صورت محرز شدن یا احتمال قصور پزشکی به عنوان مدعی العموم به مراجع ذیصلاح اعلام 

می کند.

عامل چهاره فقره کلاهبرداری اینترنتی از افراد سالخورده و بی سواد در شهرستان تربت 
جام توسط پلیس فتا خراسان رضوی شناسایی و دستگیر شد.

فرمانده انتظامی شهرستان تربت جام با اعلام این خبر گفت: با دریافت مرجوعه قضایی 
از چند شهروند مبنی بر کلاهبرداری از آنها توسط مردی جوان در هنگام برداشت وجه از 
دستگاه عابر بانک موضوع در دستور کار تیمی از کارشناسان پلیس فتا این فرماندهی قرار 

گرفت. 
سرهنگ محمد یزدانی افزود: در بررسی اظهارات شاکیان پرونده که اکثراً سالخورده و 
بیسواد هستند مشخص شد که مردی جوان با پرسه زنی در اطراف دستگاه های خودپرداز 
از عدم آشنایی و بی سوادی طعمه های خود سوء استفاده کرده و هنگام درخواست برای 

پرداخت وجه با ایجاد رمز دوم از آنها به صورت سریالی کلاهبرداری کرده است. 
وی تصریح کرد: کارشناسان پلیس فتا با یک سری تحقیقات گسترده فنی عامل 

برداشت های غیرمجاز را که به شهر مشهد متواری شده بود را شناسایی و با نیابت قضایی 
دستگیر کردند. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران  جوان ،سرهنگ یزدانی اظهار داشت: متهم 37 ساله که به 
تازگی از زندان رها شده است در بازجویی های به عمل آمده به 14 فقره کلاهبرداری از 
افراد سالخورده و بی سواد هنگام برداشت وجه از دستگاه های خودپرداز با ایجاد رمز دوم 
و خریدهای اینترنتی که عموما شارژ تلفن همراه و فروش آنها زیر قیمت بازار اعتراف کرد. 
 فرمانده انتظامی شهرستان تربت جام با اشاره به معرفی متهم به دادسرا خاطر نشان 
کرد: مشکلاتی که شاکیان این پرونده تجربه کردند ناشی از سهل انگاری خودشان نسبت 
به حفظ امنیت و اعتماد بی جا به افراد غریبه بوده است لذا شهروندان می بایست برای 
پیشگیری از سواستفاده از هر گونه اعتماد بیجا به افراد غیر پرهیز و به صورت دوره ای رمز 

خود را تغییر دهید.

فرمانده انتظامی شهرستان ملارد از انهدام باند سارقان حرفه ای و کشف 42 فقره انواع 
سرقت خبر داد. 

سرهنگ برزو همتی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت: در پی وقوع 
چند فقره سرقت منزل و مغازه در شهرستان ملارد، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران 

پلیس آگاهی قرار گرفت. 
همتی ادامه داد: کارآگاهان تیم مبارزه با سرقت پلیس آگاهی حین گشت زنی در 
شهرستان ملارد متوجه یک دستگاه خودرو پراید شدند که پس از استعلام خودرو از مرکز 

پیام، مشخص شد که خودرو دارای سابقه سرقت است. 

فرمانده انتظامی شهرستان ملارد، تصریح کرد: با تعقیب نامحسوس خودرو، مخفیگاه 
متهمان، شناسایی و در عملیاتی ضربتی خودرو، توقیف شد و سه نفر از متهمان، دستگیر و 

به پلیس آگاهی منتقل شدند. 
سرهنگ همتی افزود: با دستگیری متهمان، مشخص شد آنها با همکاری دو نفر دیگر اقدام 
به سرقت می کردند که در عملیاتی، آنها نیز در شهرستان ملارد دستگیر و در بازرسی از 
مخفیگاهشان، اموال سرقتی کشف شد.  فرمانده انتظامی شهرستان ملارد،  خاطر نشان کرد: 
متهمان سابقه دار در بازجویی های پلیس، به 42 فقره انواع سرقت اعتراف کردند و پس از 

تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی تحویل داده شدند.

عجیب ترین قصور پزشکی 

پزشک پای راست را به  جای پای چپ عمل کرد

فرمانده انتظامی شهرستان تربت جام :

عامل کلاهبرداری از افراد سالخورده دستگیر شد

کشف 42 فقره سرقت از باند سارقان در "ملارد" 
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حجت الاسلام  
سیدحسین موجانی*

رئیس کل دادگستری استان فارس از دستگیری 58 نفر از 
عاملان درگیری در شهرستان ممسنی خبرداد و گفت: دستور 
قضایی لازم در راستای برخورد قاطع با عاملان درگیری در 

جریان برگزاری دور دوم انتخابات صادر شده است. 
به گزارش دریافتی ایرنا به نقل روابط عمومی دادگستری 
فارس ، علی القاصی در این رابطه اظهارداشت : پس از 
حوادث روز جمعه 58 نفر در شهرستان ممسنی با اتهامات 
مختلف از جمله اخلال در نظم و امنیت ، تخریب ، تبلیغات 
غیر مجاز و اقدام به تیراندازی دستگیر و به مقامات قضایی 

تحویل شدند. 
تیراندازی یك  به  اقدام  وی گفت: متأسفانه در جریان 
نفر به سمت رأی دهندگان در شهرستان ممسنی شش 
نفر مجروح شدند که پس از انتقال به مراکز درمانی حال 
مجروحان مساعد گزارش شده است. رئیس شورای قضایی 

استان فارس از صدور دستورات قضایی جهت دستگیری 
سریع و برخورد قانونی و قاطع در شعبه ویژه رسیدگی به 
جرائم و تخلفات انتخاباتی خبر داد و تأکید کرد: این حادثه 
بلافاصله با پیگیری نماینده دادگستری استان و نیروهای 
انتظامی و امنیتی حاضر در حوزه انتخابیه ممسنی کنترل 
و به روند برگزاری انتخابات در این شهرستان لطمه ای وارد 

نشد . 
القاصی با بیان اینکه به جز واقعه تیراندازی در ممسنی 
انتخابات در سایر حوزه های انتخابیه از جمله در شیراز در 
برگزار  مردم  پرشور  با حضور  و  کامل  آرامش و سلامت 
شد تاکید کرد: در نتیجه تعامل و همکاری متقابل عوامل 
و  جرائم  از  پیشگیری  ستاد  با  امنیتی  نظارتی،  اجرایی، 
تخلفات انتخاباتی همه عوامل دست اندرکار برگزاری در 
نهایت استقلال به برگزاری انتخابات قانون مند در استان 

کمك کردند. 
وی همچنین از اراده و جدیت دستگاه قضایی در خصوص 
مجازات همه عوامل نا امنی و متخلفان انتخابات در مرحله اول 
و دوم خبر داد و تصریح کرد: فرایند قانونی رسیدگی به جرائم 
و تخلفات گزارش شده از سوی نهاد های انتظامی و امنیتی 
در سریع ترین زمان انجام و نتیجه برخورد های قانونی اطلاع 

رسانی خواهد شد. 
همچنین رهام پیکری فرماندار شهرستان ممسنی از غیر 
امنیتی بودن تیر اندازی در این شهرستان در روز جمعه خبر 
داد و اظهار داشت : 25 نفر در درگیری روز جمعه دستگیر 
شدند و مجروحان نیز به بیمارستان این شهر منتقل شدند . 
پیکری اضافه کرد : این درگیری بین شماری از هواداران 
رخ داد و موضوع امنیتی نبوده است . ممسنی به مرکزیت 

نورآباد در 158کیلومتری غرب شیراز قرار دارد.

رئیس کل دادگستری استان فارس  خبرداد:

بازداشت ۵8 عامل درگیری در ممسنی 



نقش خانواده در پیشگیري از اعتیاد 
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خبـــر

نامه محمد جواد ظریف وزیر خارجه کشورمان به بان کی مون برای میانجیگری در زمینه 
حکم دادگاه آمریکا علیه دارایی ها ایران که از آن به عنوان نقض حقوق بین الملل و ساختار 
جعلی شبه حقوقی یاد شده، بسرعت مورد استقبال سازمان ملل قرار گرفت و یکی از مقامات 
امریکایی نیز اعلام کرد که دو کشور مذاکرات مستقیم دارند و می توانند مساله را حل کنند.

دیوان عالی آمریکا اول اردیبهشت در یك اقدام غیر مسوولانه و خارج از عرف حقوق 
بین المللی حکم داد که 2 میلیارد دلار از دارایی های مسدود شده ایران در این کشور به 
خانواده های قربانیان آمریکایی در بمب گذاری های سال 1983 در مقر تفنگداران دریایی 
ایالات متحده و سربازان فرانسوی در بیروت، پایتخت لبنان پرداخت شود. در پی این دست 
اندازی به اموال ایران، محمد جواد ظریف روز پنجشنبه گذشته برای واداشتن امریکا در آزاد 
کردن دارایی های مسدود شده ایران، نامه ای خطاب به بان کی مون نوشت که غلامعلی 
خوشرو سفیر و نماینده دائم ایران نزد سازمان ملل متحد این نامه را تسلیم دبیر کل سازمان 
ملل کرد. وزیر خارجه کشورمان به بان کی مون اعلام کرد که لطفا دستور فرمایید این نامه 
در دستور کار مجمع عمومی ملل متحد ذیل عنوان حکومت قانون در سطوح ملی و بین 

المللی »و نیز شورای امنیت منتشر شود.
این نامه از دو منظر داخلی و خارجی قابل بررسی است و رسانه های دنیا بلافاصله 
متن نامه ظریف به بان کی مون را منتشر کردند و رسانه های داخلی نیز بسرعت با انتشار 
متن نامه واکنش ها را مورد بررسی قرار دادند. بان کی مون دبیر کل سامان ملل در پی 
دریافت این نامه از میانجیگری برای حل و فصل در زمینه اختلافات بوجود آمده بین ایران 
و آمریکا اعلام آمادگی کرد. استفان دوجاریك، سخنگوی دبیرکل سازمان ملل، روز جمعه 
)دهم اردیبهشت( گفت«: در مواردی که هر دو کشور درخواست کنند، دفاتر میانجی گری 
و حل اختلاف زیر نظر دبیرکل سازمان ملل، آماده کمك و میانجیگری برای حل اختلاف ها 
میان دول هستند. واکنش های رسمی و غیر رسمی آمریکایی ها به نامه دیپلماتیك رئیس 
دستگاه دیپلماسی ایران مبنی بر این که نیازی به پا درمیانی سازمان ملل نیست، می تواند 
بیانگر این باشد که اول روش و حرکت دیپلماتیك تهران با نگارش این نامه درست و اصولی 

بوده و علاوه بر این که می توان با استفاده از ساز و کار حقوق بین الملل مساله را حل کرد 
بلکه نشان می دهد که دولت تهران پایبند به قوانین بین الملل بوده؛ نکته ای که در حکم 
صادره از سوی دولتمردان کاخ سفید و دادگاه آمریکا نقض شده است. به گفته ظریف، ایالات 
متحده آمریکا طی چند سال اخیر از طریق اجازه دادن و در واقع تحریك شکات خصوصی 
برای طرح دعوا در دادگاههای داخلی آمریکا علیه دولتهای خارجی، از جمله جمهوری 
اسلامی ایران، مستمرا نظم و حقوق بین الملل را به چالش کشیده و به مخاطره انداخته 
است. محاکمه های غیابی تشکیل شده، احکام مطلوب شاکیان بدون حضور خوانده صادر 
گردیده و ادعاهایی برای دست اندازی به دارایی های مردم ایران ارائه شده است. در همین 
راستا و در واکنش مقامات امریکایی، یك مقام بلندپایه امریکا که خواست نامش فاش نشود، 
به رویترز گفته است: »میان ما و ایران کانال مستقیمی برای مذاکره برقرار است و ما گفته ایم 
که آماده ایم بر سر تمامی مشکلات رایزنی کنیم.« اما مارك تونر، سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریکا، روز جمعه در واکنش به نامه وزیر امور خارجه ایران به دبیرکل سازمان ملل متحد 
مدعی شد که هم قوانین آمریکا و هم بررسی پرونده بانك مرکزی ایران در دادگاه های ایالات 
متحده با قوانین بین المللی منطبق است. این درحالی است که در نامه ظریف به بان کی 
مون تاکید شده است که روند رسیدگی شبه قضایی که به صدور این حکم انجامید در همه 
مراحل، جعلی و ساختگی بوده و از همه جهت، اعم از مستندات حقوقی، صلاحیت دادگاه، 
ماهیت، واقعیات و روند رسیدگی، در حکم استهزاء عدالت است. صدور این آراء به وضوح در 
حکم یك عمل متخلفانه بین المللی است و مسئولیت بین المللی دولت آمریکا را در پی دارد 
و لذا این دولت برای این اقدام مورد مؤاخذه قرار خواهد گرفت. از سوی دیگر بی توجهی به 
اصل مصونیت دولت ها در این حکم بیانگر این حقیقت است که دولت امریکا برغم علم به 
این اصل، تحت فشار برخی نیروهای افراطی دارای لابی های قدرت، به ناگزیر تن به این 
حکم داده است در حالی که اقای ظریف در نامه خود گوشزد کرده است که اصل مصونیت 
دولتها یکی از ستونهای اصلی نظم حقوقی بین المللی و حقوق آمره بین المللی است که 
از جمله اخیرا در قالب کنوانسیون ملل متحد در مورد مصونیت های قضایی دولتها و اموال 

آنها تدوین شده است. تفوق این اصل توسط جامعه جهانی، همه نظامهای حقوقی و دیوان 
دادگستری بین المللی مورد شناسایی قرار گرفته است. بجز »فعالیت های تجاری« که تنها 
استثنا بر این قاعده بشمار می آید، کلیه ادعاها علیه یك دولت دارای حاکمیت باید مطابق 
ساز و کارهای پیش بینی شده در توافقات دو یا چند جانبه مورد رسیدگی قرار گیرد یا به 
نحو مناسب از طریق محاکم صالحه بین المللی حل و فصل شوند. »از سوی دیگر از منظر 
داخلی، رسانه های کشورمان نیز با استقبال از این نامه به تحلیل آن پرداخته و واکنش های 
مقامات دو کشور را بازتاب داده اند. برخی تحلیلگران این نامه را با نامه برخی مقامات دولت 
پیشین مورد مقایسه قرار داده اند و اعلام کردند که نامه ظریف مبتنی بر اصول دیپلماتیك و 
حقوق بین المللی بوده و هم از این رو بلافاصله مقامات سازمان ملل و آمریکا به آن پاسخ داده 
اند. همچنین انچه که در این نامه مورد توجه قرار گرفته است، حفظ اقتدار و عزت کشور و 
بیان این که دولت جمهوری اسلامی پایبند به اصول و موازین بین المللی بوده و دولت امریکا 

نیز لازم است که به این اصول پایبند باشد و از دست اندازی به اموال و ثروت پرهیز کند. 
ظریف می گوید که موجب نگرانی شدید است که کنگره آمریکا، به همراه دیگر قوای 
این کشور، ظاهرا بر این باور است که می تواند به آسانی اصل بنیادین مصونیت دولت ها را از 
طریق تعلیق مصونیت دولت ها و حتی مصونیت بانك های مرکزی بطور یکجانبه و در تعارض 
کامل با تعهدات بین المللی آمریکا و به بهانه یك دکترین بی پایه حقوقی که مورد شناسایی 

جامعه بین المللی نیست، به چالش بکشد و نقض کند.
جمهوری اسلامی ایران آراء غیرقانونی دادگاه های آمریکا در این رابطه، از جمله رای 
مرتبط با مصادره حدود یك و هشت دهم میلیارد دلاردارایی بانك مرکزی ایران به نفع شاکیان 
خصوصی را مردود می داند. ایران، دولت آمریکا را مسئول این سرقت شرم آور که در پوشش 
یك حکم قضایی انجام شده، می داند و مصمم است از کلیه روش های قانونی برای اعاده 
اموال به سرقت رفته و بهره متعلقه از تاریخ انسداد آن توسط آمریکا اقدام نماید. در واقع این 
آمریکا است که از مدت ها قبل می بایست به خاطر سیاست های خصمانه همیشگی اش 

علیه مردم ایران غرامت بپردازد.«

 این روزها عراق روزهای خوبی را نمی گذراند. بعد از بحران 
اقتصادی و اجتماعی و امنیتی شدیدی که نزدیک به یک سال است 
بر این کشور حاکم شده، حالا بحران سیاسی نیز بر مشکلات عراق 
افزوده شده است. حیدر العبادی، نخست وزیر عراق وعده تشکیل 
دولت تکنوکرات به دور از سهم بندی های سیاسی و طایفه ای داده 
اما در این میان عده ای تلاش می کنند در کار او اخلال ایجاد کنند 
و تا امروز نیز اجازه نداده اند که دولت او در مجلس رای اعتماد 
بگیرد. یاران مقتدا صدر و نوری مالکی پیشتاز سنگ ندازهای تشکیل 
دولت جدید تکنوکرات حیدر العبادی هستند. آنها جلسات پارلمان 
را تعطیل کرده اند، در صحن علنی مجلس تحصن برگزار می کنند 
و اجازه نمی دهند جلسات عادی مجلس تشکیل شود و با سر دادن 
شعار و اخلال های مکرر نمی گذراند سلیم الجبوری، رئیس مجلس، 
جلسات مجلس را برگزار کند و حیدر العبادی به صحن علنی مجلس 

بیاید و برای دولت جدیدش رای اعتماد بگیرد.
جریان صدر و ائتلاف دولت قانون به رهبری نوری مالکی در حالی 
شعار لزوم تشکیل دولت تکنوکرات سر داده اند که علنا دنبال سهم 
خواهی از دولت هستند. مقتدا صدر که در ظاهر تظاهرات به سود 
ملت راه انداخته در خفا مقام ها و مسئولان سیاسی عراقی را تهدید 
می کند اگر سهم او را در دولت جدید ندهند آشوب به پا می کند و 
نمی گذارد روند سیاسی کشور پیش رود. حزب الدعوه شاخه نوری 
مالکی نیز که در مجلس ائتلاف دولت قانون را رهبری می کند نیز 
رسما اعلام کرده است اگر رای به برکناری حیدر العبادی داده شود، 
نوری مالکی نامزد این حزب برای نخست وزیری است. به این ترتیب 
کاملا روشن است که مالکی علیه وضع موجود و برای رسیدن به 
قدرت تلاش می کند. برای رسیدن به این هدف نیز از هیچ تلاشی 

فروگذار نمی کند و هیچ توجهی به مصالح هیچ کس ندارد.
روز شنبه طرفداران مقتدا صدر وارد مجلس عراق شدند و اقدام 
به اشغال منطقه سبز و پارلمان عراق کردند و حتی چند نفر از 
نمایندگان مجلس را کتک زدند. فرمانده عملیات بغداد حالت فوق 
العاده اعلام کرد و مجلس نیز که قصد برگزاری جلسه خود برای 
دادن رای اعتماد به وزرای جدید داشت جلسه خود را تا سه شنبه به 
تعویق انداخت. سازمان ملل نیز دفاتر خود را در بغداد بست و خانواده 
های نمایندگان نیز به بعضی سفارت خانه های موجود در منطقه 

سبز پناه برده اند.
انتظارات از ایران و امریکا

تمامی این اتفاقات در حالی می افتد که همیشه می گفتند که 
ایران و امریکا حرف اول و آخر را در عراق می زنند و امور را به طور 
غیرمستقیم با توافق یکدیگر در این کشور پیش می برند. عربستان 

رسما از عرصه سیاسی کنار گذاشته شده و غیر از مواقعی که اقدامات 
ایذایی انجام می دهد هیچ تاثیر خاصی برای عراق ندارد. برای بسیاری 
این سوال پیش آمده است که چرا ایران و ایالات متحده اقدامی در 

عراق انجام نمی دهند و با استفاده از نفوذ خود کاری نمی کنند که 
بحران جاری در عراق پایان یابد؟ شکی نیست اگر بحران داعش در 
عراق مهار شده و این شبکه تروریستی نتوانسته نه تنها پیشروی کند 

بلکه حتی روزبه روز مناطق بیشتری را از دست می دهد حضور موثر 
ایران در این کشور است که به قول معروف شاخ داعش را شکسته 
است. این که چرا نفوذ ایالات متحده در عراق موثر نیفتاده باید گفت 
که ایالات متحده چند سالی است که عرصه سیاسی عراق را رها کرده 
و تنها در این ماه های اخیر است که به عرصه سیاسی عراق بازگشته 
و می خواهد تحرکات تازه ای را آغاز کند. به عبارت دیگر گویا در 
ماه های اخیر است که ایالات متحده در سیاست های خود در عراق 
تجدید نظر کرده و به فکر بازگشت به عراق افتاده است. در این مدت 
و در غیاب ایالات متحده هژمونی و هماهنگی لازمی میان گروه های 
سیاسی با واشنگتن وجود نداشت که حالا انتظار داشته باشیم امریکا 

تاثیر لازم را بر روند سیاسی عراق بگذارد.
به  امور خارجه  وزارت  در  آگاه  منبع  نیز یک  ایران  مورد  در 
دیپلماسی ایرانی می گوید: »واقعیت این است که مالکی و مقتدا 
صدر در حال حاضر مطابق با دستورالعمل ایران عمل نمی کنند.« 
وی در تحلیل اوضاع جاری عراق می گوید: »مقتدا صدر و نوری 
مالکی مثل ماهی ای هستند که بعضی وقت ها از دست ایران لیز می 
خورند. واقعیت این است که این دو در حال حاضر بر خلاف بسیاری 
از گروه های شیعی مطابق با نقشه راه ایران بازی نمی کنند. در مقابل 
گروه هایی که قبلا هماهنگ با توصیه های ایران عمل نمی کردند 
در حال حاضر به توصیه های ما گوش می کنند و تلاش دارند فضا 

را آرام نگه دارند.«
به گزارش دیپلماسی ایرانی، وی درباره تحرکات عربستان نیز می 
گوید: »تا قبل از این که عربستان در عراق سفیر تعیین کند هیچ 
تحرکی در این کشور نداشت؛ اما از زمانی که سفیر تعیین کرده 
تحرکات تازه ای را در عراق آغاز کرده است. سفیر عربستان آن قدر 
در عراق فعال شده که حتی در جزئی ترین مسائل این کشور حضور 
دارد و در پایین ترین سطح امور فعال است. برای همین نباید تصور 
کرد که عربستان همانند سابق تحرکی در عراق ندارد. بلکه این بار 

نقشه های تازه ای کشیده است و می خواهد آنها را پیش ببرد.«
حالا اوضاع عراق بیش از پیش متشنج شده است. مقتدا صدر 
برای فرار رو به جلو و ایجاد هاله امن سیاسی برای خود، دست به 
آشوب زده و نوری مالکی نیز با تمام قوا تلاش دارد از این فضا بهره 
برداری کند و دوباره به قدرت بازگردد. به اعتقاد بسیاری از تحلیلگران 
و کارشناسان آینده روشنی در انتظار عراق نیست. منبع آگاه وزارت 
امور خارجه در این باره می گوید: »عراق روزهای سختی را پیش 
رو دارد و پیش بینی می شود اوضاع سیاسی بدتر از وضعیت فعلی 

بشود.«
علی موسوى خلخالی

انتخابات مجلس در دورم دوم نیز با پیروزی نسبی لیست امید 
به پایان رسید. لیست امید توانست از مجموع 68 کرسی باقی مانده 
حدود 40 کرسی را بدست آورد تا اکثریت مجلس دهم را متعلق 
به خود کند. اکنون می توان درباره آرایش سیاسی مجلس دهم و 
موضوع انتخاب ریاست مجلس صحبت کرد. کاظم جلالی که با آرای 
لیست امید وارد مجلس دهم شده اخیرا گفته قرار است موضوع 
ریاست مجلس میان آقای لاریجانی و عارف به صورت توافقی تصمیم 

گیری شود.
یک فعال سیاسی اصولگرا با اشاره به نتایج انتخابات مجلس در 
دور دوم گفت: »انگیزه اصولگرایان پیش از دور دوم انتخابات شکسته 
شده بود و اثر این شکستگی در مجلس نیز وجود خواهد داشت. با 
این حال من معتقدم اختلافات میان اصولگرایان مربوط به گذشته 
است و اختلافاتی که میان اعضای لیست امید شکل می گیرد مربوط 

به آینده است.«
دکتر حشمت الله فلاحت پیشه استاد دانشگاه و منتخب مردم 
اسلام آباد غرب در مجلس دهم در گفتگو با فرارو گفت: »باید دید 
گرایشی که کاندیداها برای خود عنوان کردند آیا ناشی از ریشه 
اصولگرایی یا اصلاح طبی آنها است یا بر اساس مقتضیات زمانی 
انتخابات چنین گرایشی را انتخاب کردند. لذا نوع تعریفی که بر این 
اساس شکل می گیرد در آرایش سیاسی مجلس آینده اثرگذار است. 
به طور مثال برخی افراد ممکن است گرایش سیاسی خود را پنهان 
کرده باشند تا شرایط رای آوری بیشتری پیدا کنند که در داخل 

مجلس دیگر این پنهان کاری ادامه نخواهد یافت.«
وی ادامه داد: »بر اساس آماری که منتشر شده است می توان 
گفت اکثریت ضعیفی به اصلاح طلبان و اقلیت قوی به اصولگرایان 
رسیده و مستقل ها بیش از 80 کرسی دارند که این موضوع نقش 
مستقل ها را مهم نشان می دهد؛ یعنی حتی اگر بپذیریم گرایشی 
که نمایندگان اصلاح طلب و اصولگرا برای خود عنوان کردند واقعی 
است، مستقلین کسانی خواهند بود که در مجلس آینده نقش مهم و 

موثری خواهند داشت.«
وی افزود: »کسانی که به عنوان مستقل رای آورده اند از این 
ویژگی برخوردارند که عقبه، پیشینه و سواد کارشناسی لازم را دارند 
و اگر بتوانند میان خود ساختار و سازمانی ایجاد کنند که تبدیل به 
یک فراکسیون تبدیل شوند آنگاه در کمیسیون ها می توانند صاحب 

نقش، تاثیر و مقام شوند.«
این استاد دانشگاه اظهار کرد: »منتهی یک واقعیتی وجود دارد 
که همان دولت است و لذا نوع رفتاری که در آینده دولت با مجلس 
خواهد داشت بر آرایش سیاسی مجلس اثر می گذارد؛ یعنی نوع 
رابطه ای که دولت مردان و به ویژه نمایندگان پارلمانی دولت با 
نمایندگان مجلس برقرار می کنند در رای آن دسته از نمایندگانی 
که شاید مقتضیات انتخاباتی باعث نام گذاری سیاسی آنها شده است 
اثر می گذارد و با توجه به نگاه کاربردی که نمایندگان نسبت به حوزه 
انتخابیه خود دارند ممکن است له یا علیه جریان های نزدیک به 

دولت موضع بگیرند.«
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که مجلس دهم شاهد 
چند فراکسیون خواهد بود؟ گفت: »من معتقدم دو فراکسیون 
آیا  دید  باید  و  گرفت  خواهد  شکل  اصولگرا  و  طلب  اصلاح 
مستقل ها نوعی احساس این همانی با هم پیدا می کنند یا 

فراکسیون  توانند  می  بگیرد  احساس شکل  این  اگر  که  خیر 
سوم را شکل دهند.«

وی ادامه داد: »لذا من معتقدم دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا 
از هم اکنون سعی می کنند افراد مستقل را به خود جذب کنند تا 
در آینده از امتیازاتی همچون چینش های تخصصی و کمیسیونی در 

داخل مجلس و امتیاز دولت استفاده کنند.«
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که احتمال گرایش مستقل ها 
به سمت جریان حامی دولت چقدر وجود دارد؟ گفت: »این موضوع 
به نوع رفتار دولت بستگی دارد؛ چنانکه برخی دولت ها در این رابطه 
حرفه ای تر عمل می کنند و مستقل ها را جذب می کنند؛ اما برخی 
دیگر ممکن است اعتقاد لازم را در این باره نداشته باشند. به طور مثال 
در زمان آقای احمدی نژاد از آنجا که اساسا اعتقادی به کار با مجلس 
وجود نداشت نه تنها مستقل ها را جذب نکرد؛ بلکه حتی نیروهای 

نزدیک به دولت را نیز نتوانست حفظ کند و در دور دوم خیلی از 
نمایندگان مخالف دولت ایشان بودند.«

وی تصریح کرد: »اما معمولا دولت های نزدیک به اصلاح طلب 
در این باره حرفه ای تر عمل می کنند و لذا این امکان وجود دارد که 
لیست امید با جذب مستقل ها بتواند رای اکثریت ضعیف خود در 

مجلس را تقویت کند.«
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که آیا ائتلاف لیست امید 
)متشکل از اصلاح طلب ها، اعتدالیون و اصولگرایان میانه رو( تا داخل 
مجلس دهم نیز ادامه خواهد یافت؟ گفت: »من معتقدم الان تنها 
ائتلافی که از انگیزه و امکانات لازم برای شکل گیری و حفظ شدن 
برخوردار است ائتلاف امید است و بیشترین تلاش را در مجلس 

همین ائتلاف خواهدکرد.«
انتخابات  دوم  دور  در  ائتلاف  این  تلاش  »نوع  داد:  ادامه  وی 

مشخص بود به طوری که نمایندگان لیست تهران با حضور در 
شهرستان ها و سخنرانی از کاندیداهای نزدیک به خود حمایت 
کردند؛ اما کاندیداهای اصولگرا در تهران به این دلیل که رای نیاوردند 
حاضر نشدند در حمایت از کاندیداهای اصولگرا در شهرستان ها حتی 

یک سفر انجام دهند.«
وی افزود: »به عبارتی انگیزه اصولگرایان پیش از دور دوم انتخابات 
شکسته شده بود و اثر این شکستگی در مجلس نیز وجود خواهد 
داشت. با این حال من معتقدم اختلافات میان اصولگرایان مربوط به 
گذشته است و اختلافاتی که میان اعضای لیست امید شکل می گیرد 

مربوط به آینده است.«
این فعال سیاسی که با عنوان مستقل توانست وارد مجلس دهم 
شود اظهار کرد: »لذا مجلس آینده مجلس بدون اختلاف نخواهد بود. 
در گذشته اصولگرایان و به خصوص آن دسته از افراطیون اصولگرا 
شرایطی شکل دادند که خیلی از اصولگرایان حاضر نشدند با آنها 
نشست مشترک داشته باشند؛ اما اختلافی که درباره لیست امید 
قابل پیش بینی است مربوط به آینده است که در رابطه با چینش 
کمیسیون ها، رابطه با دولت و مواردی از این نوع ممکن است شکل 

بگیرد.«
وی تصریح کرد: »لذا نوع مدیریت و اختلافی که دو طرف انجام 

می دهند باعث بازتعریف جایگاه آنها در مجلس می شود.«
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که با توجه به نتایج دور 
دوم انتخابات مجلس، سرنوشت رئیس مجلس آینده چه خواهد شد؟ 
گفت: »من معتقدم انتخابات هیات رئیسه مجلس در نهایت رقابتی 
خواهد شد؛ مگر آنکه آقای عارف حاضر شود به نفع آقای لاریجانی 
کنار رود که با توجه به نتایجی که اکنون در دور دوم بدست آمده این 

احتمال ضعیف است.«
وی ادامه داد: »اکنون و با توجه به نتایج بدست آمده ظاهر قضیه 
حاکی از این است که شانس آقای عارف برای ریاست مجلس بیشتر 
است؛ اما من معتقدم مستقل ها در مجلس آینده نقش خیلی جدی 
خواهند داشت. مستقل ها کسانی هستند که به راحتی آرای آنها 
عوض نمی شود چرا که در کوران انتخابات حاضر نشدند شرایط 
جناح های سیاسی را بپذیرند و مستقل باقی ماندند و لذا به راحتی 
استقلال خود را در مجلس کنار نمی گذارند و این موضوع نقش آنها 

را بی بدیل می کند.«
وی افزود: »بنابراین باید منتظر ماند هرچند ظاهر قضیه و با 
توجه به نتایج بدست آمده حاکی از آن است که اصلاح طلب ها رای 
بیشتری دارند؛ اگرچه آماری که اصولگرایان می دهند متفاوت از آمار 

اصلاح طلبان است.«
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که آیا اگر آقای لاریجانی 
بداند رای نخواهد آورد وارد رقابت برای ریاست مجلس خواهد شد؟ 
گفت: »طبیعتا کاندیداهای ریاست مجلس وقتی بدانند رای ندارند 
خود را کاندیدا نمی کنند؛ اما آقای لاریجانی که در مجلس گذشته 
توانست بخشی از اعضای جبهه پایداری را کنترل و در نهایت جذب 
کند امکاناتی در اختیار دارد و سعی می کند از این امکانات و رایزنی 

ها استفاده کند.«
آقای  هم  و  عارف  آقای  هم  اکنون  »لذا  افزود:  وی 
برای ریاست  امکان رای آوری  لاریجانی احساس می کنند 

مجلس را دارند.«

مقتدا صدر و نوری مالکی، خودسر عمل می کنند

روزهایسختدرانتظارعراق

فلاحت پیشه فعال سیاسی اصولگرا  بررسی کرد:

آرایش سیاسی مجلس دهم

سازمان ملل و ساز و کار جلوگیری از نقض قوانین بین المللی

بازخوانی یك نامه دیپلماتیك

طبیعتا کاندیداهای ریاست مجلس وقتی بدانند رای ندارند خود 
را کاندیدا نمی کنند؛ اما آقای لاریجانی که در مجلس گذشته توانست 

بخشی از اعضای جبهه پایداری را کنترل و در نهایت جذب کند 
امکاناتی در اختیار دارد و سعی می کند از این امکانات و رایزنی ها 

استفاده کند، لذا اکنون هم آقای عارف و هم آقای لاریجانی احساس 
می کنند امکان رای آوری برای ریاست مجلس را دارند
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مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت 

مقرر فوق جهت رسیدگی حاضر گردد.
مدیر دفتر شعبه هجدم دادگاه عمومی حقوق )خانواده( 
دادگستری شهرستان قم - طاهره کریمی

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: رقیه پالیزبان کوشالشاهی . خوانده: کاظم میرزایی. خواسته: استرداد پلاک یک 
دستگاه خودروی پراید. در تاریخ 1394/12/18 خواهان رقیه پالیزبان کوشالشاهی دادخواستی 
به طرفیت خوانده کاظم میرزایی به شرح خواسته استرداد پلاک به شعبه 33 تقدیم که به 
شماره 9409982523300296 ثبت و برای روز 1395/4/13 ساعت 9 صبح وقت رسیدگی 
تعیین گردیده است. و با توجه به مجهول المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان 
و موافقت دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب یک نوبت در یکی از 
جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی جهت اعلام 
آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در وقت مقرر فوق 
جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا 

رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود.
دفتر شعبه 33 شورای حل اختلاف شهرستان قم

آگهی موضوع تبصره 3 ماده 120 آئین نامه قانون ثبت
آقایان رحیم و حسن و کریم )همگی قالیباف( ورثه مرحوم علی اعلام داشته اند که سند 
ششدانگ مالکیت مربوط به پلاک 10598/497 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم متعلق به 
نامبردگان میباشد )مقدار 6 سهم از 12 سهم ششدانگ( و چون با اخطاریه به سایر ورثه تسلیم 
ننموده اند مراتب به دستور تبصره 3 ذیل ماده 120 آئین نامه قانون ثبت آگهی می شود که 
دارنده سند مالکیت مذکور از تاریخ انتشار این آگهی ظرف 10 روز سند مالکیت مذکور را تسلیم 
نماید و یا مجوز قانونی نگاه داشتن آن را ضمن اعتراض خود به این اداره اعلام نمائید در صورت 

انقضا مدت و عدم وصول اعتراض وجه سند مالکیت ورثه قانون مستردد و صادر خواهد شد.
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

حالا اوضاع عراق بیش از پیش متشنج شده است. مقتدا صدر

 برای فرار رو به جلو و ایجاد هاله امن سیاسی برای خود، دست 

به آشوب زده و نوری مالکی نیز با تمام قوا تلاش دارد از این فضا 

بهره برداری کند و دوباره به قدرت بازگردد. به اعتقاد بسیاری از 

تحلیلگران و کارشناسان آینده روشنی در انتظار عراق نیست

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

از آگاهی مردم خوشحالم
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان این جمله که »واقعاً از آگاهی مردم 
خوشحالم«، انتخابات 94 را مکمّل کارهای سال 92 کشور دانست و گفت: ملت ایران راهی 

را باز کرده که تصمیمات مهم را خودش می گیرد.

آیت الله هاشمی رفسنجانی، صبح دیروز در مراسم رونمایی از کتاب »روایتی از زندگی 
و زمانه آیت الله هاشمی رفسنجانی« که با  حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، رئیس 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی و جمعی از محققان، نویسندگان، مورخان، پژوهشگران، 
اصحاب رسانه و مسؤولان کشوری در ساختمان مجمع تشخیص برگزار شده بود، با تشکر 

از تدوین کتاب مذکور، گفت: این کار خارج از اراده من شروع شد و به اینجا رسید.
وی با اشاره به فراز و فرودهای زندگی خویش، گفت: اگر چه تمام عملکرد و برنامه های 
مهم مربوط به زندگی و مسؤولیت هایم در تاریخ انقلاب اسلامی آمده است، ولی به دلایل 
انگیزه های شخصی از سال 60  تاکنون لحظه به لحظه کارهایم را خاطره نویسی و ثبت 
کرده ام. ایشان با تأکید بر این نکته که همه اتفاقات را می نویسم و به تدریج منتشر می شود، 
گفت: فقط مسایل مربوط به اسرار نظام و آبروی افراد یا منتشر نمی شود و یا با هماهنگی 
خودشان منتشر می کنیم. آیت الله هاشمی رفسنجانی، با بیان این جمله که »شاید بیشترین 
سخنرانی ها در تاریخ انقلاب اسلامی و خطبه های نماز جمعه تا زمان اقامه نماز را انجام داده 
باشم«، گفت: همه آن اسناد به تدریج پخش و منتشر می شود. رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، با اشاره به فراز و فرودها و تلخ و شیرینی های زندگی خویش، به مقطع 
8 سال دفاع مقدس اشاره کرد و گفت: به عنوان کسی که آشنایی کاملی با فنون نظامی 
نداشتم، از طرف امام)ره( برای ایجاد هماهنگی بیشتر میان سپاه و ارتش به عنوان فرمانده 
جنگ انتخاب شدم. فرمانده هشت سال دفاع مقدس با بیان گوشه هایی از اقدامات تأثیرگذار 
نیروهای سه گانه ارتش و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، گفت: کم کم عراق با موشک های 
با برد زیاد و سلاح های شیمیایی وارد جنگ شده بود که اوج قساوت آن بمباران شیمیایی 
حلبچه بود. آیت الله هاشمی رفسنجانی، افزود: با دیدن صحنه های رقت بار حلبچه، با خود 
فکر کردم که اگر صدام وحشی این جنایت را در یکی از شهرهای ایران تکرار کند، چکار 
کنیم؟! رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به موضوع ختم جنگ در جلسات با 
فرماندهان نظامی و دیدار با امام راحل، گفت: امام با آن نگاه بلند خویش، ملاحظات خاصی 
داشتند. آیت الله هاشمی رفسنجانی با ارائه تحلیلی از اتفاقات دو سال آخر جنگ تحمیلی 
عراق علیه ایران، و یادآوری خاطرات و لحظات شیرین زندگی خود از پذیرش قطعنامه 
توسط امام)ره( و آغاز آتش بس و با تأکید بر خباثت های صدام، به اوضاع نابسامان اسرای 
ایرانی و عراقی و انتظار تلخ خانواده ها و مردم ایران برای آزادی آزادگان و بازگشت آنان به 
وطن، گفت: پس از انجام مکاتبات طولانی با صدام و نهایتاً برگشت اولین گروه آزادگان به 
کشور یکی از بهترین لحظات زندگی من است. ایشان تلاش برای آبادانی کشور عقب نگه 
داشته شده و خرابی های 8 سال دوران دفاع مقدس را از افتخارات و برنامه های مهم خویش 
در دوران سازندگی دانست و گفت: می دانستم که یکی از راه های اساسی شروع کار تکیه بر 
مردم و نیروهای داخلی و به موازات آن ترمیم سیاست خارجی کشور است که با تنش زدایی 
شروع کردیم و خدا را شکر زیربناهای کشور را ساختیم. آیت الله هاشمی رفسنجانی با 
یادآوری اوضاع اقتصادی کشور، گفت: تمام کشورهای مخاصم به ویژه در منطقه که در 
زمان جنگ حامی صدام بودند، پس از جنگ به خاطر اتخاذ سیاست های صلح جویانه 
ایران، پشیمان شدند و کم کم بعضی از کشورها برای ساختن ایران در طرح های بزرگ 
ملی حضور داشتند که آثار آن در تاریخ ثبت است. ایشان همچنین از تدوین تفسیر راهنما 
و فرهنگ قرآن به عنوان یکی از کارهای ماندگار شخصی خود در دوران زندگی به ویژه 
دوران مبارزه و زندان نام برد  و گفت: از آن کار به خاطر تأثیری که در کمک به پژوهشگران 
قرآنی دارد و جای آن در کتابخانه های محققان اسلامی خالی بود، راضی هستم و همیشه 
خدا را شکر می کنم. آیت الله هاشمی رفسنجانی، با بیان این جمله که »واقعاً از آگاهی مردم 
خوشحالم«، انتخابات 94 را مکمّل کارهای سال 92 کشور دانست و گفت: ملت ایران راهی 
را باز کرده که تصمیمات مهم را خودش می گیرد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
تقدیر از تاریخ نگاری آقای شیرعلی نیا و اشاره به روند تدوین کتاب »زندگی و زمانه هاشمی 
رفسنجانی«، گفت: این نویسنده با قلم و ادبیات مستقل خود اقدام به  نوشتن این کتاب 
کرد و عکس ها را خودشان انتخاب کردند که البته دفتر نشر معارف انقلاب منابع خود را 

در اختیارشان گذاشت.
در آغاز این مراسم، دکتر جنتی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در سخنانی کوتاه، گفت: 
خودم را شایسته آن نمی دانم که درباره شخصیت والای آیت الله هاشمی رفسنجانی صحبت 
کنم، اما باید بگویم که از روزی که خودم را شناختم تا الان که بیش از نیم قرن است، 
با خدمات و مبارزات و آثار ارزنده ایشان آشنا شدم. وی افزود: نگاه تازه به مسایل مختلف 
جامعه در حوزه علمیه قم، ایشان را در میان فضلا و علما، کم نظیر کرده است. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، با یادآوری خدمات آیت الله هاشمی رفسنجانی در مقاطع مختلف انقلاب 
اسلامی، مخصوصاً در زمان دفاع مقدس، گفت: به عنوان کسی که از نزدیک در جریان 
تلاش ها و سفرهای آقای هاشمی در طول جنگ بودم، می گویم که ایشان جایگاه والایی در 
تاریخ دارند. علی جنتی با اشاره به اقدامات آیت الله هاشمی رفسنجانی در دوران سازندگی 
و آثار ماندگاری که در کشور برجای گذاشت، ثبت خاطرات روزانه را یکی از کارهای ارزنده 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام دانست و درباره تدوین کتاب »زندگی و زمانه آیت الله 
هاشمی رفسنجانی«، گفت: کاری ارزنده است و امیدواریم ملت ایران همچنان از وجود 

پربرکت ایشان برخوردار باشند.
در ادامه دکتر صالحی امیری، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی، 
در سخنانی، با اشاره به اهمیت حفظ اسناد تاریخ، تناقضات تاریخی درباره مقطع فعالیت های 
آیت الله کاشانی و دکتر مصدق را مصداقی برای ضرورت روشن شدن زوایای تاریخی دانست 
و گفت: روایتگری تاریخ در همان روزگار و ثبت خاطرات روزانه، از ضرورت هاست که 

آیت الله هاشمی رفسنجانی، بدون حبّ و بغض این کار را انجام داده است.
آقای جعفر شیرعلی نیا، مولف کتاب نیز گزارشی از روند جمع آوری اسناد گفتاری و 
تصویری و تدوین آنها ارائه کرد و توضیح داد که چرا و چگونه وارد پژوهش های تاریخی شد 
و گفت: سه گانه مهم خود را به سرانجام رساندیم که اول زندگی و زمانه امام راحل، دوم 
زندگی و زمانه مقام معظم رهبری و سوم زندگی و زمانه آیت الله هاشمی رفسنجانی است.

در ادامه، نماهنگی از تلفیق فیلم ها و عکس های متعدد مربوط به سیر تدریجی تاریخ 
انقلاب اسلامی با محوریت آیت الله هاشمی رفسنجانی پخش شد و سپس با حضور مؤلف و 

جمعی از مسؤولین و وزرای فعلی و سابق جمهوری اسلامی، از کتاب رونمایی شد.
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اخبــار
درسال گذشته صورت گرفت:

مصرف دو میلیارد و 37۸ میلیون 
متر مکعب گازدر استان قم

مدیرعامل شرکت گازاستان قم گفت :در سال 94 بیش از دو میلیارد و 
سیصدو هفتاد و هشت میلیون متر مکعب گاز در بخشهای مختلف در سطح 

استان مصرف شده است .
مهندس  غلامرضا فرجی با اعلام این مطلب اظهار داشت حجم گازمصرفی 
طی سال 94 در بخش های مختلف )خانگی ، تجاری ، صنعتی و نیروگاه ( 
در سطح استان بیش ازدو میلیارد و 378 میلیون متر مکعب بوده که در 
مقایسه با سال 93 حدود یک درصد کاهش را نشان می دهد . وی با اشاره 
به مصرف بیش از 692 میلیون مترمکعب در بخش خانگی  افزود : به رغم 
افزایش 16500 مشترک به آمار مشترکین و مصرف کنندگان گاز دراستان 
،افزون بر 4 در صد، کاهش مصرف را در این بخش داشته ایم که باهمکاری 
ارزشمند  و اعمال مدیریت مشترکان در نحوه استفاده از این نعمت الهی ، 
منجر به کاهش مصرف گردید.وی در ادامه ، بخشی از این حجم گاز مصرفی 
را مربوط به نیروگاه تولید برق و سیکل ترکیبی قم ، به میزان 904 میلیون متر 
مکعب در سال 94عنوان کرد و افزود: مصرف گاز نیروگاه در مقایسه با سال 
93 حدود 7/5 درصد کاهش داشته ، که این امربدلیل محدودیتهای اعمال 
شده در برخی از روزهای سرد سال بوده است .مهندس فرجی با بیان اینکه 
میزان مصرف گاز توسط 37 جایگاه سوخت C.N.G در سطح استان حدود 
168 میلیون متر مکعب بوده تصریح نمود ، واحد های صنعتی و مشترکین 
عمده هم بیش از 360 میلیون متر مکعب گاز در سال 94 مصرف نموده اند 

که نسبت به سال 93حدود 5 درصد کاهش را نشان می دهد.

مدیر عامل سازمان قطار شهری اعلام کرد:

بهره برداری از فاز نخست متروی قم 
در اوایل سال 96

مدیر عامل سازمان قطار شهری قم از تکمیل و بهره برداری فاز نخست 
متروی قم در اوایل سال 96 خبر داد. 

ابراهیم نیلیه با اشاره به آغاز عملیات اجرایی ایستگاه مترو قم در میدان شهید 
مطهری با بیان این مطلب، اظهار داشت: طبق وعده داده شده به شهروندان این 
طرح حداکثر ظرف مدت 8 ماه به پایان خواهد رسید، در شرایطی که معمولا در 
هیچ جای دنیا اتمام چنین طرح هایی کمتر از 24 ماه امکانپذیر نیست. وی با بیان 
اینکه فاز نخست متروی قم حداکثر اوائل سال 96 به بهره برداری خواهد رسید، 
تصریح کرد: از قلعه کامکار تا ایستگاه مطهری شامل 5ایستگاه است که سه 
ایستگاه آن در این مرحله تکمیل و دو ایستگاه دیگر نیز کارهای مربوط به سفت 
کاری آن انجام، و اقدامات تکمیلی و نازك کاری آن نیز در مرحله بعد انجام خواهد 
شد. وی همچنین تامین ناوگان مترو و تجهیزات برق آن را از جمله مشکلات 
فاز نخست این طرح ذکر کرد، و ابراز امیدواری کرد: فاز دوم مترو نیز تا سه سال 
آینده به بهره برداری برسد. نیلیه همچنین با تاکید بر اینکه طبق برآوردهای 
انجام شده اتمام این پروژه به مبلغی در حدود 6 هزار 500 میلیارد ریال اعتبار 
نیاز دارد، خاطر نشان کرد: تاکنون بر اساس قرار داد قبلی و صورت وضعیت ارائه 
شده از سوی پیمانکار در حدود یکهزار و 300 میلیارد ریال هزینه شده است ولی 
طبق ادعای پیمانکار با توجه به افزایش قیمت ها باید این قرار مورد بازنگری قرار 
گیرد، که البته این موضوع بستگی به نظر معاونت راهبردی ریاست جمهوری و 

راهکاری که او ارائه می دهد، دارد.
 

شهردار منطقه دو عنوان کرد:

تکمیل بلوارهای دانش و جمهوری
 با اعتباری بالغ بر 22 میلیارد ریال 

شهردار منطقه دو قم از تکمیل بلوارهای دانش و جمهوری با اعتباری بالغ 
بر 22 میلیارد ریال تا پایان سال جاری خبر داد. 

محمد صادقی ، با بیان اینکه تکمیل بلوار دانش با اعتباری بالغ بر 5 میلیارد 
و 950 میلیون ریال در سال جاری مورد توجه مدیریت شهری قرار گرفته 
است، اظهار کرد: امسال بلوار جمهوری در حدفاضل مالك اشتر تا میدان امام 
حسین)ع( تکمیل و به بهره برداری می رسد. وی با اشاره به اینکه دو پروژه 
مذکور نیازمند جذب اعتبارات و مشارکت شهروندان است، اضافه کرد: امسال 
تملك بلوار فردوسی از پل انقلاب تا بلوار امام رضا)ع( برای تسهیل در عبور 
و مرور شهری در دستور کار قرار دارد. شهردار منطقه دو قم خاطرنشان 
پایان  به  امسال  توحید  و  رینگ حدفاصل شهید موسوی  احداث  کرد: 
می رسد و اعتبارات مشخصی برای دفع آب های سطحی این رینگ درنظر 
گرفته شده است. وی اصلاح و بهسازی جداول فرسوده خیابان های شیخ 
آباد، ولیعصر)عج(، یادگار امام، شهید موسوی و شهید مدنی را از اقدامات 
شهرداری منطقه دو قم در سال جاری برشمرد و ادامه داد: نزدیك به 16 
میلیارد ریال برای پروژه جمهوری در نظر گرفته شده است. صادقی یادآور 
شد: در برنامه بودجه سال جاری منطقه دو برای بهسازی آسفالت های 
خیابان توحید، بنی فضل، جوادالائمه)ع(، شهید ستاری، سواران، قدس و 

حریم خیابان ریل راه آهن اعتبارات مناسبی اختصاص داده شده است.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد:

تولید بیش از 30 هزار تن گوشت مرغ 
در استان قم

معاون بهبود تولیدات دامي سازمان جهاد کشاورزي استان قم گفت: با 
توجه به میزان جوجه ریزي از اسفند 93 تا پایان بهمن ماه 94، میزان تولید 
مرغ در استان طي این مدت بیش از 31 هزار و 500 تن بوده است که با 

میزان پیش بیني شده مطابقت دارد.
حسین علي بیگي روز یکشنبه در گفت و گویي اظهار داشت: از سوي 
وزارت جهاد کشاورزي براي هر استان سقف جوجه ریزي در نظر گرفته 
شده است، بر این اساس به تناسب کاهش جوجه ریزي و به تبع آن کاهش 
تولید در استان قم سایر استان ها نیز کاهش تولید داشته اند، لذا مي توان 
مدعي بود در حال حاضر نیز دو درصد گوشت سفید کشور در قم تولید مي 
شود. وي همچنین گفت: قیمت نهاده هاي دامي در سال جاري از ثبات 
نسبي برخوردار بوده و افزایش قیمتي در نهاده هاي تاثیرگذار در قیمت 
خوراك دام و طیور نداشتیم. وي اضافه کرد: خالي بودن برخي از واحدهاي 
مرغ گوشتي در برخي از مقاطع زماني، به دلیل اعمال سیاست کنترل تولید 
و تعیین سقف جوجه ریزي جهت هر استان از سوي اداره کل دفتر طیور 
و زنبور عسل وزارت جهاد کشاورزي است و ارتباطي به گران شدن نهاده 
هاي دامي و دیگر مشکلات ندارد. علي بیگي با تاکید بر اینکه میزان جوجه 
ریزي بیانگر تامین هفت درصد تولید تخم مرغ کشور در قم است، تصریح 
کرد: در خصوص تولید تخم مرغ به علت بروز بیماري حاد تنفسي در آبان 
ماه سال گذشته و حذف برخي از گله هاي مرغ تخمگذار استان، کاهش 
مقطعي تولید داشته ایم؛ اما با توجه به جوجه ریزي صورت گرفته در ماه 
هاي دي و بهمن 94، جبران این کاهش تولید در ماه هاي آتي خواهد شد.

وي در ادامه سخنان خود به تولید گوشت قرمز در استان نیز اشاره کرد 
و بیان داشت: با توجه به کاهش قیمت علوفه و افزایش قیمت دام زنده در 
سال جاري، میزان پرواربندي افزایش یافته به طوري که برآورد مي گردد 
تولید گوشت قرمز استان قم در سال جاري 500 تن از پیش بیني هاي 

اولیه بالاتر باشد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری خبر داد:

افزایش 13 درصدی 
نرخ کرایه تاکسی در قم

 مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: نرخ کرایه تاکسی در 
سال جاری در شهر قم نسبت به سال گذشته به طور میانگین 13 درصد 

افزایش یافت.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، مرتضی عزتی روز یکشنبه در گفت 
و گویی با اشاره به اجرایی شدن این ابلاغ از دیروز اظهار داشت: باتوجه به اعلام 
قبلی انواع خودروهای تاکسی در دونوبت صبح و عصر می توانند با مراجعه 
به سازمان تاکسیرانی نسبت به اخذ برچسب نرخ های مصوب برای هریك از 
خطوط تاکسیرانی، تاکسی های بی سیم و تاکسی های گردشی اقدام نمایند.

وی افزود: کلیه رانندگان تاکسی باید از دیروز و صرفا پس از الصاق برچسب 
نرخ کرایه در سال 1395 نسبت به اعمال آن اقدام نمایند. عزتی، نظارت این 
سازمان در جلوگیری از تخلف در دریافت نرخ کرایه تاکسی را مورد تاکید قرار 
داد و بیان داشت: شهروندان در صورت عدم رعایت آن مراتب را به شماره 
تلفن 137 و یا 36628800 واحد نظارت وبازرسی اعلام تا رسیدگی لازم در 

اسرع وقت صورت گیرد.

شاگردان آیت الله جوادی آملی به مناسبت فرارسیدن روز 
معلم از استاد خود تقدیر کردند.

به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی استان 
قم، حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری مدیرکل 
تبلیغات اسلامی استان قم و جمعی از شاگردان آیت الله 
العظمی عبدالله جوادی آملی دیروز در حاشیه درس خارج 
این مرجع تقلید از مقام علمی، فقهی، فلسفی و عرفانی استاد 

خود تجلیل کردند.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری ابتدا پشت 
تا خاطره  بهانه ای است  تریبون رفت و گفت: روز معلم 
شورانگیز و شوق افزای عالم بافضیلت و با اخلاص، فیلسوف، 

مفسر و فقیه شهید، آیت الله مرتضی مطهری و همه معلمان 
صراط مستقیم حق را گرامی بداریم.

شاگرد آیت الله جوادی آملی خطاب به استاد خود افزود: 
از فرصت به وجود آمده بهره می جوییم و با تمام وجود، عشق 
و محبت و ادارات، همراه با تکریم و تجلیل و تقدیر خود را 
نثار وجود ذیجود و مقام و مراتب علمی، عرفانی و معنوی شما 
بنمائیم. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم، وظیفه طالبان 
علم نسبت به استادان را محور سخنان خود قرار داد و اظهار 
کرد: در سال های گذشته با استفاده از جملات و کلمات 
نورانی امیرالمومنین علیه السلام، مقام و منزلت عالمان ربانی 
و دانشمندان راستین، هم چنین دغدغه هایی که آنان در 

انتقال حقایق از علوم الهی داشتند را بیان کردیم. امسال بر 
آن شدیم تا در محضر استاد خود وظایفی که طالبان علم و 
دانش پژوهان نسبت به استادان و معلمان خود دارند، اشاره 
داشته باشیم تا از این رهگذر، هم مروری بر وظایف خود 
نموده و هم از مقام والای استاد خود تجلیل به عمل آورده 
باشیم. وی گفت: در منابع اسلامی و روایات رسیده از ائمه 
هدی )س( برای معلم و استاد، حقوق و وظایفی بیان شده 
است که شاگردان و دانش پژوهان را موظف به رعایت آن 
کرده است، از جمله در رساله حقوق حضرت سیدالساجدین 
امام زین العابدین )ع( آمده است: »و حق معلم تو آن است 
که او را تعظیم و احترام کنی، مجلس او را محترم شماری 
و با دقت به سخنانش گوش دهی، روی خود را به سوی او 
کنی و با صدای بلند با او صحبت نکنی و اگر کسی از او سؤال 
کرد، تو جواب ندهی تا او خود جواب بگوید، در مجلس درس 
او با کسی سخن نگویی، کسی را در نزد او غیبت نکنی و 
چون پیش تو از او بدگویی کنند از او دفاع کنی و عیب های 
او را بپوشانی و صفات نیکش را اظهار کنی، با دشمنانش 
هم نشین نشوی و با دوستانش دشمنی نکنی. پس اگر این 
وظایف را مراعات نمودی، فرشتگان خدای عزوجل شهادت 
می دهند که مقصود تو از فراگرفتن علم برای رضای خدا 

بوده، نه برای مردم.«
آیت الله جوادی آملی نیز در سخنانی از اظهار لطف و 
صمیمیت شاگردان خود حق شناسی کرد و گفت: از ذات 
اقدس الهی الهی مسألت می کنیم همه شما که ستارگان 
حوزه علمیه و امید آینده و جزو علمای بزرگ در آینده نظام 

هستید را مشمول عنایت ویژه خود قرار دهد.
در پایان این مراسم شاگردان آیت الله العظمی جوادی 
آملی با اهدای دسته گل و هدایایی از تلاش های علمی، 

فلسفی، فقهی و عرفانی این مرجع تقلید قدردانی کردند.

همزمان باروز معلم توسط شاگردان وی انجام شد

تقدیرازآیتاللهجوادیآملی

تغییرات در شرکت مخابرات ایران
 گفته می شود: بر اساس اعلام شرکت مخابرات، هیئت مدیره جدید شرکت مخابرات ایران، 
رییس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت مخابرات ایران را معرفی کردند. شرکت مخابرات ایران اعلام 
کرد: هیئت مدیره جدید شرکت مخابرات ایران، در نخستین جلسه خود، مهندس برات قنبری را 
به عنوان رییس هیئت مدیره، مهندس مظفر پوررنجبر را به عنوان نایب رییس هیئت مدیره و دکتر 
رسول سراییان را به عنوان مدیرعامل شرکت مخابرات ایران انتخاب و معرفی کردند. پیش از این 
سید مصطفی سید هاشمی رئیس هیات مدیره  و سید اسد الله دهناد سرپرست شرکت مخابرات 
بود. برات قنبری پیش از این مسوولیت هایی چون سرپرستی مرکز تحقیقات مخابرات ایران، معاونت 
فناوری اطلاعات وبرنامه ریزی وزارت پست و تلگراف و تلفن، معاونت ارتباطات وبرنامه ریزی وزارت 
ارتباطات و عضو هیئت مدیره بانک ملی را برعهده داشته است. رسول سراییان پیش از این مسوولیت 
هایی چون رییس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت های مخابرات استان های خراسان و اصفهان، 
رییس هیئت مدیره شرکت مبین نت، عضو هیئت مدیره و معاون توسعه مهندسی شرکت مخابرات 
ایران و عضو هیئت مدیره شرکت ارتباطات سیار را برعهده داشته است. مظفر پوررنجبر پیش از این 
عضو هیئت مدیره شرکت ارتباطات سیار، مدیرعامل شرکت مخابرات ایران و رییس هیئت مدیره 

شرکت ارتباطات ثابت بوده است.

جزئیاتی از مجادله مایلی کهن با کفاشیان
 گفته می شود:  محمدمایلی کهن درباره درگیری با کفاشیان اظهار داشت: درگیری نبود یک 
مجادله لفظی بود. من تا حالا ندیده بودم او آن قدر ناراحت شود. کاش در ارتباط با مربیان خارجی 
هم همین گونه رفتار می کرد. این اولین بار بود که عصبانیت و اخم کفاشیان را دیدم. او صدایش را بالا 
برد و من هم گفتم اگر صدایت را بالا ببری، صدای من بالاتر می رود. مدیر فنی سابق تیم امید، درباره 
اینکه آیا به پلیس 110 هم تلفن زده شد یا نه گفت: نه این گونه نبود. من فقط می خواستم بگویم که 
هالو بودن هم حدی دارد، بعد از آنکه 17-16 ماه در مورد قراردادت صحبت نکنی و یک سایت که 
ادعا می کند معتبرترین سایت ورزشی است و در آوردن مربیان خارجی هم نقش اساسی دارد، از قول 
یک منبع آگاه می نویسد که ماهی 15 میلیون تومان از تیم امید پول گرفته ام. در حالی که دیناری 
نگرفته بودم، البته اگر بخواهم حق و حقوق مربیگری ام را بگیرم، باید ماهیانه حداقل 150 میلیون 
تومان دریافت کنم. من که مدام در کنار تیم و در اردوهای تیم امید حضور داشتم. وی افزود: من 
که مثل کی روش نبودم که در ایران نباشم و طلبکار هم باشم. چرا کی روش در دربی پایتخت نباید 
حضور داشته باشد. کی روش نتایج بسیار درخشانی در تیم ملی گرفته، در جام ملت ها حذف شدیم، 
در جام جهانی 2014، سی و یکم شدیم، از سویی دیگر در تیم منتخب آسیا هیچ بازیکنی نداشتیم. 
هیچ بازیکنی از ایران، مرد برتر سال آسیا در این 5 سال نشد. لژیونرهای ایرانی از اروپا دیپورت شدند. 
در نیمه اول بازی ایران و عراق هم به داور حمله ور شد و یک جوان 21 ساله مثل کریم انصاری فر او 

را  آرام کرد. اگر بخواهم بگویم مثنوی 70 من کاغذ می شود.

آیت الله محفوظی در بیمارستان بستری شد 
 گفته می شود:  آیت الله عباس محفوظی از مراجع تقلید شیعه در قم، به دلیل عارضه مغزی در 
بیمارستان بستری شد. صادق محفوظی فرزند آیت الله محفوظی در خصوص آخرین وضعیت جسمی 
این مرجع تقلید به خبرنگار ایلنا گفت: حضرت آیت الله محفوظی به دلیل کسالتی که هفته اخیر 
برایشان ایجاد شد، در بیمارستان لاله تهران بستری شدند و دوشنبه نیز عمل جراحی روی ایشان انجام 
خواهد شد. وی در تشریح بیماری آیت الله محفوظی نیز گفت: عارضه ایشان، هماتوم است که جلوی 
پرده مغز ایشان را گرفته است و به همین دلیل و به دستور پزشکان باید مورد عمل جراحی قرار گیرند.

بخشنامه جهانگیری برای اقتصاد مقاومتی  
 گفته می شود:  اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهور با صدور بخشنامه ای به بنیادها و 
مؤسسات عمومی غیردولتی، صندوق های بازنشستگی و تأمین اجتماعی، شرکت ها و سازمان های 
دولتی، شرکت های سرمایه گذاری بانک ها، مؤسسات اعتباری و هلدینگ ها و قرارگاه های سازندگی، از 
آنان خواست نسبت به اصلاح مدیریت، تأمین سرمایه و منابع مالی مورد نیاز و رفع نیازها و مشکلات 

شرکت ها و واحدهای تولیدی زیر مجموعه خود اقدام نمایند.

35 میلیون  ایرانی تحت  تاثیر آلودگی  هوا 
 گفته می شود:  معصومه ابتکار رئیس سازمان محیط زیست با بیان اینکه زندگی حداقل 
35 میلیون ایرانی تحت تاثیر آلودگی هوا قرار دارد، گفت: از هر 7 مورد مرگ و میر در جهان قطعا 
یک مورد مرتبط با آلودگی هواست. باید تاکید کنیم که با همکاری نیروی انتظامی و وزارت کشور، 
سیستم سینفا و معاینه فنی هر چه سریعتر راه اندازی شود تا با یکپارچه سازی معاینه فنی جلوی 

خیلی از بی دقتی ها و تخلفات در خودروهای در حال استفاده را بگیریم.

بازداشت 3 متخلف در جریان انتخابات
 گفته می شود:  حسن کریمی رئیس هیات بازرسی ستاد انتخابات استان تهران با اشاره به وقوع 
3 تخلف در حوزه های انتخابیه مهرآباد، رودهن و قدس در مرحله دوم انتخابات گفت: متخلفان پیش 
از هر اقدامی دستگیر شدند. وی با یادآوری این مطلب که در مرحله دوم انتخابات همچون دور اول، 
هیات های بازرسی را تشکیل دادیم، گفت: در هر صندوق یک بازرس حضور داشت. کریمی با اشاره 
به حضور یکهزار و 56 بازرس در سه حوزه انتخابیه استان تهران عنوان کرد:  از این تعداد 80 نفر به 

عنوان سربازرس کنترل صندوق ها را به عهده داشتند.

شایعه ای که آشنا تائید نکرد
 گفته می شود:  مشاور فرهنگی رئیس جمهور در واکنش به شایعه مطرح شدن او به عنوان وزیر 
آینده آموزش و پرورش، گفت: اگر سیزده بدر بود می گفتم دروغ سیزده است، این شایعه را تأیید نمی 
کنم. حسام الدین آشنا درباره شایعه معرفی او به عنوان وزیر آموزش و پرورش در راستای ترمیم کابینه، 
اظهار کرد: اگر سیزده بدر بود می گفتم شوخی 13 است، همان گونه که گفتید این یک شایعه است و 
کسانی که این گونه شایعات را پخش می کنند، پیش از این نیز چنین زحماتی را کشیده بودندوی در 

پاسخ به این سوال که آیا این مسئله را تکذیب می کنید یا خیر؟ گفت: تأیید نمی کنم.

کاهش سن مصرف سیگار در ایران 
 گفته می شود: دکتر ایرج خسرونیا  رییس جامعه متخصصان داخلیب ا تاکید براینکه سیگار 
مهم ترین عامل ایجاد سرطان است و باعث ابتلا به سرطان ریه، مثانهو پانکراس می شود، اظهار کرد: 
بسیاری از دانش آموزان از سن 15 سالگی استعمال دخانیات به خصوص قلیان را امتحان می کنند، 
حتی برخی از آنها از سن شش یا هفت سالگی از قلیان استفاده می کنند؛ چون خانواده آنها فکر 
می کنند که مضر نیست.  وی افزود: در حال حاضر 8.6 جمعیت ایران را افراد مسن تشکیل می دهند 
که نسبت به سایر کشورها پایین تر است، اما درآینده ای نه چندان دور اگر این رقم به 11 تا 12 برسد 

باید منتظر سرطان های بیشتری باشیم.

ایران رتبه چهارم رشد علمی در سال 2015
 گفته می شود:  وزیرعلوم گفت: براساس آمارپایگاه های استنادی، ایران رتبه چهارم رشدعلمی 
درسال 2015 و اوایل 2016 میلادی راداشته است. محمد فرهادی درباره آخرین وضع رشد علمی 
در کشور در جهان در سال گذشته میلادی و اوایل سال میلادی جدید افزود: در این مدت 8 تا 13 
دانشگاه کشور جزء یک درصد برتر دانشگاه های جهان قرار داشته در حالیکه در همین مدت رشد 
علمی بسیاری از کشورها متوقف و یا منفی بوده است. وی گفت: همچنین در این مدت )سال 2015 

و اوایل 2016( بیش از 200 نفر از استادان جزء دانشمندان یک درصد برتر جهان قرار گرفته اند.

چاپ و انتشار ایران چک دائمی شد 
 گفته می شود:  نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ادامه رسیدگی به لایحه تنظیم برخی از 
احکام برنامه های توسعه کشور مصوب کردند چاپ و انتشار ایران چک بانک مرکزی دائمی شده و 
ادامه می یابد. به گزارش ایسنا، بر اساس این مصوبه چاپ و انتشار ایران چک بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران تحت نظارت هیأت نظارت اندوخته اسکناس موضوع ماده )21( قانون پولی و بانکی 
کشور به پیشنهاد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و تصویب شورای پول و اعتبار ادامه می یابد. 
همچنین در ماده دیگری از این لایحه مصوب شد که واگذاری اراضی ملی و دولتی برای طرح های 
صنعتی که با تأیید دستگاه صادرکننده مجوز، امکان استقرار در شهرک های صنعتی را ندارد، با رعایت 

سایر قوانین بلامانع می باشد.

انتقال کمیته امداد از سوهانک به آزادی
 گفته می شود:  کمیته امداد امام خمینی )ره( از ساختمان سوهانک به ساختمان آزادی انتقال 
یافت. به گزارش صداوسیما، هفته گذشته حوزه ریاست و دفتر رئیس سازمان از ساختمان های سوهانک 
به ساختمان خیابان آزادی منتقل شد. هر هفته یکی از ادارات و بخش های کمیته امداد از ساختمان 
سوهانک به ساختمان آزادی منتقل می شود. پیش از این رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( از فروش 

ساختمان های وسیع سوهانک این کمیته به مکان ارزان تر و متناسب با شان و نام آن خبر داده بود.

کاظم جلالی: میثاق نامه ای امضا نکرده ام 
 گفته می شود:  کاظم جلالی منتخب مردم تهران در مجلس دهم در پاسخ به سئوالی درباره 
اخبار منتشر شده مبنی بر امضاء میثاق نامه بین 30 منتخب لیست امید برای حمایت از ریاست 
عارف، با ابراز بی اطلاعی از وجود چنین میثاق  نامه ای، گفت: میثاق نامه ای را تاکنون ندیدم و کسی 

هم از ما امضایی نخواسته و من هم هیچ چیزی را امضا نکردم.

با حضور مردم شهید پرور؛

پیکر پاک 7 شهید مدافع حرم در قم تشییع می شود
پیکر پاک هفت شهید مدافع حرم از لشکر فاطمیون و تیپ زینبیون دوشنبه هفته جاری با حضور 

مردم شهید پرور در قم تشییع می شود. 
به گزارش سپاه استان قم، پیکر پاک هفت شهید مدافع حرم از لشکر فاطمیون و تیپ زینبیون 
روز دوشنبه 13 اردیبهشت در قم تشییع می شود. مراسم تشییع پیکر این شهدای مدافع حرم ساعت 

16 با مداحی سید مهدی میرداماد از مسجد امام حسن عسکری)ع( آغاز می شود.
در این مراسم، پیکر پاک شهیدان مدافع حرم، عزیز حسنی و ایوب رضایی از لشکر فاطمیون 
و شهیدان سید غلام، نقیب علی، سید حسین مظفر، محسن علی و باقر حسین از تیپ زینبیون 

از مسجد امام حسن عسکری)ع( به سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( تشییع خواهد شد.
پیکر پاک این شهیدان پس از مراسم تشییع و اقامه نماز میت، در قطعه 31 بهشت معصومه)س( 

به خاک سپرده می شود.

نامحــرمانه

خبـــر

مراحل  گفت:  قم  شهردار  مقام  قائم   
طراحی و اجرای بزرگترین پارک سرپوشیده 
کشور در بوستان غدیر در حال بررسی و 

انجام است.
ابراهیم معتمدی در نشست مشترک 
مدیران شهری با فرماندار و نماینده رئیس 
جمهور چین در شهر لین شیا، با اشاره به 
ظرفیت های سرمایه گذاری قم، به حضور 
خیل عظیم زوار در این شهر اشاره کرد و 
گفت: سالانه بیش از 20 میلیون گردشگر 
در قم حضور پیدا می کنند که این زمینه 
مناسبی را برای سرمایه گذاری در این شهر 
باغ  اینکه  بیان  با  وی  است.  کرده  فراهم 
غدیر تنها بوستان تفریحی قم است، افزود: 
این بوستان با 138 هکتار مساحت یکی 
از بزرگترین کمپ های تفریحی قم است 
که 49 پروژه تفریحی در آن تعریف شده 
است. قائم مقام شهردار قم با بیان اینکه با 
تکمیل بوستان غدیر می توان گفت یکی از 
بزرگترین مراکز تفریحی کشور ایجاد شده 
است خاطرنشان کرد: از جمله ظرفیت های 
این بوستان پارک آبی مجموعه است که به 
زودی افتتاح می شود. وی گفت: همچنین 
باغ گیاه شناسی در بوستان غدیر در حال 
احداث  برای  برنامه هایی  و  است  احداث 
مجموعه  این  در  دیگر  تفریحی  امکانات 
و  طراحی  از  همچنین  معتمدی  داریم. 
بررسی احداث بزرگترین پارک سرپوشیده 
کشور در بوستان غدیر خبر داد و افزود: 
در طرح جامع بوستان غدیر مجموعه های 
تفریحی و گردشگری بسیار خوبی از جمله 

دریاچه مصنوعی دیده شده است.
رضایی خبر داد:

تعریف شرایط ویژه سرمایه گذاری 
توسط شهرداری قم

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری استان قم نیز در این نشست 
ویژه سرمایه  قم شرایط  گفت: شهرداری 
گذاری در بخش های مختلف را در این شهر 
فراهم کرده است. عیسی رضایی، با بیان 
اینکه محور توسعه استان بخش گردشگری 
است، اظهار کرد: در حال حاضر حداقل به 
10 هزار تخت برای مسافران و گردشگران 
نیاز داریم تا بتوانیم بخش عمده نیازمندی 
های اقامتی شهر را برطرف کنیم. وی کمبود 
فضاهای تفریحی در شهر قم را مورد توجه 
قرار داد و گفت: برای تفریح گردشگران و 
همشهریان قمی، احداث شهربازی و مراکز 
افزایش  برای  تفریحی توریستی خصوصا 
ضرورت  قم  شهر  در  زائران  ماندگاری 
ها  زمینه  بهترین  کرد:  تصریح  وی  دارد. 
را شهرداری قم در این شهر برای فعالیت 
بخش  در  خصوصا  گذاری  سرمایه  های 
های گردشگری و تفریحی با شرایط بسیار 
خوب پیش بینی کرده و این شرایط فرصتی 

است.  خارجی  گذاری  سرمایه  برای  ویژه 
وی ضمن دعوت از سرمایه گذاران چینی 
برای ساخت هتل و مراکز تفریحی در شهر 
قم، گفت: در سال های آینده ممکن است 
این ظرفیت ها در قم تکمیل شود چراکه 
مسئولان قم در توسعه قابلیت های تفریحی 

و گردشگری قم بسیار جدی هستند.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم:

ظرفیت 200 میلیون یورو فاینانس در 
پروژه مترو قم

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم نیز 
در این نشست با بیان ظرفیت 200 میلیون 
یورویی برای فاینانس گفت: سرمایه گذاران 
خارجی می توانند در تجهیز و تکمیل خط 
مترو قم با سازمان قطار شهری و شهرداری 
قم مشارکت داشته باشند. ابراهیم نیلیه با 
اشاره به خطوط حمل و نقل ریلی پیش بینی 
شده در قم اظهار کرد: در قم مراحل احداث 
خطوط مترو و منوریل در حال تکمیل است. 
وی به قابلیت ها و جزئیات پروژه مترو در قم 
اشاره کرد و افزود: مسیر حفاری تونل مترو 
تقریبا 80 درصد پیشرفت دارد و یکی از 
بزرگترین ایستگاه های مترو در میدان شهید 
مطهری در مرحله شروع است و سعی داریم 
در این محل یک مجتمع ایستگاهی شامل 
مراکز اداری و تجاری ایجاد شود. وی با بیان 
اینکه سرمایه گذاران می توانند در زمینه 
تکمیل خطوط مترو در قم مشارکت کنند، 
خاطرنشان کرد: خرید و تامین تجهیزات 
جزو  و...  واگن ها  ریل ها،  جمله  از  مترو 
قابلیت های مشارکت سرمایه گذاران در مترو 
است. مدیرعامل سازمان قطار شهری قم 
افزود: در زمینه تجهیز ناوگان مترو و تکمیل 
آن 200 میلیون یورو آمادگی فاینانس وجود 
دارد و می توانیم با سرمایه گذاران خارجی 

مشارکت کنیم. نیلیه با بیان اینکه تونل های 
مترو قریب به 30 متر زیر زمین حفر شده 
است، تصریح کرد: برنامه داریم با تسریع در 
عملیات اجرایی مترو، آن را ظرف یک سال 

آینده به بهره برداری برسانیم.
پیشنهاد مشارکت سرمایه گذاران لین 
شیا چین در پروژه های گردشگری قم

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه 
گذاری نیز در این نشست گفت: در نشست 
شیا  لین  حکومت  مسئولان  با  مشترك 
چین به آنها پیشنهاد شد در پروژه های 

گردشگری قم سرمایه گذاری کنند.
احداث  مراحل  از  معرفت  محمدرضا 
برگزاری  به  اشاره  با  قم،  در  مترو  پروژه 
با  قم  شهری  مدیران  مشترك  نشست 
مسئولان لین شیا چین گفت: دو بحث کلی 
با هیئت چینی در مذاکرات داشتیم یکی 
بحث مترو و یکی بحث پروژه های اقامتی 
و گردشگری پیامبر اعظم که نیازمندی های 

این پروژه ها تشریح شد.
هتل  احداث  برای  کرد:  تصریح  وی 
و شهربازی در بلوار پیامبر اعظم )ص( و 
بوستان غدیر طرح های شهرداری ارائه شد 
و ظرفیت ها و قابلیت های قم نیز در این 

جلسه مورد بررسی قرار گرفت.
قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه 
گذاری با اشاره به نظر هیئت چینی در مورد 
شهر قم و قابلیت ها و ظرفیت های سرمایه 
گذاری آن، افزود: مقرر شد ضمن بررسی 
طی دو ماه آینده هیئت بازرگانی و اقتصادی 
لین شیا به قم سفر کنند. وی با اشاره به 
بازدید هیئت چینی از پروژه مترو گفت: 
برنامه ما برای مترو فاینانس و مشارکت برای 
تامین امکانات و واگن و تجهیزات مترو است 
که مذاکرات در این بخش بیشتر معطوف به 

پیشنهاد به طرف چینی بود و منتظر نظر 
آنها خواهیم بود.

بازدید مسئولان لین شیا چین
 از مراحل احداث خط مترو در قم

رئیس  نماینده  و  فرماندار  همچنین   
جمهور چین در شهر لین شیا و هیئت 
همراه از مراحل احداث خط مترو در قم 
بازدید کردند. فرماندار و رئیس حکومت لین 
شیا چین به همراه معاون  دبیرکل، رئیس 
بازرگانی، رئیس برنامه ریزی و مطالعات و 
معاون نمایندگی وزارت خارجه چین در لین 
شیا و ابراهیم معتمدی قائم مقام شهردار 
شهردار  مقام  قائم  معرفت  رضا  محمد  و 
قم در امور سرمایه گذاری، عیسی رضایی 
مدیرکل میراث فرهنگی صنایع دستی و 
گردشگری قم و جمعی از مدیران استان با 
حضور در ورودی تونل مترو قم در میدان 
شهید مطهری از مراحل احداث خط مترو 
در این شهر بازدید کردند. خط مترو قم با 
14.5 کیلومتر طول از قلعه کامکار تا مسجد 
ایستگاه در حال  با 14  مقدس جمکران 
احداث است که در ایستگاه میدان مطهری 
مرکز تبادل خطوط مترو، منوریل و اتوبوس 
خواهد بود. حفاری تونل خط مترو قم با 
استفاده از دستگاه تی بی ام به قطر 9.39 
متر به صورت مکانیزه انجام می شود که 
تاکنون بیش از 7 کیلومتر از حفاری خط 
انجام شده و تنها 2.7 کیلومتر باقی مانده 
است. بیشترین فاصله ایستگاه های خط 
مترو قم هزار و 200 متر و حداقل فاصله 
نیز 700 متر است که طی برنامه ریزی 
نخست 4.5  فاز  در  است  قرار  شهرداری 
کیلومتر از این پروژه از قلعه کامکار تا میدان 
مطهری با سه ایستگاه و چهار قطار طی 22 

ماه آینده افتتاح شود.

قائم مقام شهردار قم در نشست با فرماندار شهر لین شیا چین خبر داد:

احداث بزرگترین پارک سرپوشیده کشور در قم

در نظر دارد نسبت به تهیه و اجرای جداول اعم از جدول نهر، کانیوو و تک 

جدول در محوطه بهشت معصومه )س( با برآورد فهرست بهای ابنیه سال 

95 به مبلغ 5/776/75۸/426 ریال را از طریق مناقصه به پیمانکاران 

واجد شرایط واگذار نماید. لذا پیمانکاران می توانند جهت دریافت اسناد 

از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز در ساعات اداری به امور 

پیمانها مراجعه و یا با شماره 1530 تماس حاصل نمایند. ضمنا سازمان 

در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی بر عهده 

برنده مناقصه خواهد بود. 

سازمان آرمستان ها

روابط عمومی سازمان آرامستان ها

آگهی مناقصه )نوبت اول(


